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Otroci so se naužili morja 
Novi tednik je obisltal 1. izmeno 
otrok na letovanju v Baski. Str. 10. 

Dvajsetič Pi¥o In cvetje 
Vse o priljubljeni laški prireditvi na strani 13. 

20. julij, praznik občine Celje 
v sodelovanju z Indok centrom objavljamo na straneh 16 
in 17 vrsto prispevkov ob celjskem pravniku. 

Ko je Marija še nI znala »cvimath 
Na obisku pri predici Mariji Janžovnik z Dobrove 1 j. Str. 
32. 

Sušne pipe 
Padec nivoja podtalnice v 

Vledlogu je v Celju povzro
čil pravo pomanjkanje 
irode. 

Širiti so se začele govorice, 
ia je za ta padec gladine, ki 
je večji kot 1 m, kriva regula
cija Savinje. Na to vprašanje 
nam je tov. Petrič iz D O N I -
VO povedal, da po njihovih 
predvidevanjih za padec gla-
i ine zagotovo ni kriva regu
lacija, ampak splošno po-
rianjkanje padavin in pa 
precej prazno črpališče v 
Vledlogu. Vseeno pa so naro
čili pri Geološkem zavodu v 
Lijubljani raziskave, ki so se 
^ č e l e že v petek. Glede po-
nanjkanja vode v nekaterih 
predelih Celja in pa v višjih 
ladstropjih stolpnic smo 
zvedeli , da pri tem N I V O ne 
nore vel iko ukrepati, saj za
kadi pomanjkanja vode pada 
udi pritisk v vodovodnem 
Dmrežju. 

Seveda se pri tem postav-
ja vprašanje, če je lahko mu-
lasto vreme krivo Tja. tako 
/elik padec nivoja talne vo-
ie. T o pa bodo pokazale me-
•itve. 

D O N I V O ima v načrtu 
jradnjo nove vodarne, ki bo 
zkoristila dva nova vodnja
ka pitne vode, vendar na ko-
ičino vode ne bo bistveno ' 
vplivala, izboljšala pa naj bi 
(e kvaliteta, 

Vsi. ki smo sedaj brez vo-
ie. lahko samo upamo, da bo 
cmalu padel tako potrebni 
lež. 

T. G. 

Naš 20. Julij 
Ob praznovanju občin

skega praznika običajno 
opravimo pregled vseh pri
dobitev v zadnjem letu. To 
je nekakšna groba bilanca 
dosežkov v občini. Letošnji 
20. julij pa mora po svoji 
vsebini dejansko izražati 
nov zagon pri delu na vseh 
ravneh, istočasno pa tudi 
pri našem obnašanju. 

Ze nekaj let govorimo, da 
živimo preko svojih zmožno
sti. Kljub vsemu smo ostali 
pri besedah. Še nadalje želi
mo živeti razmeroma dobro, 
zato pa moramo več proizve
sti in več prodati tudi na sve
tovna tržišča. Danes nas ne
kateri ukrepi pretresajo, bo
dimo si odkriti, po nepotreb
nem. Predolgo smo čakali, 
predolgo upali, da bo stabili
zacijo izpeljal nekdo drug 
namtesto nas. Obnašali smo 
se, kot da nam gospodarska 
kriza v svetu ne more do ži
vega. Iz dneva v dan se bolj 
zavedamo resničnosti in re
snosti položaja. Nekateri nas 
želijo spraviti ponovno v 
okove, nam omejevati neo
dvisnost in svobodo. Je mar 
to, kar imamo in kar smo do
segli do danes, tako nepo
membno, da smo tako neod
ločni? Če še kdo dvomi v to, 
da se moramo bolje organizi
rati in tudi več delati in si 
več medsebojno pomagati, 
da bomo očuvali pridobitve 
in napredovali, naj kar od
krito pove. Na takšne ne mo
remo in ne bomo v bodoče 
računali. Da ne bo nespora
zuma, ti tudi do družbe ne 
morejo imeti kakršnihkoli 
zahtev. 

Poglejmo kakšno je izroči
lo naše narodnoosvobodilne 
borbe. Leto 1941. 20. julija se 
je nekaj zanesenjakov orga
niziralo in ustanovilo PRVD 
CELJSKO ČETO. kj je s šte
vilnimi akcijami dokazala, 
da se je moč boriti v praktič
no brezizhodni situaciji. Iz 
takšnih skromnih začetkov, 
vendar številnih po vsej naši 
domovini, je zraslo mogočno 
narodnoosvobodilno giba^ 
nje, ki je skozi brezštevilne 
bitke, priborilo svobodo. 

Udeleženci narodnoosvo
bodilne borbe so se zavedali, 
da več kot je bilo izgubljene
ga ni moč izgubiti, to je svo
boda. Idealizem. herojst\'o. 
zaupanje in odgovornost, so 
bile \Tline borcev, ki so dvi
gale moralo m zahtevale od
ločnost v borbi. Tudi danes 
se jih veliko bori. vendar v 

prvi vrsti za svoj osebni stan
dard in za ozke interese te
meljne organizacije. Za več
jo ofenzivo na širših frontah 
pa nam cesto zmanjka privr
žencev. Tako postajamo neu
činkoviti. To nas je tudi pri
vedlo v težko gospodarsko 
stanje in vse večjo odvisnost 
do kreditodajalcev v tujini. 
Svet nam je pripravljen po
magati, za vse oblike pomoči 
pa zahteva odmeno, ki je 
izražena v različnih oblikah. 
Že spoznanje, da se moramiO 
opreti le na lastne moči,'iska
ti rešitve in si jih tudi želeti, 
pomeni veliko. S skupnimi 
močmi m večjim zaupanjem, 
ki je seveda tudi močno ob
vezujoče, bomo izšli iz vseh 
kriz. 

V teh dneh v Celju ne bo
mo slavih kakšnih pomemb
nih in velikih delovnih 
zmag, ne odpiramo velikih 
objektov, vendar smo kljub 
vsemu lahko zadovoljni ob 
ugotovitvi, da se je okrepilo 
naše medsebojno zaupanje, 
da nas ne pretresajo razne 
afere, ki samo slabijo našo 
udarnost, da poglabljamo sa
moupravljanje in delegatsko 
odločanje. Povečujemo 
izvoz in se v izvoz že vključu
jejo tudi tisti, ki dosedaj niso 
izvažali. Spremenili smo 
odnos do kmetijstva in pre
skrbe, kar je tudi najboljše 
zagotovilo, da bo preskrba 
tudi vedno boljša. Uresniču
jemo program preosnove na
šega gospodarstva in se lah
ko pohvalimo tudi z rezultati 
pri nadaljnjih izboljšavah na 
ekološkem področju. Ure
sničujemo program samo
prispevka, saj že pred rokom 
zaključujemio nekaj objek
tov v krajevnih skupnostih. 
Vedno več ljudi se odziva, 
ker želijo s svojim prosto
voljnim delom prispevati k 
hitrejšemu raz\-oju kraja in 
občine. Prav slednje je naj
bolj ohrabrujoče. Dokler je 
takšna volja po medsebojni 
pomoči, bo tudi zaupanje v 
nas same. Ob vse večji odgo
vornosti bomo lažje dobili 
tudi to bitko gospodaiske 
stabilizacije. 20. julij pa naj 
nam bo pri tem velika 
\zpodbuda. 

Vsem delo\-nim ljudem m 
občanom iskrene čestitke ob 
našem prazniku, katerega le
tos praznujemo delovno \ 
Krajevni skupnosti Štore. 

Predsednik 
Skupščine občine Celje 

E D V A R D S T E P I Š N I K 

Avtovlak tudi v Celju 
železniško Transportno podjetje Celje je za letoš

nje poletje pripravilo novost. Od 15. julija pa do 24. 
septembra bo tudi iz Celja peljal avtovlak na Reko. 
Odhod iz Celja je predviden ob 5 uri in 17 minut, 
prihod na Reko pa ob 10. uri dopoldan. Povratek v 
Celje bo v zgodnjih jutranjih urah - 15 minut čez 
polnoč. 

Avtomobile hodo natovarjali na severni strani to
vornega skladišča potniške postaje Celje in sicer 
najmanj dve uri pred odhodom vlaka. Poleg desetih 
avtomobilov bo prostor tudi za brako prikolice, ne | 
bo pa mogoč prevoz počitniških prikolic. Cena pre- | 
voza bo med 410 in 534 dinarjev, pač odvisno o d | 
velikosti avtomobila. Prijave sprejemajo v posloval-l 
niči T T G v Celju, vendar samo ob delavnikih med 7| 
in 19 uro. 

V letnem času so tudi vsem vlakom, ki vozijo na 
morje, priključeni dodatni vagoni. O b primeru zbra
nih najmanj 400 potnikov v Mariboru in Celju, pa 
bodo za P u l | y ^ d l i t u d i j i j ^ ^ 

Novi delovni uspehi v Storah 
v krajevni skupnosti Store, kjer bomo Celjani praznovali] 

občinski praznik se srečujejo s številnimi problemi. Največ; 
je takšnih, ki segajo na področje komunalne urejenostii 
kraja. Še vel iko je cest, ki so potrebne sanacije, telefonskega j 
omrežja ne morejo širiti, čeprav število telefonskih številk j 
že davno ne zadošča več, problem pa je tudi krajevno poko-• 
pališče, ki ga morajo urejati in vzdrževati sami. 

Krajani Štor menijo, da se bo s prizadevnostjo in širšoJ 
družbeno pomočjo tudi to sčasoma uredilo. Nekaj delovnih i 
rezultatov ta predvidevanja že potrjuje. Med največje kra- • 
jevne pridobitve v letošnjem letu go tovo sodi položitev as-i 
faltne obloge v predračunski vTednosti 800 milijonov dinar
jev, ki so jo položili na 800 metrski odsek cestišča proti ' 
Ogorevcu. , 

i 
Pi-av tako pa je pomemben delovni uspeh tudi rekon-; 

strukcija ceste in ureditev pločnika do Šolskega kovinar-; 
sko-metalurškega centra Štore, kjer pravkar končujejo z 
deli. ' ; 

I V A N A F I D L E R ' 

Nov 
jeklovlek 

O b bližnjem prazniku 
občine Celje bodo v Žele
zarni Store slovesno odpr
li nove prostore jeklovle-
ka. Vanje so lani tudi 
uspešno preselili stare in 
montirali del novih stro
jev in ob večjih naporih 
delavcev vseeno dosegli 
načrtovano proizvodnjo: 
11.000 ton vlečenih in bru
šenih profilov. Že letos 
naj bi dosegli proizvodnjo 
13.000 ton. prihodnje leto 
pa že več kot 15.000 ton. 

file:///Tline
file:///zpodbuda
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Gospodarstvo občine Žalec 
nad regijskim povprečiem 
¥ Grižah le bila sla¥nosina seja občinske skupščine 

Na slavnostni seji skupščine občine 
Žalec, bila je v nedeljo dopoldne v 
Grižah, je predsednik skupščine obči
ne Viljem Petek obudil spomin na do
godke 7. julija 1941, ko so v Savinjski 
dolini izvedli veliko napisno akcijo, 
največ besed pa je v svojem govoru 
nameni! gospodarskemu položaju 
žalske občine. 

Ugotavljajo, da je občina Žalec po 
dohodku na delavca, donosnosti in 
ekonomičnosti še vedno nad regijskim 
in republiškim povprečjem. Visoka je 
tudi stopnja pokrivanja uvoza z izvo
zom. V štirih mesecih je to pokritje 
znašalo 160 odstotkov. Nezaposlenosti 
v očini skorajda ne poznajo, izgube pa 
tudi niso velike. Dobro izpolnjujejo 
prednostne naloge in med njimi tudi 
naloge v zvezi s povečanjem proizvod
nje hrane. V preteklem letu so zastav
ljene naloge celo presegli, pri čemer še 
zlasti velja om.eniti hmelj, ki v struktu
ri izvoza predstavlja kar petino. 

V letošnjem letu bodo ustvarili 26 
milijard dinarjev celotnega prihodka 
in s tem 7,5 milijard dinarjev dohodka 
in 8,5 milijarde družbenega proizvoda. 

Kl jub temu pa je treba opozoriti na 
nekatere negativne trende. Vse več te
meljnih organizacij posluje na meji do
nosnosti. Zastoje v proizvodnji pov
zroča nezadovoljiva oskrba s surovina
ma, reprodukcijskimi materiali in re
zervnimi deli. Kljub dobremu pokritju 
uvoza z izvozom ugotavljajo, da je zu
nanjetrgovinska menjava še vedno na 
prenizki ravni, saj na zunanjem trgu 
iztržijo manj kot desetino celotnega 
prihodka. V naslednjih letih bi morali 
g lede na strukturo gospodarstva izvoz 
vsaj podvojiti . 

Kritična postaja tudi likvidnost or
ganizacij združenega dela, saj se na eni 
strani izvoznikom prepočasi zagotav
lja stimulacija, na drugi strani pa znat
no hitreje naraščajo terjatve gospodar
stva žalske občine kot pa dolgovanja, 
ki so dvakrat manjša. Zaostajajo tudi 
pri naložbah. Večje naložbe sicer bele
žijo v sozdu Hmezad in v šempeter-
skem Sipu ter Juteksu, nanje se pri
pravljajo v tekstilni tovarni Prebold in 
v jiekaterih_ manjših organizacijah 

združenega dela, ob tem pa dohodek 
slabi. S podobnimi problemi se ubada 
tudi malo gospodarstvo, ki zavzema v 
občini pomembno mesto, zaposluje pa 
kar desetino delavcev. 

Visok standard so v občini Žalec do 
segli v družbenilT. dejavnostih. Ob tem 
pa tudi v tej občini ugotavljajo, da je 
skupna poraba prerastla okvire in da 
je združeno delo na tej stopnji ni spo
sobno financirati. Porabo zato admmi-
strativno omejujejo, kar seveda ni 

vzdržno. Vi l jem Petek je opozoril , da 
se bo treba v o k v i m republike dogovo
riti za vsebinski pristop k zmanjšanju 
skupne porabe. T o torej pomeni, da bo 
treba na ra\Tii republike napraviti se
lekcijo programov in popravke stan-
dai'dov, normativov in pravic, ki iz te
ga izhajajo. 

Vi l jem Petek je opozoril še na druge 
proleme. Zlasti s področja infrastruk
ture. Precej besed je namenil tudi de
lovanju delegatskega sistema, področ
ju S L O in D S ter drugemu. 

J A N E Z V E D E N I K 

Podelili so tUdI značke 
občine Žalec 

N a slavnostni seji občinske skup
ščine, ki je bila v Grižah so podelili 
tudi zlate, srebrne in bronaste grbe 
občine ter plakete. Kdo vse je ta priz
nanja prejel, smo poročali že v prejš
nji številki. 

Podelili pa so tudi zlate in srebrne 
značke občine Žalec. Zlate značke so 
prejeli Venčeslav Satler iz Žalca, 
Kristina Kočevar in Jože Derča iz 
Prebolda, srebrne značke pa Viljem 
Dušan Kovač iz Žalca, Franc Vouk iz 
Studenc in Emil Ribič iz Rakovelj. 

Ob dnevu vstaje slovenskega naro
da je prejel priznanje republiškega 
sekretarja za ljudsko obrambo Janez 
Marolt s Polzele, priznanja sveta za 
splošno ljudsko obrambo in družbe
no samozaščito pa so prejeli krajevna 
skupnost Letuš, tozd za P T T promet 
Celje, jamarski klub Črni galeb Pre
bold, kinološko društvo Žalec, pover-
jeništvo za družbene dejavnosti, Du
šan Fric iz Prebolda in Štefan Žerjav 
iz Žalca. 

Prihodnje leto bodo 
praznovali na Polzeli 

Na slavnostni seji skupščine občine 
Žalec so delegati sprejeli predlog, da 
bo praznovanje praznika občine pri
hodnje leto v krajevni skupnosti Pol
zela. Na seji so imenovali tudi člane 
odbora za pripravo praznika občine. 
Z a predsednika odbora so imenovali 
Danija Pfeiferja, ki je predsednik K K 
S Z D L na Polzeli. 

Zlati grb občine je prejel tudi kmet Franc Potočnik iz 
Kaplje vasi pri Preboldu. 

Smo o občinskem prazniku res 
premalo pisali? 

Na slavnostni seji skupščine občine Žalec je govo
ril tudi predsednik skupščine K S , Franci Ježovnik, 
ki je delegatom in gostom sporočil tudi to, da je Novi 
tednik opravil svojo vlogo pri obveščanju o občin
skem prazniku le delno zadovoljivo. 

P o njegovem se N o v e m u tedniku ni zdelo vredno 
pisati niti o srečanju internirancev in borcev ter kurir
jev. Res je, da nismo objavili fotografije s srečanja 
rudarjev, vendar smo rudarje omenjali vedno in pov
sod, ko smo pisali in govoril i o Grižah. 

Očitno predsednik skupščine krajevne skupnosti ni 
imel časa, da bi v roke vzel N o v i tednik, kjer je objav
ljeno tudi tisto, kar je Franci trdil, da ni bilo. V N o v e m 
tedniku smo tudi sproti opozarjali na prireditve v Gr i - . 
žali. V radiu Celje je bilo o občinskem prazniku kar 59 
prispevkov (med njimi tudi intervju z Ježovnikom), v , 
radiu Ljubljana pa sedemi prispevkov ter 20 minutna 
oddaja natanko 7. julija, ko ima žalska občina praznik. 

Ce bi vse to spravili na papir, potem bi to zneslo 
približno petnajstkrat toliko kot izčrpen govor Fran
cija pred delegati na slavnostni seji. Seveda ima Franci 
Ježovnik vso pra\'ico ocenjevati, kako je kdo opravil 
svojo nalogo, vendar ima ob tem tudi dolžnost, da 
ljudem pove prave podatke. J 

Kakšen je bil namen kritike predsednika skupščine : 
K S Griže in člana uredniškega odbora občinskega gla- i 
sila? Pravi odgovor ve le on sam. 

J A N E Z V E D E N I K , 

Dolgove vračati z vso odgovornostio 
Zvonka Prellč: »Pogoll so trai, toda bitka za ¥račllp mora uspeti za vsako ceno. 

v zadnjih tednih se je 
okrog vprašanja vračanja 
dolgov tujini razvila široka 
razprava, žal preveč daleč 
od naše javnosti. Zato pa so 
se znatno bolj potili delega
ti, tako v republiški kot v 
skupščini SFRJ. O nekate
rih najpomembnejših vpra
šanjih sedanjega trenutka, 
povezanih z vračanjem tu
jih posojil, je na naša vpra
šanja odgovoril vodja sku
pine delegatov celjske obči
ne za Zbor občin skupščine 
SRS, Zvonko Perlič. 

N T : Ali je v razpravah v 
Skupščini SRS prevladova
lo prepričanje, da je dolgo
ve tujini potrebno sproti 
vračati? 

Z . Perlič: T o je bil osnovni 
cilj okrog katerega se je 
odvijala v času od januarja 
letos vsa aktivnost. Obstaja
la je sicer še ena možnost -
objaviti plačilno nesposob
nost Jugoslavije (moratorij) 
in pripraviti generalni repro-
gram naših plačil; toda ta 
skrajna možnost bi imela ve
like neugodne posledice za 
Jugoslavijo. 

Od januarja letos s t ihim 
soglasjem upnikov nismo 
vračali zapadlih obrokov 
glavnice. Ta pristanek je bil 
dan s pogojem, da do 17. 6. 
1983 sklenemo vrsto spora
zumov z upniki in drugimi 
mednarodnimi bančnimi in
stitucijami, s katerimi bo re
gulirano vprašanje vračanja 
do lgov s pomočjo najetja do
datnih kreditov. V pogaja
njih so bih postavljeni za
htevni kreditni pogoji in po-
.sebne klavzule, s katerimi se 
hočejo predvsem tuje ko
mercialne banke zavarovati 
pred morebitnim neizpolnje
vanjem sprejetih obveznosti 
z naše strani. Po leg tega sta 

za sporazum pomembni dve 
posebnosti: zahteva, da je 
porok za najeta posojila dr
žava S F R J in navzkrižna po
gojenost za odobritev dodat
nih kreditov (vsak zase in vsi 
skupaj pogojujejo sklenitev 
sporazuma, če bodo sklenje
ni vsi sporazumi). 

NT: V izjavah predstavni
kov naše države je slišati 
različno višino zadolženosti 
Jugoslavije na konvertibil
nem področju. Katere šte
vilke so točne in koliko se 
bomo še zadolžili? 
Z. Perlič: Zdaj je že jasno, da 
bomo dodatno najfeli okrog 
4.2 milijardi dolarjev posojil, 
ki jih bomo porabili: za vra
čilo dospeUh terjatev v letu 
1983, za strukturo prilagaja
nja našega gospodarstva za 
izvoz na konvertibilno trži
šče, za uvoz reprodukcijske
ga materiala, potrebnega za 
proizvodnjo za izvoz na kon
vertibilno tržišče in za rezer
v e Narodne banke Jugosla
vije. 

Dolg Jugoslavije na kon
vertibilnem področju znaša 
18,1 milijarde dolarjev (v tem 
znesku je tudi 1,8 milijarde 
kratkoročnih kreditov), z no
v o zadolžitvijo (4,2 milijarde 
dofarjev) se bo naš dolg po
večal za 1,6 milijarde dolar
jev - tako da bo konec leta 
1983 znašal naš dolg na kon
vertibilnem področju 19,7 
milijcirde dolarjev. 

NT: Slišati je, da so bila 
pogajanja z mednarodnimi 
finančnimi institucijami 
izredno zahtevna in dolgo
trajna, sami pogoji pa težko 
sprejemljivi I 

Z. Perlič: Res je, da so bili 
razgovori naših predstavni
kov s predstavniki mednaro
dnih finančnih institucij za
htevni in so terjali dosle

dnost predvsem na vseh ti
stih področjih, ki so poveza
na z našim ravnanjem pri 
izvajanju načrtovane eko
nomske politike. Tu, kot ve
ste, še zdaleč ne dosegamo 
začrtanih ciljev. Vendar zad
nji ukrepi, ki jih sprejema
mo, dolgoročni program go-
spodeirske stabilizacije, ki bo 
sprejet v skupščini SFRJ ko
nec julija, pa posebni zakoni, 
s katerimi bomo zagotovili 
sprotno vračanje tujih poso
jil - saj je zdaj garant za to 
država SFRJ - vse to ndm je 
pomagalo, da smo nekatere 
zahteve oziroma pogoje omi
lili, razen štirih pogojev Me
dnarodnega koordinacijske
ga komiteja, ki zastopa pre
ko 600 komercialnih bank in 
sicer: pristojnost tujih so
dišč, uporaba tujega prava in 
izpolnitev odločitev tujih so
dišč, klavzula navzkrižne od
govornosti, klavzula o pri
merih navzkrižne zamude in 
klavzula stroškov. 

NT: Katere zakone je Z I S 
predložil v sprejem Skup
ščini Jugoslavije? 

Z. Perlič: Skupščini SFRJ 
je Z I S predlagal, da po hi
trem postopku ob poprejš
njem soglasju republik in 
pokrajin sprejme: zakon o 
plačilih v konvertibilnih de
vizah, zakon o zagotavljanju 
deviz za plačilo zapadlih in 
neporavnanih obveznosti iz 
zunanjih kreditov, zakon o 
garanciji federacije za obvez
nosti iz kreditnega sporazu
ma Narodne banke Jugosla
vije in določenih drugih 
bančnih institucij z zastopni
kom upnika in tujimi komer-
cialnimi barikami, zakon o 
dopolnitvi zakona o deviz
nem poslovanju in kreditnih 
odnosih s tujino, odlok o 
skupnem obsegu kreditov. 

ki jih sme Narodna banka 
Jugoslavije v letu 1983 naje
mati v tujini, sprejeta pa je 
bila tudi sprememba in do
polnitev zakona o najemanju 
določenih blagovnih kredi
tov v letu 1983 in 1984. 

N T : Tovarši Perlič, kaj 
menite, kako bo potrebno 
ravnati v prihodnje? 

Z. Perlič: K o je tekla v 
Skupščini S R S razprava o 
tej celotni problematiki, je 
bilo podprto stališče, da v 
pogajanjih ni mogoče prista
ti na nikakršne pogoje, ki bi 
ogroziU integriteto in suvere
nost SFRJ ter samoupravni 
sistem. Izpostavljena je bila 
potreba po znatno večji od
govornosti na vseh ravneh in 
v vseh okoljih. Brez odlaša
nja in omahovanja bomo 
morali takoj pričeti izvajati 
vrsto ukrepov, ki bodo tudi 
znižali življenjski in družbe
ni standard. Brez odrekanja 
vseh in vsakogar zagotovo 
ne bo šlo, zato se bomo mo
rali v vseh nadaljnjih akcijah 
temeljito in resnično dogo-
vai-jati z delovnimi ljudmi in 
občani. Pri tem nam zahaja-
nje v zgodovino dogodkov in 
našega obnašanja naj ne bo 
glavni smoter, temveč le iz
kušnja in opozorilo, kako ne 
smemo in ne moremo več 
ravnati, če hočemQ.prebrodi-
ti sedanje težave. Nesporno 
je, da bo potrebnih 6^7 let 
izrednin naporov za stabili
zacijo naših ekonomskih ra
zmer, da bo pri tem potrebno 
sprejeti še vrsto ukrepov, s 
keterimi bomo omejevali po
rabo - skratka, da se bomo 
povsod omejili v okvire mož
nega. T o pa ni normalen na
por, to zahteva visoko za
vest, premišljene in jasne od
ločitve, povezanost, odgo
vornost in disciplino. 

Solidna preskrba 
v občini Celje smo z njo, kljub 
občasnim zapletom, lahko zadovoljni 

Podatki o preskrbljenosti 
z osnovnimi življenjskimi 
potrebščinami v Celju za le
to 1982 kažejo, da smo bili v 
naši občini v primerjavi s 
slovenskim in jugoslovan
skim poprečjem bolje zalo
ženi. 

Kljub temu so se razmere 
proti koncu preteklega leta 
izredno zaostrile in je dolo
čenih vrst blaga redno pri
manjkovalo. Vzroke lahko 
iščemo v nesorazmerni zalo-
ženosti enotnega jugoslo
vanskega tržišča. Naše pre-
skrbovalne O Z D so namreč 
imele s samoupravnimi spo
razumi dogovoi-jene dobave, 
redno smo interv^enirali z re
publiškimi in občinskimi re
zervami, vendar je bil obseg 
tega premajhen, da bi odpra
vili vse motnje v preskrbi. 

Premajhna učinkovitost v . 
preteklem letu je povzročila, 
da smo naredili bistvene pre
mike v organiziranosti proi
zvodnje in prometa s hrano. 
Ustanovili smo samoupravni 
sklad za intervencije v kme
tijstvu in porabi hrane, kate
rega osnovna naloga je s po
speševalnimi akcijami v letu 
1983 povečati tržno proi
zvodnjo hrane v občini za 
10%. Orgariizacije in skup
nosti so podpisale samou
pravni sporazum o združeva

nju sredstev, namenjenih z 
povečanje blagovnih rezer 
in sovlaganja v povečanj 
proizvodnje hrane z zagotc 
vitvijo preski-be naše občin 
na daljši rok. Rezerve bod 
imele seveda takojšen uč 
nek, sovlaganja pa šele čt 
nekaj časa, saj bo prva inv( 
sticija, farma govejih pitai 
cev v Žepini . začeta ob ol 
činskem prazniku. Do konc 
prvega polletja je sporazui 
podpisalo že več kot 70' 
vseh organizacij in skupn' 
sti, kar kaže na veliko zave 
in razumevanje naših dela' 
cev in daje zagotovilo, da b 
mo lahko v bodoče s skupf 
mi močmi izboljšali presh 
bo z osnovnimi prehramb 
nimi proizvodi. 

Slandrove 
nagrade 

O b letošnjem prazniku 
občine Celje bodo pode
lili Šlandrove nagrad« 
za pomembno delo in dO' 
sežke: Ivici Fišer. učit̂ ^ 
Ijici iz Celja, Dušan" 
Bumiku, direktorju 
lezarne Štore in Mladii)' 
skemu pevskemu festi 
valu. 



emelj razvoja prestrukturiranje 
Mozirlu se hač&Jo tio leta 2000 atresil manjše razultosti 

Družbeni proizvod v mo-
slvi občini naj b i v obdob-
do leta 2000 naraščal s 

vprečno letno stopnjo 3-5 
stotkov, v primeru nada-
vanja težjih gospodar-
ih razmer tudi v nasled
im desetletju pa za dva 
stotka. Tako bi, upošte-
je ocenjena gospodarska 

demografska gibanja v 
Dveniji, ob koncu tega 
)letja občina Mozirje bila 
družbenem proizvodu na 

ebivalca pri 3 odstotni ra-
družbenega proizvoda še 

dno precej pod republi-
im povprečjem, z realiza-
» 5 odstotne letne stopnje 
bi se na lestvici ra^vito-
slovenskih občin povz-

la med rahlo nadpovpreč-
razvite slovenske ob

le. 
£0 j e del možnih globalnih 

materialnih okvirov razvoja 
mozirske občine v obdobju 
do leta 2000, ki so jih pripra
vili pri Razvojnem centru v 
Celju, o njih pa tudi sprego
vorili na zadnji seji izvršnega 
sveta občine Mozirje. Ob tem 
so spregovorili tudi o možni 
bodoči rasti prebivalstva in 
zaposlovanja ter o ciljih in 
razvojnih usmeritvah mozir
ske industrije. Temelj razvo
ja slednje predstavlja pre-
struktuiranje, ob katerem bo 
bistvenega pomena racional
na raba energije, siurovin in 
repromaterialov. Ocenjujejo 
da se bo ob tem delež kovin
sko predelovalnega kom
pleksa v industrijski struk
turi občine povečal, razvoj 
pa bi potekal v smeri večjega 
deleža strojegradnje. P o v e 
čali bodo tudi proizvodnjo v 
kemični in elektroindustriji.. 

Najpomembnejši delež v in
dustrijski strukturi občine 
bo še vedno nosila lesna in
dustrija, nekako v doseda
njem obsegu, vendar pa se 
bo pri tem delež primarne 
predelave zmanjšal, povečal 
pa delež končnih lesnih iz
delkov. V tekstilni industriji, 
d i i ig i najmočnejši panogi v 
občini, načrtujejo nekolikš-
no zmanjševanje deleža v 
strukturi družbenega proi
zvoda. 

Razvoj bo potekal v smeri 
oblikovanja širših poslovnih 
skupnosti in inženiringov, ki 
bodo sposobni nuditi zao
krožene lastne tehnološke in 
razvojne rešitve, pomembno 
mesto pri snovanju dolgo
ročne razvojne strategije pa 
ima tudi drobno gospodar
stvo. 

R A D O P A N T E L I C 

lovi oblekli za praznik 
v soboto so v Grižah slo-
sno predali namenu nove 
»munaine objekte. O no-
h pridobitvah, ki jih ni 
aIo je zbranim govoril 
edsednik sveta K S Griže 
an Grobelnik. 
Gre za štiri odseke cest, v 
upni dolžini 2,7 km, ki so 
i na novo uredili in asfalti-
ii in za 6 km makadamskih 
st med Zabukovico in L i -
jami in na smučišče na 
Tonku Gozdnika. Ta zad-
L odsek je velikega pomena 
višinske kmete. Zgradili 
tudi dva mostova preko 

tišnice. Ze lo pomembni 
I dve novi telefonski liniji, 
sta vzpostavili zvezo med 

5elkoma Zagreben in Goz-
ik ter dolino. Čeprav je 
iključen v vsakem kraju le 

en telefon, ga bodo upo-, 
jljali vsi vaščani. Po leg te- ' 
so uredili letno gledališče 

mberg, okolico doma Svo
de, popravili in preplastili 
iro igrišče v Migojnicah in 
ičeli z gradnjo novega v 
bukovici ter manjšega 

igrišča za cicibane z raznimi 
lesenimi igrali in peskovni-
kom, postavili so pet novih 
avtobusnih postaj, na obron
kih Gozdnika pa gradijo 
smučišče, ki bo vel ikega po
mena tudi za širšo okolico, 
ne le za krajevno skupnost. 

Opravljeno je bilo torej 
mnogo dela. Skupna vre
dnost vsega znaša 13,5 mili
jona dinarjev, od tega pa so 
krajani s samoprispevki in 
udarniškim delom prispeva
li kar 4,6 milijona dinarjev. 
Udarniške ure so se nabirale 
v tisoče in tisoče, pri nekate
rih akcijah jih sploh niso evi
dentirali. O delavnosti in so
lidarnosti krajanov morda 
najlepše govori jo besede 
Ivana Grobelnika: »Le ta 
1945 je zabukovški rudar, 
krajan K S Griže, zgrabil za 
kramp in si s prostovoljnim 
delom začel urejati ceste, vo 
dovode, telefon. Naše delo 
pa dokazuje, da krajani 
kramp še vedno čvrsto drži
mo v rokah in si s svojim 
delom gradimo lepši jutri.« 

Ob koncu so zaslužnim 
krajanom podelili priznanja, 
domače gaisilsko društvo pa 
je skupaj s sosednjimi pri
pravilo gasilsko vajo. Na sli
ki: gostje med og ledom no
vih pridobitev. 

T. T A V Č A R 

udnik Laško pridobiva na pomenu 
,^udnik Laško je bil za slovenske razmere vselej majhen, 
to se je več let otepal z velikimi težavami. Samo zaradi 
rave trme delavcev ga niso zaprli. Zadnje čase pa postaja 
radi energetskih težav, seveda) rudnik spet bolj in bolj 
i imiv. Leta 1983 naj bi izkopali 40 000 ton premoga, hkrati 
še K) 000 kubičnih metrov gramoza. Obseg proizvodnje v 

štirih mesecih kaže, da bodo to tudi dosegli. 
Trenutno ima rudnik le 32 tisoč ton premoga, pripravlje-
ga za odkop, kar zadošča za devet-mesečno proizvodnjo, 
ziskovalna skupnost Slovenije in Planska poslovna skup-
st za premog sta zato namenili del sredstev za raziskavo 
dročja okoli rudnika. Glede na lego in razpored slojev 
ivnega rova menijo, da bodo z raziskavami potrdili preko 
) tisoč ton premoga. Tako bodo lahko dosegli načrtovano 
^izvodnjo 55 000 ton leta 1985 in s tem več kot upravičili 
)i obstoj. 

Kmetijski pouk 
v osnovne šole 

Vzgoja se prične v dru
žini, nadaljuje v šoli in 
potem, v zrelih letih, ve
lja reklo: » K a r se Jane
zek nauči, to Janez zna.« 
To so upoštevali tudi v 
Šmarju in tako je Svet za 
vzgojo in izobraževanje 
pri Občinski konferenci 
S Z D L Šmarje pri Jelšah 
sprejel sklep o uvedbi 
kmetijskega pouka v 
osnovne šole. 

T o obliko dodatnega 
izobraiževanja osnovno
šolcev so že pred leti 
sprejeli v Podčetrtku. 
Svet za vzgojo in izobra
ževanje pripravlja skupaj 
s predstavniki Hmezada-
T O Z D Kmeti js tvo Šmar
je delovni program, ki bo 
opredelil namen kmetij
skega pouka v osnovnih 
šolah in uskladil denarna 
sredstva, ki jih bosta pri
spevala Izobraževalna 
skupnost in Sklad za in-
ter\'encije v kmetijstvu. V 
prvi fazi bi kmetijski 
pouk uvedli v osnovne 
šole v Bistrici ob Sotli, 
Kozju, Les ičnem in 
Šmarju potem pa še v vse 
ostale. Uvedba kmetij
skega pouka v osnovne 
šole se ujema z malo šol
sko reformo, predvsem 
pa bo zagotovila krnetij-
stvu na Smarskem nove 
strokovnjalce. 

Svet za vzgojo in izo
braževanje je na svoji seji 
obravnaval tudi sprejem 
akcijskega programa za 
prihodnje šolsko leto, ki 
opredeljuje povezavo 
osnovnih šol z delovnimi 
organizacijami in krajev
nimi skupnostmi. Prav 
tako pa so podprli tudi 
predlog o delitvi osnovne 
šole Borisa Kidriča iz R o 
gaške Slatine na dve te
meljni organizaciji zdru
ženega dela, saj je delo z 
več kot dva tisoč učenci 
že skoraj nemogoče. 
Osnovna šola bi se naj de
lila s 1. januarjem prihod
nje leto, najkasnjeje pa s 
pričetkom šolskega leta 
1984/85. 

I V A N A F I D L E R 

Praznovanje Dneva 
vstaje na Boču 

Predstavniki Krajevne 
konference Zveze združenj 
borcev iz Rogaške Slatine 
so na petkovi seji predsed
stva Občinske konference 
S Z D L Šmarje predlagali, 
da pripravijo praznovanje 
22. julija. Dneva vstaje, na 
partizanskem Boču. 

T o praznovanje naj bi po
stala tradicionalna oblika 
počastitve spomina na priče-
tek oboroženega odpora 
okupatorju. Imenovan je ini
ciativni odbor za pripravo 
praznovanja, ki bo skrbel za 
usklajeno delo Socialistične 
zveze in Zveze združenj bor
cev, slavnostni govornik na 
prireditvi pa bo Jožko Lojen. 

Predsedstvo Občinske 
konference S Z D L Šmarje pa 
je izdelalo tudi predlog za 

vodstveno strukturo Občin
ske konference v prihod
njem mandatu. Za novega 
predsednika so predlagali 
Milana Matka, za podpredse
dnika Franca Drobneta in za 
sekretarko Mi lko Dobrave. 

Šmarska Socialistična zve
za pa je obravnavala tudi 
družbeno-ekonomsko in po
litično situacijo v Jugoslaviji 
in aktualne naloge SZDL-ja . 
Ugotovi l i so, da se mora 
šmarsko gospodarstvo po
truditi in zadržati, če ne še 
izboljšati, stopnjo izvoza in 
čimbolj omejiti uvoz. L e s 
tem bodo namreč lahko iz
polnjevali stabilizacijske za-
iiteve in težnje po napredku 
gospodarstva. 

I V A N A F I D L E R 

Zaščititi objekte 
spomeniške vrednosti 

Člani Izvršnega sveta 
Skupščine občine Šentjur 
so sklenili, da je vse objekte 
spomeniške vrednosti v ob
čini potrebno zaščititi. Z a 
zaščito in vzdrževanje teh 
objektov je potrebno do le
ta 1987 planirati finančna 
sredstva, ki jih bodo združe
vali iz občinskih denarnih 
skladov. Občinske kulturne 
skupnosti in Republiške 
kulturne skupnosti. 

V sklopu Zvezne mladin
ske delovne akcije Kozjan
sko naj bi se ustanovila spe
cializirana brigada študen
tov arheologije, ki bi prouče
vali staro naselbino v Pra-
protnem pri Planini. Druga 
najpomembnejša točka če
trtkove seje šentjurskega 
Izvršnega sveta pa je bila 
obravnava samoupravnega 
sporazuma o ustanovitvi sa
moupravne skupnosti za 
obrambo pred točo v osred
nji Sloveniji. Člani Izvršnega 
sveta Skupščine občine 
Šentjur so menili, da je po
trebno obrambo še zgostiti, 
financiranje te obrambe pa 
razširiti na vse občane in ne 
zgolj na kmetijske proizva

jalce. Interes za ustanovitev 
te skupnosti prihaja iz vrst 
vseh občanov in zato ne bi 
bilo prevično obremeniti le 
kmetov. 

Člani Izvršnega sveta pa so 
obravnavali še izvajanje od
lokov o obrtni dejavnosti, o 
cenah geodetskih storitev, o 
spremembi odloka o delov
nem času na področju pro
meta blaga na drobno, go
stinstva, obrti, turizma in 
drugih storitvenih dejavno
sti. I V A N A F I D L E R 

Asfalt prepreda 
Kodansko 

V krajevni skupnosti t)obje 
so krajani v soboto praznovali 
novo delovno zmago. 1514 me
trov na novo asfaltiranega ce
stišča je za Dobje vsekakor ve
lika pridobitev. 

Pri izgradnji odseka ceste 
Dobje-Brezje-Ravne so poleg 
krajanov, ki so vložiU preko 
1500 delovnih ur in približno 
300 traktorskih ur, sodelovali 
tudi brigadirji. Le-ti so pričeli z 
deli že leta 1981, sedaj pa sc 
krajanom pomagali urediti ce 
stišče. H 

POGLED V SVET s k o v i n o t e h n o 
Javno in za zaprtimi vrati 

Se bodo pogajanja naposled vsaj koli
kor toliko uspešno končala? Katera ne
ki? Tista v Ženevi, ki jih je dvoje vrst, 
čeprav tesno povezanih po vsebini - o 
nadzorst\ii nad oboroževanjem in o 
omejitvi števila raket srednjega dose
ga? Ali madridska pogajanja v okviru 
konference o evropski varnosti in sode
lovanju? Da, za vsa ta pogajanja gre. 
Moslovska Pravda je pravkar obdolžila 
Washington, da zavira vsakršne vsebin
ske pogovore v Ženevi, da se zaradi tega 
bistvenih vprašanj sploh še niso mogli 
lotiti. Iz Washingtona trdijo isto - samo 
da krivdo prt i jo Moskvi. 

V Madridu maratonska konferenca ne 
more in ne more preiti v sklepni del, ko 
bi podpisali sklepni dokument. ZDA še 
zmerom zavlačujejo s privolitvijo v 
kompromis o enem izmed vprašanj-po
novnem snidenju iz političnih razlogov 
razbitih družin in o človeških stikih. Ta
ko predlog nevtralnih in neuvrščenih 
držav na tej konferenci še zmerom ne 
more biti sprejet. Sprva so optimisti go
vorili, da bo sklepna seja 20. julija, zdaj 
govore o koncu julija. Vodja ameriške 
delegacije Kampelman pogosto potuje 
iz Madrida v Hashington na posvete. Re
zultata še ni. 

Javna tajna je, da v Ženevi med ameri
škimi in sovjetskimi predstavniki niso 
redki »dvoboji v kričanju drug na dru-

gega", kot je zapisal neki ameriški novi
nar. 

Ob vsem tem ostajajo napovedi, da 
bodo v primeru, če do decembra ne dose
žejo sporazuma o raketah srednjega do
sega, ZDA v Zahodni Evropi začele ra-
zmeščati dodatne rakete. Kar bo imela 
za posledico, kot je med obiskom zaho-
dnonemškega kanclerja Kohla dal vede
ti sovjetski voditelj Andropov, da bo 
Sovjetska zveza odgovorila na to z ra
zmeščanjem raket v Vzhodni Evropi. 

Stopnja nezaupanja med supersilama 
in vojaškopolitičnima blokoka po vsem 
videzu že dolgo ni bila tolikšna. In ostri
na medsebojnih obdolžitev prav tako 
ne. Ce ena stran - kar se zgodi sila pored
ko - privoli v kakšen predlog, to nemu
doma zbudi sum na drugi stran, češ, 
kakšna zvijača pa je spet to, da je na
sprotnik nenadoma postal spravljiv?Po 
drugi strani je res, da nobena od supersil 
ne more s pritiskom prisiliti druge na 
popuščanje. Zaradi pojmovanja lastne 
vloge in prestiža, zato. da ne bi kdo mi
slil, da je ta ali ali ona supersila slabot
na, mora nesprotna stran nemudoma po-, 

kazati, da zna tudi sama pokazati zobe. 
Tako so vozli napetosti še bolj zadrgnje
ni in vsaj po izjavah za javnost sodeč ni 
nobene možnosti za resne pogovore. 

Toda v resnici se zdi, da dialog med 
Moskvo in Washingtonom vseeno ni pre
kinjen. Sovjetskemu veleposlaniku v 
Washingtonu, Dobrininu so vrnili privi
legiran status, ki ga večina drugih vele
poslanikov nima: k zunanjemu ministru 
Shultzu lahko spet prihaja diskretno - z 
avtom v garažo zunanjega ministrstva, 
od tod pa z dvigalom v Shultzovo pisar
no. Sekateri namigi kažejo, da pogovori 
potekajo okrog možnosti za politično re
šitev afganistanskega problema, zastran 
Poljske (o morebitni obnovi ameriške 
gospodarske pomoči), o kreditih in ne
mara še o čem. 

Pogovori potekajo diskretno in nepo
sredno med dvema supersilama, pa tudi 
posredno, kot ob nedavnem Kohlovem 
obisku v Moskvi. Vprašanje, ki zanima 
javTiost, zaskrbljeno zaradigalopirajoče 
oboroževalne tekme, zaradi možnosti 
velikega širjenja jedrske oborožitve na 
evropskih tleh, se seveda glasi: ali bo za 
zaprtimi vrati dosežen sporazum, ki bo 
vsaj malo omilil mednarodno napetost, 
ali pa se bo kot resničnost pokazala 
medsebojna nespravljivost, kot se kaže 
v ja\nih izjavah predstavnikov obeh su
persil? 

PISe Jože Sirceli 



Računalniške informacije bodo 
novost na XVI, obrtnem sejmu 
Izkazovanje Informacij o Izdelkih, storitvah In proizvajalcih 
tokrat preko računalnika 

v Zavodu Golovec, ki vsa
ko leto organizira največjo 
obrtno sejemsko prireditev 
pri nas, se že vrsto let trudi
jo, da bi izboljšali informa
tivni sistem v času obrtne
ga sejma. Konkreten rezul
tat teh prizadevanj, katalog 
ki so ga izdali lansko leto, je 
predstavljal iM^i korak v 
realizaciji tega programa. 
N a letošnjem sejmu, ki bo 
med 16. in 25. septembrom, 
pa bodo uresničili še del 
dolgoročnih želja. O tem je 
Adolf Kukovec, vodja sploš
ne službe v Zavodu Golovec 
dejal: 

>>V skladu z dolgoročnim 
razvojem, programom in 
vsebino vsakoletnega me
dnarodnega obrtnega sejma 
v Celju, je naš zavod ob polni 
podpori udeležencev sejma 
pristopil h končni realizaciji 
izvedbe našega novega pro
jekta. Obiskovalcem sejma 
bodo z računalniško podpr
tim informacijskim siste
m o m nudili podatke o izdel
kih in storitvah, predstavlje
nih na letošnjem sejmu. Se
veda tudi podatke o proizva
jalcih teh izdelkov, o nosil
cih samostojnega osebnega 
dela in tudi organizacijcih 
združenega dela s področja 
drobnega gospodarstva.« 

Ž e lanskoletni katalog je 
predstavljal novost na se
jemskem področju v naši 
državi? 

»Kata log , oziroma njegov 
osrednji vsebinski del - regi
ster pro izvodov in storitev, 
je bil prvi korak pri realizaci

ji dolgoročnega programa. 
Katalog so obrtniki in orga
nizacije združenega dela zelo 
dobro sprejeli, saj je njegova 
praktična vrednost zelo veli
ka. Naročila zanj še danes 
prihajajo na naslov našega 
zavoda, saj osnovo takšnega 
registra predstavljajo izdel
ki, medtem ko pregledi zgolj 
po dejavnosti ne omogočajo 
takšnega pregleda. Zato bo
mo z izdajanjem kataloga na
daljevali.« ^ 

K a j pa bo pomenilo izka
zovanje podatkov preko ra
čunalnika, kakšne so pre
dnosti tega sistema? 

»Izkazovanje podatkov na 
sejmu preko računalnika po
meni bistveno nov pristop k 
informiranju vseh obisko
valcev sejma o razstavljenih 
izdelkih in storitvah. Na sve
tovnih sejmih je to že znana 

zadeva, pri nas gre le za pri
redbo in prenos v naše oko
lje, na naše tržišče. 

Sistem delovanja tega in
formativnega sistema je tak, 
da bo lahko vsak «biskova-
lec takoj dobil podatke o na
zivu izdelkov, o nazi\ai proi
zvajalca z njegovim naslo
v o m in opis podrobnosti v 
izdelku. Pomeni , da bo opre
deljen tudi razstavni prostor 
in številka paviljona. Vsi po
datki, zajeti v katalogu sej
ma, bodo v tem sistemu izka
zani tako, da bo na osnovi 
predstavljene panoge (lesne, 
elektrokovinske, plastike, 
tekstilne itd.) mogoče poi
skati izdelek v posamezni 
skupini ali podskupini pano
ge. T o pa je hkrati tudi pre
hod na boljši, kvalitetnejši 
sistem medsebojnega obve
ščanja med obrtniki, organi
zacijami združenega dela in 
obiskovailci. Sistem, ki je že 
postavljen, pa predstavlja tu
di pričetek programa infor
miranja, ki ga zavod Golovec 
skupaj z drugimi partnerji 
dolgoročno načrtuje.« 

P o katalogu, ki so ga v za
vodu izdali ob veliki podpori 
Z v e z e obrtnih združenj, po
sameznih obrtnih združenj 
in zadrug, so strokovTie služ
be Zavoda Golovec s pomoč
jo tozda I R C in tozda Inženi
ring pri Razvojnem centru 
Celje, pripravili novost, od 
katere si lahko vel iko obeta
mo, saj je dobro informiranje 
predpogoj za dobro poslov
no uspešnost. 

R A D O P A N T E L I C 

Riše Bor! Zupančič 

Uspehi inovatorjev Gorenja 
Znane gospodarske teža

ve so celotno jugoslovansko 
gospodarstvo prisilile, da 
čimbolj omeji uvoz. Pri tem 
pa seveda ni nobena izjema 
tudi uvoz »tuje pameti«, ki 
je bi la največkrat draga pa 
tudi, kar je bilo pri takem 
uvozu najhuje - ta »pamet« 
ni bi la vedno prilagojena 
našim razmeram oziroma 
so bile tako kupljene licen
ce že zastarele. 

Tega so se pričeli zavedati 
tudi v sozdu Gorenje, kjer se 
je v zadnjem času množična 
inventivna dejavnost močno 
razmahnila. 

Tako so v delovnih organi

zacijah Gorenje Tovarna go
spodinjske opreme T i tovo 
Velenje, Gorenje Elrad Gor
nja Radgona in Gorenje Mu-
ta za pospeševanje inventiv
ne dejavnosti organizirane 
posebne službe oziroma od
delki, v drugih pa delujejo v 
ta namen posebne komisije. 
Z določili zakona o varstvu 
izumov, tehničnih izboljšav 
in znakov razlikovanja pa so 
uskladili in dopolnili tudi sa
moupravne sporazume in 
pravilnike. 

V letu 1981 so delavci soz-
da Gorenje predlagali 410 
inovacij, od katerih so jih 
uporabili 227, kar je Gorenju 

prineslo približno 75 milijiJ 
nov gospodarske koristi. 
ni pa so samo v Tovarni g|t 
spodinjske opreme zbral 
3'12 inovacij, ki jih je prispl 
valo 422 delavcev. T o je tf 
delovni organizaciji prinesli 
skoraj 40 mili jonov din 
hranka. Podobn i pa so rezu, 
tati tudi v drugih delovi^ 
organizacijah sozda Gorenj: 

Z inovacijami in izboljj. 
vami pa sodeluje Gorenje ti' 
di na razstavah. Na lanski jl 
goslovanski razstavi izumoi 
tehničnih napredkov in nj 
vosti » R A S T - Y U « so prej 
stavili 32 eksponatov in p̂  
jeli zlato (toplotna črpali, 
dve srebrni - naprava za v? 
jenje čepov, naprava ' 
umirjanje modulov) in ef 
bronasto odličje (antena-(^ 
tverec). 

Inventivna dejavnost jeP 
rej v sozdu Gorenje dokaj: 
zvita, seveda pa bi lahko b' 
še bolj, če ne bi imeli pren" 
lo sredstev za te namene. 

M A T J A Ž G A U ^ 

Organizacijske in kadrovske 
spremembe v Ljubljanski banki 

v celjski temeljni banki 
Ljubljanske banke se je pričel 
postopek za uveljavitev neka
terih organizacijskih spre
memb. Pri tem gre za dopolni
tev sklepa o globalni organi
zaciji pa tudi za spremembe 
pravilnika o notranji organi
zaciji. Bistvo vseh teh priza
devanj organizacijskega zna
čaja je v tem, da uskladijo si
stemizacijo s stabilizacijski
mi napori. Sicer bodo v tem 
času zmanjšali število vodij 
posameznih služb za dvajset, 
zmanjšali pa bodo tudi števi
lo temeljnih enot in referatov. 

Sicer pa je izvršilni odbor 
Ljubljanske banke Splošne 
banke Celje na zadnji seji med 
drugim potrdil uvedbo razpi
snega postopka za vodji ekspo
zitur v Slovenskih Konjicah in 
Šmarju pri Jelšah. Glede na to, 
da razpis del in nalog za vodjo 
ekspoziture v Žalcu ni uspel, 
so se odločili, da naj dosedanji 

vodja, Ivanka Vrbič, opravlja 
ta dela do 30. junija prihodnje 
leto. Sama se namreč na razpis 
zaradi predvidene upokojitve 
v prihodnjem letu ni prijavila. 

in še ena odločitev kadrov
skega značaja. Ker je Jože Sta
nič, podpredsednik poslovo
dnega odbora banke, sprejel 
na začetku junija nove obvez
nosti v začasnem poslovo
dnem organu SOZD Gorenje, 
so ga pri banki začasno razreši
li dosedanjih obveznosti, ven
dar najdlje do 31. maja 1984. 
leta, nakar bo imel pravico, da 
ponovno prevzame funkcijo 
podpredsednika poslovodne
ga odbora v celjski temeljni 
banki Ljubljanske banke. 

M. B 0 2 I C 

Nov preskrbovalni center 
SOZD Merx pričenja pomembno Izgradnjo centra prav 
danes 

Gre za pomembno odloči
tev in veliko naložbo, ki bo 
v celoti veljala 356 milijo
nov dinarjev in ki ni samo 
občinskega ter širšega re
gijskega značaja, marveč 
celo republiškega in zvez
nega. 
Merxova temeljna organiza
cija Agropromet bo namreč 
zgradila nov regijski pre
hrambeno preskrbovalni 
center na Hudinji v Celju, ki 
bo odsev obveznosti, ki jih 
ima ta kolektiv za prskrbo 
okoli 300.000 prebivalcev ce
lotne celjske, pa tudi dela 
koroške regije in Zasavja z 
osnovnimi prehrambenimi 
proizvodi. Graditev novega 
centra, ki jo z manjšo slove
snostjo pričenjajo prav da
nes, je terjalo predvsem dej

stvo, da sedanje skladiščne 
zmogljivosti (9.336 kv. me
trov) zaradi raztresenosti pa 
tudi nekaterih drugih okoli
ščin ne ustrezajo nalogi za 
formiranje rezerv pa tudi za 
zagotovitev normalne osnov
ne preskrbe. 

N o v e skladiščne zmoglji
vosti v velikosti 10.763 kv. 
metrov bodo glede na potre
be razdeljene za Merx in se
veda za rezer\'e. K o t rečeno, 
bodo skladišča namenjena 
tudi za opravljanje osnovne 
funkcije investitorja, to je 
skladiščenju in' razdeljeva
nju naslednjih blagovnih 
skupin: živila, pijače, hlaje
no blago, aromatično blago 
in neživila. 

Za uresničitev te naložbe 
je celjska temeljna banka 

Ljubljanske banke odobrila 
dolgoročno posojilo v zne
sku 40 milijonov dinarjev, si
cer pa bodo celoten potre
ben znesek zagotovili še z 
lastnimi in združenimi sred
stvi pa tudi sovlaganji. 

P o programu naj bi grad
bena dela končali v maju pri
hodnje leto, medtem, ko bi 
skladišče pričelo z obratova
njem julija, prav tako 1984. 
leta. 

K o je na seji izvršilnega 
odbora banke tekla beseda o 
tej naložbi, so člani menili, 
da naj bi investitor zagotovil 
v teh skladiščih tudi more
bitno potreben prostor za 
skladiščenje nekaterih vrst 
blaga iz rezerv drugih občin 
in ne samo v celoti za potre
be celjske občine. 

M . B O Z i C 

Veleblagovnice 
T obnavljajo ! 

Pretekli teden so v O 
lju pričeli z obnovo velt 
blagovnice T. Obnova p 
teka po etažah in predv 
devajo da bo zaključena 
začetku prihodnjega mt 
seca. Namen obnove 
zamenjava funkcionalr 
in tehnično zastarel 
opreme ter prerazpored 
tev blagovnih skupin i< 
tak način, da bo kupec 2 
nakup porabil manj čas 

Sredstva za obnovo s 
združili v delovni organ 
zaciji T e k o in v inten 
banki sozda Merx. 



lanj vode v 
martinskem 
izeru 
Potem, ko so lani decem-
a delavci N I V O začeli 
uščati vodo iz Šmartin-
ega jezera, se le-to do se-
ij še vedno ni dovolj na-
ilnilo. Krivo je bilo predv-
m daljše sušno obdobje, 
Eero pa ^o s tem letos 
anj privlačno za izletnike. 

Zaradi hladne in suhe zi-
? de niso spustili do bio-
i': j a minimuma, kot so 
rv a načrlovali. Sicer pa 
u.-t vode ni ogrozil življe-
i v jezeru, so nam povedali 
kibiški družini Celje, kjer 
edno dobro sodelujejo z 
rVO. Ribiči so vsak dan 
ntrolirali upadanje vo.de, 
ipravljena pa so imeli tudi; 
:a aerato^a za primer, če bi i 
ido morali obogatiti s kisi-] 
i m . Na srečo pa takšen po-_ 
g ni bil potreben. • 

Spust vode pa je ribičem 
nogočil, da so preorali dr-
išča m jih posejali z ovsom, 
ir bo ribam v jezeru dalo 
ožnost za boljše drstenje. 
Dsedanje ribje bogastvo ce-
jo na približno 150 ton. 

Predvidevajo, da naj bi se 
« r o , ki se normalno razli-
čez 100 ha in vsebuje 4,3 

lijone m^ vode, napolnilo 
le do zime, če seveda spet 
bo sušnih obdobij . 

Smartinsko jezero, rezer-
ar tehnološke vode za celj-
0 industrijo, je zanimivo 
1 i s turistično-rekreacij-
ega vidika. Jezero si delijo 
skarji, ribiči, čolnarji in 
tali izletniki, tako pa naj bi 
.o tudi v prihodnje. Ribiči 
edlagajo, da bi si jezero 
tdelili s sporazumom, ki bi 
Jjučeval tudi turistično 
uštvo. 

Sicer pa ob jezeru ni pre-
idena nobena novograd-
a. Ilii.stislav 2nuderl, pred-
in ik komiteja za urejanje 
ostora in varstvo okolja, je 
vedal, da bodo reševali le 
obstoječe stanje in nape

li kanalizacijo, ki bo pote-
la vzporedno z bregom in 

izlivala v celjski glavni 
iralnik. Obnovili naj bi sta-
pnstan in ribiški kot. 

Jtšna uredite\- sicer ohra-
i okolje, ne predvideva pa 
icakršmh organiziranih tu-
tično-rekreacijskih dejav-
sti. 

T O M O G U B E N S E K 

Nada Lukman-Flis podeljuje prvo nagrado in priznanje dr. Tonetu Wagnerju, Francu 
Osetu in dr. Albinu Stritarju za področje raziskovalnega dela. 

Priznanja inovatorjem 
V Žalcu lih podeljujejo ob občinskem prazniku 

Vsako , leto podeljuje ko
misija pri žalski občinski 
raziskovalni skupnosti na
grade in priznanja Inova
tor. Za leto 1982 je prvo na
grado za množično inventiv
no dejavnost prejel Dani Pe
tek iz SIP Šempeter za si
mulator E 6, drugo Stane 
Vidmar za zamenjavo uvože
nih etiket z domačimi, tretjo 
Jože Hostnik (oba iz A E R A 
Šempeter) za izboljšavo na 
rezilnem stroju, četrto Jože 
Cuk iz Tovarne nogavic Pol
zela za nož za rezanje vši tkov 
in za vztavitev reber v cilin
der D O 22 er in peto nagrado 

Jože 2agar, SIP Šempeter, 
za oporni ločen iz odpadnega 
materjala. Priznanja so pre
jeli: Jože Hostnik, Franc 
K o v č e in Bojan Voh. 

Za razvijanje in uvajanje 
nove proizvodnje so prejeli 
prvo nagrado in priznanje 
Peter Povše, Dani Lesar in 
Marjan Povše iz Hmezad 
DO Strojna za peč na trda 
goriva za sušenje hmelja, 
drugo Avgust Tavčar in 
Stane Žagar iz SIP Šempe
ter za načrtovanje in uvaja
nje novih tehnologij iz po
dročja N C strojev in tretjo 
nagrado Silva Derča iz 

Gradnje Žalec za vrtni ka
min Breza 

Nagrade in priznanja za ra
ziskovalna dela pa so prejeli 
dr. Tone Wagner, Franc 
Oset in dr. Albin Stritar iz 
Inštituta za hmeljarstvo in 
pivovamištvo Žalec za razi
skavo kategorizacija kmetij
skih zemljišč, drugo Edvin 
Jordan iz T T Prebold za ra
ziskavo na toplotni zavesi in 
tretjo Ivan Jelen in Janez 
Baloh iz SIP Šempeter za ra
ziskavo bobnaste rotacijske 
kosilnice za družbena pose
stva. 

T O N E T A V Č A R 

Zidovi le s težavo kvišku 
že dlje časa lahko ob 

Ljubljanski cesti opazuje
mo gradbišče v okolici 
Srednje šole Borisa Kidri
ča. Tu gradijo nove prosto
re in prenavljajo stari del 
šole. 

Lani so dogradili prizidek, 
v katerem so splošne učilni
ce z vsemi potrebnimi kabi
neti, še vedno pa so ostali 
brez telovadnice in prepo-
trebnih delavnic. Z dogradi
tvijo prvega dela so prešli na 
kabinetni pouk, kar je med 
dijaki in profesorji povzroči
lo precej zmede. 

V novem šolskem letu pri
čakujejo nekaj več kot 1000 
dijakov, ki jih bodo razdelih 
v 15 oddelkov. Največje je 
zanimanje z^ tehnično-tek-
stilno usmeritev, med tem, 
ko je vpis v kovinarsko 
usmeritev zapolnil le polovi
co vpisnih mest. Zanimivo 
je, da je tudi na Srednji šoli 
Borisa Kidriča preveč vpisa
nih deklet, tako da so zanje 
odprli še en frizerski odde
lek, poleg tega pa so jih mo
rali 80 še vedno preusmeriti. 

V drugem delu gradijo za
klonišče in delavnice za cest-
no-prometno in kovinarsko 
usmeritev, ter telovadnico. 

Lansko šolsko leto je na šoli 
poučevalo 41 rednih in 18 zu
nanjih profesorjev, v novem 
šolskem letu pa se bo število 
rednih povečalo za 5. Z vso 
močjo pa si prizadevajo čim
bolj zmanjšati število zuna
njih sodelavcev in s tem pri
makniti svoj lonček k zmanj
ševanju števila brezposelne 
mladine. 

Rok za dograditev omenje
nih poslopij je 1. september, 
vendar se bojijo, da telova
dnica do takrat še ne bo go
tova, kajti spet se zatika pri 
financah, ki jih je za te name
ne vedno manj. 

M A T E J A Z A L O Ž N I K 

TEDNIKOV INTERVJU 

Navajeni smo, da ne 
pričakujemo preveč 

Franc ŽgAJnar odkrito 
priznava, da ne ve v katero 
smer bi šlo njegovo življe
nje, če ne bi pred desetimi 
leti prevzel mesta predse
dnika društva invalidov. 
Sodi, da je šel prekmalu v 
pokoj in da bi družbi lahko 
dal še nekaj svojih delovnih 
let. Takrat, pred več kot 
dvajsetimi leti, so zdravni
ki odločili drugače. Le deset 
let je delal v pivovarni in že 
ga je načela poklicna bole
zen, njej so se pridružile še 
druge težave. 

Franc Žgajnar je danes 
č l o v 3 k , ki ga v Laškem spo
štujejo in mu zaupajo. Člo
vek, ki je postavil na noge 
društvo invalidov, ki danes 
vključuje preko 1600 članov 
iz laške občine. Društvo je 
eno najbolje organiziranih in 
najbolj delovnih v Sloveniji. 
Za svoje delovanje je prejelo 
vrsto republiških in držav
nih priznanj. Nemalo zaslug 
za ta uspeh ima njen predse
dnik. Zaman smo želeli zve
deti, kaj več o njegovem živ
ljenju. T e m vprašanjem se je 
spretno izmikal. Naj p o v e m o 
le, da ima doma zavidanja 
vredno zbirko več kot 5000 
značk, vrsto priznanj z raz
nih športnih tekmovanj v 
okviru društev invalidov. 
Rad ribari in strelja. Pri tem 
mu zvesto stoji ob strani že
na, ki je tudi. sama aktivna 
članica društva in vneta 
športnica. 
Kaže , da je življenje Franca 
Žgajnarja dobilo nov smisel 
in v T e d n o s t , ko je lahko svo
je izkušnje uporabil za po
moč drugim. 

NT: »Deset let je dolga 
doba pa vseeno kratka, 
če vemo, da so invalidi 
bili leta nazaj neorgani-
ziiiani. Kako ste začeli?« 

F. Z G A J N A R : »Najprej 
smo začeli v krajevni skup
nosti Laško. Sčasoma smo 
formirali poverjeniške odbo
re v okviru krajevnih skup
nosti, ker tam probleme naj
bolj poznajo. Lahko rečem, 
da smo dobro organizirani in 
precej dobro smo razvili na
še oblike dela na terenu. N o , 
invalidi iz dela so relativno 
dobro preskrbljeni, njih ščiti 
zakon o združenem delu, za
kon o pokojninsko invalid
skem zavarovanju, sindikat 
matičnih delovnih organiza
cij tudi poskrbi zanje, pa so
cialna služba in drugi. Mi pa 
smo imeU še precej takšnih, 
ki so bili zaradi bolezni ali 
duševne prizadetosti postav
ljeni ob rob, na stranski tir 
družbemh dogajanj. Udinjali 
so se kot hlapci in dekle na 
kmetijah in živeli v večjem 
ali manjšem siromaštvu. 
Odvisno od tega, kako so za
nje poskrbeli skrbniki, če so 
jih imeli. Čutili smo potrebo, 
da najprej vso pozornost na
menijo njim. Začeli smo 
opozarjati na posamezne 
osebe, j im nudili potrebne 
nasvete in tudi pomoč. S 
svojim delom smo uspeli do
kazati, da smo potrebni, če
prav nam je nedavno tega 
neki tovariš očital, da smo 
invalidi paraziti.« 

NT: »To pomeni, da 
zdravi ljudje še vedno ne 
premorejo toliko srčne 
kulture, da bi sprejeli 
enakopravno medse člo
veka, ki je kakorkoli pri
zadet?« 

F . Ž G A J N A R : » V e l i k o je 
pokazala potrošniška mrzli
ca, ko so bile dolge vrste za 
prašek ali plin. Nihče ni dal 
invalidu prednost. Tako je 
tudi v avtobusih in v vlakih. 
Sedeža invalidom zlepa ne 
odstopijo. Zavzemali smo se 
za to, da bi ponovno uvedli 

napise "Rezervirano za inva
l ide« , vendar so nekateri, zla
sti pedagogi, bili proti, češ 
da bi tak napis bil žaljiv. T o 
so stvari, ki bolijo, a smo se 
invalidi nanje navadili. Ima
mo pa tudi lepe primere. K o 
naprimer invalidni osebi, ki 
je ostala popolnoma sama, 
priskočijo na pomoč sosedje. 
Ravnanje ljudi je pač odvi
sno od njih samih, navadili 
smo se že, da ne pričakuje
mo preveč. Tudi od samih 
invalidov je odvisno, kako 
ga bo okolica sprejela. Ce so 
dovolj odprti in pripravljeni 
vključiti se v vsakdanje živ
ljenje, j im bo vel iko lažje. 

N T : »Tu je torej vaša 
vloga, da vsem, ki imajo 
le količkaj volje omogo
čite ponovno stik z oko
ljem. Kako vam to 
uspeva?« 

F. Ž G A J N A R : » I m a m o 
močno razvito terensko delo. 
Obiskujemo posameznike, 
pogovarjamo se z njimi, sve
tujemo j im kam bi se lahko 
vključili, kaj naj bi delali. 
Osamljene večkrat obiščemo 
ob različnih praznikih. N e 
katerim tudi materialno po
magamo, preskrbimo ozi
mnico ali kurjavo, poskrbi
mo tudi za nabavo ortoped
skih pr ipomočkov tistim, ki 
tega s svojimi prihodki ne bi 
zmogli . Društvo seveda ni
ma dovolj sredstev, da bi 
lahko nudilo še večjo mate
rialno pomoč. Zato smo že 
pred leti izdelali priročnik za 
invalidne osebe po katerih 
lahko ti sami ali s pomočjo 
naših ljudi na terenu lažje 
uveljavljajo svoje pravice. 

N T : »>Pa menite, da je 
društvo tisto, ki mora in
validne osebe opozarjati 
na njihove pravice. Ce 
računamo, da takorekoč 
do pred desetimi leti in
validi na vašem območ
ju (ne vsi seveda) niso 
poznali svojih pravic, se 
upravičeno sprašujemo, 
kakšna je pri tem vloga 
socialnega skrbstva, če 
ne, da tudi svetuje in po
maga?« 

F . Ž G A J N A R : »Socialna 
služba je pri nas še premalo 
razvita. In tudi ne bi smeli 
pričakovati preveč od nje. 
Mislim, da so tudi med inva
lidi ljudje, ki so dovolj dobro 
seznanjeni s svojimi pravica
mi in jih dokaj dobro uve
ljavljajo. Ostali pač ne bi 
smeli čakati, da družba pride 
k njim. Tudi sami bi morali 
nekaj storiti za to. Vse bolj se 
povezujemo in tudi dokaj 
uspešno sodelujemo s skup
nostjo za socialno varstvo, s 
skupnostjo za zaposlovanje, 
zdravstveno službo, sindika
ti in drugimi. 

NT: »Mar to pomeni, 
da imate tudi mlade v 
vašem društvu?« 

F . Ž G A J N E R : »Prizadeva
mo si, da bi ustanovili aktiv 
mladih invalidov. Zaenkrat 
nam to ni uspelo. Mladi so v 
glavnem zaposleni in kaže, 
da imajo dovolj možnosti, da 
se v teh okvirih udejstvu-
jejo.« V V E 

P O Z I V P R A V N I K O M ! 

Domicilni odbor pravnikov - aktivistov OF in 
borcev NOV Slovenije zbira gradivo o sodelovanju 
pravnikov v NOB, ki bo objavljeno v posebnem 
zborniku. V poštev pridejo ne le takratni 
diplomirani pravniki, temveč tudi študenti prava. 

Domicilnemu odboru je doslej uspelo zbrati okoli 
600 imen, vendar za precejšnje število nimamo ne 
podatkov, ne naslovov. Tistim, za katere snrio 
ugotovili naslove, smo poslali vprašalnike. Žal 
izpolnjenih vprašalnikov mnogi tovariši še niso 
vrnili. Prosimo jih, da to storijo čimprej. 

Vabimo vse ostale žive udeležence NOB, sorodnike 
in znance padlih in umrlih (med vojno ali po vojni), 
da nam sporočijo svoje naslove, da bi z njihovo 
pomočjo izpopolnili seznam vseh tovarišev, ki co 
sodelovali v narodnoosvobodilnem gibanju kot 
partizani ali aktivisti OF ali bili žrtve fašističnega 
nasilja (talci, zaporniki, interniranci, izgnanci, vojni i 
ujetniki, ki so se opredelili za NOB). 

Naslove in podatke pošljite na naslov: 
Vrhovno sodišče SR Slovenije, Ljubljana, 
Tavčarjeva 9, tov. Slavki Jovan. 

Za Domicilni odbor 
predsednik 

dr.Teodor Tominšek 

TOZD Trgovina na debelo Ljubljana 

TOZD TRGOVINA NA DROBNO CEUE n. sub. o. 
CEUE, Mariborska 91 
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Vsem občanom in delovnim ljudem 
čestitamo za praznik občine Celje 
in Dan vstaje 
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Veljko Žvipelj Mojca Rateji Vida Svoišak Damjana Osterc 

Končan prvi del raziskovalnega tabora 
Mlatti razlsko¥alci so uspešno opravili pivi tlel zastavljene naloge 

Prvi del raziskovalno na
črtovalnega tabora Zgornje 
Savinjska dolina 83 je zak
ljučen. Mladi gozdarji, 
agronomi, pedologi, mikro-
biologi, arhitekti, veteri
narji, geografi, zgodovinar
ji, bodo z delom nadaljevali 
prihodnje leto, ko bodo ra
ziskovali področje med 
Gornjim gradom in Šmart
nim ob Dreti. 

Njihovi vrstniki, etnologi 
in jezikoslovci, bodo začeto 
delo nadaljevali jeseni. Sko
raj 60 mladih raziskovalcev 
se je zbralo na tem prvem, 
izključno študentskem tabo
ru, katerega delovni naslov 
je bil Ohranjanje živosti vi
šinskih in hribovskih kmetij 
L u č k o Solčavskega področ
ja. Povprašali ^mo nekaj štu
dentov različnih strok, kaj so 
v času tabora raziskovali in 
ugotovih. Najprej pa je Velj
ko Žvipel j iz Nazarij, štu
dent agronomije in vodja 
tabora: » P r e d v s e m na po
dročju organizacije smo še 
začetniki, pa nič zato, saj 
nam bodo izkušnje tega pr
vega srečanja pomagale v 
bodoče. Ce odmisl im težave 
s prevozi, je bilo vse v najlep
šem redu. Ob pomoči men
torjev s fakultet, Gozdnega 
gospodarstva Nazarje, Zgor-
njesavinjske kmetijske za
druge in predsednika skup
ščine občine Lojzeta Plazni-
ka, pa seveda osnovne šole v 
Lučah, kjer so nam gosto
ljubno odstopili svoje pro
store, smo prvi del naše nalo
ge uspešno zaključili. 

Dosedanje delo je poteka
lo v smeri analize, sedaj nas 
čaka še sinteza zbranega gra
diva. S tematskimi razgovori 
smo študentje, različnih 

strok skušali vzpostaviti mo
stove med različnimi pogle
di, različnimi strokami. P o 
govor i so se zavlekli v pozne 
jutranje ure, kar kljub začet-
ništvu kaže na interes do 
takšnega dela. Vel ik pouda
rek smo namreč dali osvaja
nju bistva oz. sistema razi
skovalnega dela. O b tem 
smo se zavedali, da nismo ne 
prvi ne zadnji, ne najboljši, 
niti sploh še nismo razisko
valci, temveč ubiramo pot k 
temu. Prišli smo do novih 
spoznanj, sicer ne presenet
ljivih, vendar pa so nova za
radi konkretnega spoznava
nja ljudi, njihovega načina 
reagiranja na dane pogoje, ki 
j im omogočajo življenje. Je
seni b o m o to delo v posebni 
redaktorski skupini podrob
neje razčlenili in pripravili 
posebno publikacijo o t em.« 

Mojca Ratej iz Laškega, 
študentka agronomije: Kla
sifikacijo k-meti] po metodiki 
Zadružne zveze Slovenije, je 
naša skupina opravljala zara
di tega, ker je po starem ra
zvrščanju po katastrskih ob
činah marsikatera nižinska 
kmetija bila razvrščena v 
skupino višinskih kmetij . 
Pomeni , da je kmet v nižini 
ob dosti boljših pogojih ob
delovanja bil deležen takš
nih ugodnosti, kot tisti v hri
bih. Pri našem delu smo 
ugotovili , da takšnih prime
rov na tem področju ni veli
ko. Precej pa je problemov 
pri oskrbi z gor ivom. Kmet je 
v Podvolovjeku, ki so jih 
pred leti usmerili v pitanje, 
pa kasneje zaradi slabega od
kupa v proizvodnjo mleka, 
imajo posebno pozimi vel ike 
težave s prevozom mleka v 
dolino. Sami si plužijo cesto, 

pa ob tem dobijo isto količi
no nafte, kot tisti, ki prebiva
jo poleg postaj, kjer oddajajo 
mleko. T e naše ugotovi tve in 
samo razvrščanje kmetij naj 
bi opozori lo na probleme vi
šinskih kmetov, seveda pa 
tudi služilo temu, da bo nek
do poskrbel za ureditev teh 
neskladij.« 

Vida Svoišak iz Zgornjih 
Pirnič pri Medvodah, štu
dentka filozofije: Pri razi
skavi zadružništva v Zgornje 
Savinjski Savinjski dolini po 
letu 1945 smo se oprli predv
sem na ustne vire, saj v tako 
kratkem času pisani viri niso 
bili dosegljivi. Težave so bile 
v tem, da se ljudje vsega ne 
spominjajo natančno, glede 
na lastne izkušnje pa imajo 
tudi različne poglede. Takš
na subjektivna gledanja smo 
lahko izključiU samo s pri
merjavo zbranega gradiva. 
Ob pregledu razpoložljive li
terature bomo zbrano gradi
vo še eniirat pjegledali, ure

dili in jeseni objavili v po
sebni publikaciji. Naj od 
ugotovitev navedem le to, da 
so bili kmetje takoj po vojni 
z razvojem kmetijstva zelo 
nezadovoljni, medtem ko da
našnje odnose med zadrugo 
in njimi hvali jo.« 

Damjana Osterc iz Mozir
ja, študentka filozofije: Od 
1. do 7. oktobra bomo to po
dročje začeli raziskovati tudi 
etnologi in s tem začeli ure
sničevati projekt filozofske 
fakultete z naslovom Način 
življenja Slovencev v 20. sto
letju. P o d vods tvom mentor
ja, magistra Janeza Bogataja, 
bomo delali etnološko topo
grafijo občine Mozirje. Tako 
bo Mozirje četrta občina v 
Sloveniji, ki bo imela tovrst
no topografijo. Ve l iko nam 
bodo pri delu pomagale vse 
raziskave, ki so jih naši kole
gi, študentje drugih fakultet, 
opravili dosedaj. 

R A D O P A N T E L I C 

Nov Obrat Elkroja v 
Strugah pri Lučab < 
TuOI televizijski program naj bi še v tem 
letu lahko spremljali vsi ^ 

Po nekaj letih obljub je 
stekla gradnja tekstilnega 
obrata delovne organizacije 
E Ikro j v Strugah pri Lučah. 
Veliko mladih bo tako osta
lo v domačem kraju, saj se 
bo v teh temeljni organiza
ciji lahko zaposlilo 50 de
lavcev. V Lučah pa so priče
li tudi z akcijo za napeljavo 
telefonov v najvišje kmeti
je, še letos pa bi radi pričeli 
tudi z izgradnjo televizij
skih pretvornikov. 

Obmejna krajevna skup
nost Luče je med tistimi, ki 
so v gospodarskem razvoju 
mozirske občine med najbolj 
zaostalimi. Kmeti js tvo, goz
darstvo, turizem in obrt so 
panoge, na katerih je in bo 
temeljil razvoj tega kraja, 
lansko leto in še enkrat pred 
tem proglašenega za najlepši 
turistični ki-aj Slovenije. 
Mladi pa kljub temu doma 
niso mogU dobiti zaposlitve, 
iz prelepe, med planine stis
njene vasi, so odhajali v več
je industrijske centre. Sedaj, 
z izgradnjo novega Elkroje-
vega obrata pa jih bo dosti, 
predvsem žensk, lahko osta
lo doma. Prejšnji teden so 
gradbinci pričeli z adaptaci
jo in gradnjo prizidka pri 
bivši podružnični šoU v Stru
gah, kjer bo novi tozd sprejel 
prve delavce predvidoma že 
po 29. novembru letošnjega 
leta. 

Ko t je povfedal Franc S 
lek, predsednik sveta kraj( 
ne skupnosti, je stekla tu 
akcija za napeljavo teleforj 
v najvišje kmetije pod Rad 
ho, v Konjski vrh, Stmv 
Krnico , Podvo lov jek in I 
dvežo. Pridobil i naj bi 40 i 
vih telefonskih naročnik« 
Težava je le v tem, ker 
prispevki krajanov za te 
fon zelo visoki. Od 10 do 
starih mili jonov. V krajev 
skupnosti upajo, da bo 
lahko dobili tudi nekaj dn 
benih sredstev, ter t ^ o zj 
žali prispevke posamezi 
kom. 

Tudi ve l iko drugih načrt 
imajo v krajevni skupnos 
P redvsem bi radi mladi 
družinam zagotovili stanoi 
nja, pa ob tem, da nimj 
prostorskega in urbanist 
nega načrta, ne najdejo H 
vega izhoda. Ž e v prihc 
njem letu bi radi postat 
srednje vel ik stanovanji 
blok. Na njihovem obmci 
je tudi dosti krajev, kjer p 
bivalci ne morejo spremlj 
televizijskega progran 
Pretvornik bodo že letos ( 
stavili s pomočjo refen 
dumskih sredstev. Tistih 
cer, za katere so na let 
njem referendumu v več 
rekli ne. Kakor so ocenili 
svetu krajevne skupnos 
zaradi neuresničenih oblj 
v preteklosti. 

R A D O P A N T E I 

Ivan Strašek iz Rečice se ne da 
Je že tako, da nekateri lju

dje zaradi svoje posebne ak
tivnosti zaznamujejo svoj 
kraj bolj, kot je to običajno. 
Takšen človek je Ivan Stra
šek, dolgoletni predsednik 
kultumo-prosvetnega druš
tva, igralec, režiser, knjižni
čar, pevec in sploh duša gle
dališke in kulturniške de
javnosti v gomjesavinjski 
Rečici. 

Mizar po poklicu je svojo 
življenjsko energijo moral 

preizkušati še na odrskih 
amaterskih deskah. Vse do 
leta 1954 je igral, nato se je 
posvetil režiji. Kl jub zamahu 
bolezni še vedno vodi 13-
članski moški pevski zbor 
kot predsednik ob izdatni 
pomoči zborovodje Darka 
Atelška, knjižnico, že nad tri

deset let, mlajšim pa se je 
umaknil pri gledališki dejav
nosti. 

»Včasih nas je v glavnem 
vodi l idealizerh,« zna pouda
riti v pogovoru. » P o t e m je 
šlo z njim bolj slabo, ampak 
zadnje čase imamo spet do
volj aktivne mladine,« ostaja 
optimist v mislih na obuja
nje igralskih spominov in na 
ponovno oživljanje gledali
ške dejavnosti v Rečici . Do
ber poskus so bile Rečičke 
cime. Uveljavljajo se tudi 
zvonki glasovi dekliškega 
pevskega okteta, ki se je do
bro preizkusil na reviji v 
Bočni. 

» C e bomo Rečičani do
končno uredili še svoj kul
turni dom, predvsem bolj 
funkcionalno za več kultur
niških dejavnosti, potem bo 
spet živahno v našem kraju,« 
je ob koncu bežnega pogovo
ra pristavil in svoje besede 
potrdil še s potrkom palice 
ob tla. 

M I T J A U M N I K 

Mladi planinci 
ne počivalo 

Šestnajst članov planin
ske sekcije, ki deluje pod 
okriljem OK ZSMS Celje 
se kljub kratkemu obdobji: 
delovanja pet n^iCsecev lah
ko pohvali z mnogim 
uspehi. Prav pred kratkin 
•so pomagali pri obnov 
Klemenškove koče pod Oj 
strice. To je bila sicer njiho 
va prva prostovoljna delov 
na akcija, toda obljubljajo 
da bodo radi priskočili n 
pomoč, kjerkoli bo po 
trebno. 

Sicer pa so obiskali ž 
več planinskih vrhov. 1 
kar je najpomembnejši 
svojih doživetij ne skušaj 
ohraniti le zase, ampak jJ 
v sliki in besedi prenašaj 
tudi drugim mladincem n 
predavanjih. 

Zdaj se pripravljajo r 
devetdnevni izlet v Maki 
donijo, kjer se bodo pov 
peli na Titov vrh, Pelist* 
in Solunsko glavo. Na ' 
pohod, kot tudi na vse dn 
ge, bodo povabili čimvt 
mladincev, ki jih veseli hi 
ja v naravi. 

Franc Kavčič 
Ni veliko ljudi, ki bi se 

ukvarjali z inovator-
stvom, še manj je tistih, 
ki bi s tem uspeli. In 
Franc Kavčič iz Valjame 
II v Železarni Štore, je 
med njimi. S svojo inova
tor sko nalogo »Spre
memba valjanja široko in 
debelo valjanih profilov«, 
je dobil nagrado inovator-^ 

ja občine Celje. S Svojo 
rešitvijo delovnega pro
cesa je v letu 1981 prihra
nil tovarni 2 stari milijar
di in pol. Poleg tega pa se 
je produktivnost poveča
la za 40-50%. Pravi, da je 
njegov namen bil olajšati 
težko in nevarno fizično 
delo, kar mu je tudi uspe
lo. Saj novi postopek va
ljanja rešuje nevarnost, 
da bi se delavec zaradi 
ukrivitve valjanca, ope
kel in poškodoval. 

Poleg celjske nagrade 
za inovatorja pa je Franc 
Kavčič dobitnik zlate pla

kete na RAST YU na Re
ki, kar je še en dokaz več, 
da njegova inovacija res 
izvirno rešuje problem 
valjanja. »To pa ni prva 
inovacija«, nam je pove
dal. »Imel sem že nekaj 
manjših, ki pa jih nisem 
prijavil. S sodelavcem pa 
pripravljam novo inova
cijo, čeprav za tovrstno 

dejavnost kot tehnolog v 
našem tozdu nimam več 
toliko časa.« 

Franc je v štorski va-
Ijarni že od njene otvori
tve. F^ej je delal v Raven
ski železarni, vendar se 
tam ni najbolje počutil 
Rojen je v Mislinji pod 
Pohorjem in štajerska 
zemlja mu je močno pri
rasla k srcu. Tu v Štorah 
si je uredil življenje, ima 
malo klet, kjer se rekreira 
v popoldnevih, v kolikor 
ne dela na inovatorskem 
področju. V službi pa je 
do sedaj zamenjal že ne
kaj funkcij in delovnih 
mest. Sedaj je predsednik 
posebne finančne službe 
na ravni DO, član samou
pravne delavske kontrole 
in član centralnega delav
skega sveta. Dela je do
volj in Franc Kavčič ga z 
veseljem opravlja, čeprav 
mu včasih časa za zaseb
no življenje tudi primanj
kuje. 

T. G. 

Na Kalobje pritekla pitna vod 
že lani se je krajanom Ka-

lobja porodila ideja o iz
gradnji lastnega vodovoda. 
Vsakodnevne težave in po
manjkanje pitne vode v tej 
nerazviti krajevni skupno
sti šentjurske občine, so 
krajane pognali v lov za vsa 
potrebna soglasja za priče-
tek gradnje. 

Priprave so se malo zavle
kle, saj je vodno zajetje, ki 
daje danes v o d o Kalobča-
nom, na ozemlju krajevne 
skupnosti Breze, v občini 
Laško. Toda vztrajni Kalob-
čani so pridobili vsa soglasja 
in pred slabimi štirimi mese

ci prvič zasadili lopato. Izko
pali so 3600 metrov glavnega 
voda in še skoraj toliko jar
kov, ki sestavljajo omrežje, 
in danes se na -vseh štirin-
dvajsetih kmetijah, kolikor 
jih je priključenih na vodo
vod, ljudem kar samo od se
be smeje ob pogledu na vo 
do, ki teče iz pip. Trasa po 
kateri je speljan vodovod je 
opremljena s hidranti in ta
ko, kljub naglici, krajani ni
šo pozabili niti na protipo
žarno varnost. 

Prizadevnost in složnost 
krajanov se je tudi tokrat do
kazala. Sedem tisoč prosto

voljnih delovnih ur, ki sc 
namenili krajani za izkop 
kov, 51 mili jonov dinaT 
ki so jih prav tako zbrali I 
jani sami. in 30 milijonov 
jih je prispevala kraje 
skupnost Kalobje, vse t( 
pa volja krajanov, da si si 
zgradijo prepotreben vc 
vod, lahko sedaj seštej^ 
in kot vsoto dobimo 3 
metrov dolg glavni vod, o 
li 3600 metrov vodovod)^ 
omrežja in zadovoljstvo' 
janov, da je problem P 
vode na Kalobju končno 
šen. 

I V A N A FlDl-



Takole so se postrojili člani Gasilskega društva Vitanje ob razvitju novega praporja 
svojega društva. 

Delavni in dobro opremijeni 
šest let je tega, kar so vi-

tanjski gasilci praznovali 
stoletnico obstoja svojega 
društva. Šest let že stoji tu
di lep, moderno opremljen 
gasilski dom. 

f Gasilsko društvo iz Vita-
'nja je aktivno, gasilci sodelu
jejo v družabnem življenju 
kraja, v svoje vrste pa so zna
li pritegniti številne sokraja-
ne in sokrajanke, tako da 
ima društvo sedaj pionirsko, 
člansko in skupini mladin
cev in mladink. Mlade kadre 
črpa društvo iz osnovnošol
cev, saj deluje na osnovni šo
li Vitanje gasilski krožek, ki 
ga vodita poveljnik G D Vita
nje Roman Kotnik in Ivan 
Jeseničnik. 

Društvo je dobro oprem
ljeno, že pred leti bO kupili 
avtocisterno in motorno čr
palko, sedaj pa imajo v svo
jem novem gasilskem domu 
tudi skrbno postrojene 

azbestne obleke z dihalnimi 
aparati, v garaži pa stoji po
leg avtomobila tudi terensko 
vozilo, vsem gasilcem tako 
priljubljen » d ž i p « . Ze lo do
bro je tudi sodelovanje gasil
cev s krajani. P lod skupnega 
dela je tudi v več kot za dvaj
set mili jonov dinarjev vre
dnosti opravljenega prosto
voljnega dela pri izgradnji 
novega gasilskega doma. Ga
silskemu društvu v veliki 
meri pomagajo tudi delovne 
organizacije iz Vitanja, 

predvsem Gozdno gospodar
stvo. Lesno industrijsko po
djetje in Kovinar. Velika te
žava za prizadevne gasilce pa 
je pomanjkanje prostora, 
kjer bi lahko imeli priprave 
za vsakoletna gasilska tek
movanja in redne vaje. Gasil
ci in z njimi vsi Vitanjčani 
upajo, da bodo do jeseni ven
darle uspeli pridobiti tudi 
dovolj vel iko zemljišče kjer 
se bodo gasilci lahko uspo
sabljali za svoje delo. 

I V A N A F I D L E R 

»Narodnjaki« na Grašici gori 
v nedeljo bo na Graški gori spet veselo. Člani kulturnega 

društva Ivan Cankar so pripravili že osmo srečanje narodno-
zaba\nih ansamblov in malih vokalnih skupin. Prijav je 
vel iko, vel iko bo najbrž tudi obiskovalcev, ki so jim pripra
vili razne lovske prigrizke. Odprli pa bodo spominsko sobo 
o Štirinajsti diviziji, ki se je borila na tem področju. 

Tudi letos bodo podelili posebno nagrado za najboljše 
besedilo o Graški gori. Torej bo letošnja prireditev res ve
sela in vredna ogleda. - L.0.1 

NA KRATKO 
Obnavljajo postajo 

v Celju so pričeli obnavljati 
staro avtobusno postajo. Od
kar je postavljena nova, služi 
ta le potrebam mestnega pro
meta. Kljub temu pobude o 
obnovitvi tega razmeroma sta
rega objekta ne gre podcenje
vati. 

Zamisel o obnovitvi že raz
padajočega avtobusnega po
stajališča je že precej star.i. tre
ba jo je bilo le uresničiti. Turi
stično društvo Celje je na Izlet
nik naslavljalo številne pozive, 
naj pričnejo z deh. Sedaj, ko je 
na razpolago tudi denar, so se 
dela pričela. Streho in stebre 
bodo na novo prepleskali, zar
javelo pločevino, ki je služila 
za zadnjo steno, pa bodo nado
mestili z opeko. Videz §tai'e av
tobusne postaje se bo tako bi
stveno popravil. 

Pri financiranju obnovitve 
se Izletniku pridružuje Rekla
ma Celje, ki si ho s tem svojim 
deležem zagotovila prostor za 
reklamne namene. 

R. P. 

Telovadnica bo brez 
bazena 

Jeseni bodo v Radečah pri
čeli z izgradjo telovadnice k 
osnovni šoli. Tudi ta objekt je 
iz programa tretjega občin
skega samoprispevka, ki je v 
splošnem občinskem delu na
menjen predvsem potrebam 
izobraževanja. 

Telovadnico šola nedvomno 
potrebuje, saj je sedaj ostala 
tudi brez prostorov v starem 
Sokolovem domu, ki jih je Ko-
ra preuredila v nov proizvodni 
obrat. Pouk telovadbe je bil na 
tej šoli odvisen od vremena. Le 
ob lepem vremenu so učenci 
lahko telovadili na šolskem 
igrišču. Stanje se ne bo spre

menilo niti v prihodnjem šol
skem letu, vendcir že upanje, 
da bo telovadnica zgrajena, je 
dovolj, da bodo lažje premosti
li težave pri izvedbi tega 
pouka. 

Nova telovadnica je bila pr
votno zamišljena z bazenom, 
vendar bi to podražilo objekt. 
Telovadnica bo vendar dovolj 
velika, da bo v njej hkrati telo
vadilo več razredov. Šolska te
lovadnica bo na razpolago tudi 
potrebam krajanov, ki si želijo 
rekreacije. 

W E 

Na SvIbnem uspešno 
rešujejo probleme 

Krajevna skupnost Svibno 
se že več let trudi, da bi rešila 
probleme z oskrbo vode, kana
lizacijo, ureditvijo cest... 

Tako so v okviru srednjeroč
nega načrta v letih 1981 in 1982 
opravili precej komunalnih 
del, vendar je še vedno ostalo 
veliko nenarejenega. Najbolj 
problematično je vzdrževanje 
cest, kjer poteka avtobusni 
prevoz, saj je prevelika obre
menitev voznih površih pov
zročila hude poškodbe. Ker je 
bilo denarja, namenjenega za 
obnovo cest premalo, so stro
ške pokrivali z delom samopri 
spevka, ki za to ni bil name
njen. Vendar na krajevni skup>-
nosti Svibno menijo, da jim bo 
s pomočjo krajevne skupnosti 

Radeče in s prostovoljnim de
lom krajanov uspelo obdržati 
ceste vsaj takšne, kakršne so. 

Ce bo letos dovolj prostih te 
lefonskih linij v Radečah, bo
do pričeli z akcijo pnprave tras 
m postavitvijo telefonskih dro
gov. Krajani lapajo, da bodo pri 
reševanju nalog dobili podpo
ro širše skupnosti - dobre vo
lje pa tako ne manjka. 

GB 

Letovanje obok 
Iz ž^ske občine bo letos na 

morju ali na taboren ju letovalo 
veliko otrok. Občinska gasil
ska zveza bo na Debeli Rtič 
poslala 25 otrok, Občmska zve
za tabornikov Žalec na tabore-
nje na Dolenjsko v več izme
nah 240 otrok, društvo prijate
ljev mladme iz Prebolda v Pi
ran 75 otrok, W Z v Crikveni-
co 80 otrok in Občinska zveza 
prijateljev mladine Žalec na 
Debeli Rtič 196 otrok. V izme
ni od 23. julija do 6. avgusta je 
za to letovanje še nekaj pro
stora. 

T. T A V Č A R 

Dan gasilcev v 
Maticah 

Letošnji dan gasilcev v obči
ni Žalec bodo proslavili v Mat-
kah, kjer se bo na dan vstaje 
slovenskega naroda zbralo ka
kih 500 gasilcev iz vseh dru
štev v občini. Hkrati s tem pa 
bodo proslavili tudi 50 let G D 
v Matkah. To bo tudi prva 
izmed prireditev v okviru praz
novanj praznika krajevne 
skupnosti Šešče. 

J.V. 

Z N O V I M T E D N I K O M 

T U D I N A M O R J U 

Novi tednik poiščite v Vestnikovih 
kioskiJi 

ANGŠLOS BAŠ 

SAVINJSKI SPLAVAM 
Od začetka 20. stoletja do 1941 

Srbska mesta praviloma niso ugajala, tu
di Beograd ne. ker so bile le -redke ceste 

'asfaltirane-, druge pa večidel slabo tlako-
^ - i ' 1 "kaldrma") ali sploh netlakovane. 

. tako je bilo -malo lepih hiš« . >umaza-
1. ; 1 je bila velika« (z okolico vred) ipd.; 
obenem pa je bilo ugotovljeno, da se je 
,Rt ( )g rad sčasoma spreminjal in da je bil 
nekaj pred drugo svetovno vojsko "boljši«. 
III Hrvatje so se nosili deloma »evropsko- , 

'deloma v belem platnu, medtem ko so bili 
Srbi pogosto v čakširah. pokrivali so se s 

kačami in šubarami, obuti pa so bili v 
luke. kar se je zdelo znamenje nazad-

I i.istva. Dobre in slabe izkušnje in simpati
ji so kljub večjim podobnostim s Hrvati in 
1 ': ub temu. da so v letih po prvi svetovni 
v iski Srbi ponekod gledali na savinjske 

tavarje kot na •Svabe- . razdoljere v 
' anjenem ustnem izročilu skorajda ena-

•nerno na oba naroda. Pri tem so izvzete 
ine na splavih, ki so bile po tem (edi-

n) viru številnejše na hrvaškem kakor 
.srbskem ozemlju. 

/. Mu.slimani so prihajali savinjski spla-
: ji dosti redkeje v stik kakor s Hrvati in 
i>i. zakaj po veliki večini so se ustavljali 

i: prodajali les na levem bregu Save. T o je 
' 1 tudi poglavitni razlog, da so v ohranje

ni ustnem izročilu sodbe o Muslimanih 
o Bosancih najbolj površne in najbolj 

"UTeotipne Takšnih mnenj prav tako niso 

spremenile skupne vožnje z bosenskimi 
splavarji. s katerimi so se včasih na vodi 
zvezali. Bosenski splavarji so živeli, kot 
smo ugotovili, na vožnjah neprimerno slab
še kakor savinjski splavarji, vrh tega pa ti 
stiki niso mogli v neposredni obliki ničesar 
prispevati k natančnejši podobi o vsakda
njem življenju v Bosni, temveč so kvečje
mu - zopet posplošeno - nakazovali sora
zmerno zaostalost tamkajšnjih razmer. Ta
ko je bila v pogostnih pričevanjih ohranje
nega ustnega izročila -bosenska stran naj
slabša«. Bosna je bila »siromašna-, tam ni 
bilo »vredno živeti- , bosenska mesta so bi
la »ciganska-, v Bosni so moški »komaj kaj 
delali". Poleg takšnih površnih ali posplo
šenih označb pa sporočajo ta pričevanja 
tudi nekatere značilnosti tamkajšnje noše: 
moški so v nekem obsegu nosili hlače z 
znižanim zadnjim delom, ženske pa so ime
le (s feredžami) zakrite obraze. In musli
manske kraje so že na daleč poznali po 
cerkvah. Kar zadeva tatvine s splavov, so 
bile izkušnje v Bosni prav tako precej ne 
ugodne 

Tudi z Judi so prihajali savinjski splavar
ji redkeje v stik kakor s Hr\ati in Srbi. T o 
so bili judovski lesni t rgovc ' . ki so kupovali 
savinjski les. Iz pričevanj ohranjenega ust
nega izročila je razvidno, da so bile izkušnje 
z judovskimi lesnimi trgovci na splošno 
dobre. Povečini so kupljeno blago takoj 

plačevali v celoti, če pa so plačevali v obro
kih, so bili prav tako redni plačniki. Hrva
ški in srbski lesni trgovci so razmeroma 
redkokdaj takoj plačali ves kupljeni les. 
medtem ko so bili pri plačevanju obrokov 
marsikdaj neredni. Navedena poteza pri ju
dovskih lesnih trgovcih je izvirala v neki 
meri iz njihovih premoženjskih razmer, saj 
so bili po ohranjenem ustnem izročilu naj
večkrat bogatejši kakor hrvaški in srbski 
lesni trgovci. Tako so lahko takoj plačevali 
v celoti, ne glede na to. da je bilo takšno 
takojšnje plačilo za lesne trgovce cenejše 
kakor plačevanje v obrokih, ki je bilo 
dražje. 

Slabe izkušnje z judovskimi lesnimi tr
govci so bile maloštevilne: po nekaterih 
pričevanjih so goljufali pri merjenju. Ta po
ročila pa izvirajo skorajda izključno le od 
klerikalnih splavarskih gospodarjev, tako 
da ni jasno, koliko gre pri tem za st\arna 
poročila o določenih razmerah v trgovanju 
(kakršne so potrjene prav tako pri drugih 
lesnih trgovcih), koliko pa tudi za posredne 
podatke o posebnem protijudovskem raz
položenju. Vsekakor so pri savinjskih spla-
varjih ali. natančneje, splavarskih gospo
darjih in splavarjih izrecno prevladovale 
dobre izkušnje z judovskimi lesnimi trgov
ci in temu ustrezno mnenje o njih, ( P o g o v o 
ri z njimi so potekali \- srbohi-\-aščini.) 

Naposled so biU stiki savinjskih splavar-
jev z obsavsko ni obdonavsko nemško 
manjšino prav tako le redkejši. Ob tem je 
šlo deloma za stike pri prodaji lesa. deloma 
za vti.se iz opazovanj nemških naselij. V 
obeh primerih so bila mnenja o tamkajš
njih Nemcih dobra ali boljša kakor o dru
gih narodih, s katerimi so .se srečevali na 
vožnjah. Vrh tega so zadevna mnenja-razen 
\- enem .samem pogledu popolnoma sogla
šala. Za nemške lesne trgo\ ce ohranjeno 
ustno izročilo dosledno spričuje. da so bili 
»pošteni- , -v redu- . da so »solidno plačeva
li-, O življenju v nemških naseljih ob Savi 
in Donavi so pričevanja ohranjenega ustne
ga izročila pono\-no enotna; to st> bila »naj
bolj snažna- naselja z - lepimi- hišami, tako 
da se je na »p iv i piigled- videlo, kdaj jo bilo 

kako naselje nemško. Nadalje so bila polja 
pri tamkajšnjih Nemcih »lepo obdelana«, 
živina »dobra- , ljudje pa snažni in dobro 
oblečeni. Kar zadeva siceršnje označbe ob-
savskih in obdonavskih Nemcev, so v ohra
njenem ustnem izročilu najpogostnejše 
sodbe, da so (kot manjšina) »zelo držali 
skupaj-, da so bili »pridni- , t. j . delavni, 
»bogati- in podjetni, saj je sporočeno, da so 
ponekod na svojih posestvih že kmalu po 
prvi svetovni vojski uporabljali stroje. 

Edinole glede primerjave življenjske rav
ni pri Nemcih ob Savi in Donavi in pa v 
zgornji Sa\injski dolini in Zadretju ohra
njeno ustno izročilo ni enotno: po enih pri
čevanjih so bile kmetije na ozemlju savinj
skih splavarjev lepše- po drugih pa 
tukaj kmetovali slabše kakor Nemci na Hr
vaškem in v Srbiji, Ob kratkem: od naro
dov, s katerimi so prihajali savinjski spla
varji v stik. so šteli glede življenjske ravni 
samo Nemce za približno sebi enake ali 
tudi za naprednejše, V zvezi s tem naj bo šo 
povedano, da je biki tudi v zadnjem obdob
ju pred drugo svetovno vojsko, ko je obsa\ -
ske in obdona\ske Nemce čedalje bolj zaje
mala nacistična usmeritev, razmerje med 
njimi in sa\injskimi splavarji dobro. Pri 
slednjih je šlo to poleg politične nevednosti 
v veliki men na račun spoštovanja, ki so 
jim ga zbujali Nemci s svojo življenjsko 
ravnjo. i,Ker so \'si obsavski in obdotunski 
Nemci govoril i tudi srbohrvaško., iii bilo 
jezikovne ovire za medsebojne stike ) 

Ce smo doslejKčob izkušnjah savinjskih 
splavarjev^z narodi ob Savi in Donavi in ob 
vtisih njihovih opa/.oCanj skušali razločiti 
pričevanja z večjo izpovedno ceno od izra
zitih posploš^tev ali stereotipov, pa pri 
nemški manjšim ti> ni prav mogoče zavoljo 
opisane soglasnosti ohranjenega ustnega 
izročila. Sodimo lahko'^dmole. da gre pri 
gornji podobi \ najboljšem primeru za pra
vilo z izjemami In ob koncu poglavja naj 
bo povedano mnenje, da so sav::viski spla
varji glede na svojo izobrazbo in g lede na 
siceršnje omejene možnosti pri doživljanju 
drugega narodm^ga c^kolia označevali to 
okiilje pivc«' ; obširtu>. 

http://vti.se


'siholog v taborišču smrti 
Mohorjeva družba je v 

/birki Studenci žive vode, 
J jo ureja dr. Vekoslav 

Grmič izdala dve izredno 
.'.-mimivi in aktualni deli. 

>be prinašata občutljivo 
vsebino življenja, ki jo vsak 
a^si v sebi. V tej številki 
n{>glejmo prvo: 

Psiholog v taborišču smrti 
le delo Viktorja E. Frankla, 
profesorja nevrologije in psi-
iiiatrije na dunajski univerzi. 
Ko t strokovnjak se ukvarja z 
Icgoterapijo, saj je smisel 
življenja njegov osebni mo
to. Premalo je prostora v ča-
^ opisnem stolpcu označiti ši
rino in globino dela, ki ga je 
•a. nemščine prevedel Janko 
Bohak. Knjiga sama je na-
pj-eč sestavljena iz dveh de-
ov in sicer ima prvi naslov 
Psiholog v taborišču smrti 
i rugi pa se imenuje Časovno 
vzporedje v Birkenwaldu, 
kar je avtor sam podnaslovil 
z metafizičnim posvetom. 

T o ni psihološka študija ta
borišča smrti z očmi strokov
njaka, ki proučuje občutja 
drugih. T o je pretresljiva 
analiza dogajanja v človeku, 
enega od nriilijonov, ki so se 
znašli znotraj bodeče žice 
črnih uniform z mrtvaškimi 

glavami na kapah tretjega 
rajha. V delu srečamo naslo
ve poglavij kot P rv i izbor, 
Dezinfekcija, Človeku preo
stane golo bivcinje. P r v e 
reakcije, Iti v žico. Apatič
nost, Kaj boli, Glasba po
smeha, Sanje jetnikov. La
kota, Spolnost, Nesentimen-
talnost. Politika in religija, 
Spiritistični sestanek. Beg 
navznoter in mnoge druge. 
Vsako zase razkriva mnoga 
dejstva z občutljivo natanč
nostjo tistega, ki je vse to do-
.življal, vendar ne na način, ki 
bi hotel vzbujati sočutje pri 
bralcu, ampak na način, ki 
razkriva preračunljivo, uni-
čevalsko, v vseh pogledih zo
per človeka postavljeno dok
trino nekega sistema. Franki 
pravi, da se je zif taboriščni
ka, ki ni več vzdržal skupne
ga trpljenja in skupne deli
tve vsega, ko je začel na skri
vaj jesti svoj kruh in na skri
vaj kaditi le svoje cigarete, 
od tistega trenutka dalje za
čel neizpodbiten konec. 

Drugi del knjige z naslo
v o m Časovno vzporedje v 
Birkenvvaldu ? podnaslovom 
Metafizični posvet (izšel je 
pod psevdonimom »Gabriel 
L i o n « v Brennerju, sedem
najsto nadaljevanje, Inns-

bruck 1948) je dramatična 
fantazija, kjer nastopajo ose
be Benedictus (Baruch) de 
Spinoza, Sokrat, Immanuel 
Kant, Kapo, Franc, Karel, 
Fric, Ernest, Pavel , Mati, 
Črni angel in Vodja podod
delka. Skozi dogajanje dialo
ga (to je namreč tipična 
predstava dialoga, miselne 
transformacije med osebami 
s pomočjo besede), pride do 
izraza vrstica v tekstu, ki je 
omenjena tudi v uvodni be
sedi Hansa Weigla: »Kl jub 
temu hočemo pritrditi življe
nju.« In kot pravi uvodničar, 
ta »pritrditi kljub vsemu« je 
sporočilo metafizičnega zbo
rovanja prej omenjenih 
oseb. 

v 
Skratka, knjigo Viktorja 

E. Frankla je v vsakem po
gledu vredno in nujno pre
brati, kajti njegova oziroma z 
milijoni č loveškimi očmi 
gledana taboriščna kalvarija 
ni dnevnik grozot, je slavo-
spev življenju in njegovim 
vrednotam, kajti sam je od
ločno zavračal kolektivno 
kr ivdo in poudarjal je pozi
t ivne izjeme nečloveškega 
pravila, kot je zapisano v 
Predgovoru. 

D. M . 

Gostovanje Slovencev iz društva Drava Augsburg 
v soboto je v letnem gledališču Griže v 

okviru prireditev ob prazniku občine Žalec 
gostovalo Slovensko kulturno športno druš
tvo Drava iz Augsburga iz Zvezne republike 
Nemčije . V e č kot petsto obiskovalcem so se 
predstavili s folklorno skupino, ki je zaplesa
la nekaj gorenjskih in štajerskih plesov, ter s 
komedijo Kje je meja. Naši zdomci so se 
srečali v kegljanju z žalskimi kegljači, ogle

dali so si Logarsko dolino in znamenitosti 
Spodnje Savinjske doline. 

Na srečanju v letnem gledališču v Grižah 
jih je pozdravil predsednik O K S Z D L Žalec J 
Janez Meglic , udeležil pa se ga je tudi Mar- I 
jan Gantner iz R K S Z D L , ki skrbi za kultur- ' 
no življenje pri zdomcih. N a sliki: prizor iz I 
komedije Kje je meja. i 

T O N E T A V Č A R 

Folklora ni le ples, je tudi domovina 
Na turneji po Sloveniji, ki 

jo je pripravila ob trideset
letnici svojega obstoja, se je 
folklorna skupina jugoslo
vanskih izseljencev iz Heer-
lena na Nizozemskem usta
vila tudi v Celju. Plesalci so 
z dveumim programom slo
venskih in srbskih naro
dnih plesov navdušili mno
žico obiskovalcev, ki se je 
zbrala ob odprtem odru na 
Tomšičevem trgu. 

S svojim nastopom je sku
pina dokazala, da izseljenci 

tudi daleč od domovine niso 
pozabili na izročila svojega 
naroda. Čeprav je v njej 
mnogo takšnih, ki predstav
ljajo že četrto generacijo pre
seljenih Jugoslovanov in j im 
je Holandščina bolj domača 
od materinega jezika, so za
plesali in zapeH tako ubrano, 
kot da bi od rojstva živeli 
sredi domače kulture in tra
dicije. In ne samo to I V sku
pino so vključeni tudi Nizo
zemci, ki so svoje življenjske 
tovariše poiskali med jugo

slovanskimi priseljenci. Ka
ko srčno so sprejeU delo v 
izseljeniški skupini, najbolj 
zgovorno povedo besede 
predsednice društva, Mici 
Michon-Cebin, ki je o svo
jem možu, Holandcu, dejala, 
»da se počuti bolj Slovenca 
kot Nizozemca. T o je sicer 
nerazumljivo,« je rekla, » to
da tako je. C e kakšno leto ne 
obiščeva Jugoslavije, čuti 
skoraj močnejše domotožje 
kot jaz .« 

Mici je tudi na kratko 

predstavila skupino, ki je iz 
skromnih začetkov prerasla 
v eno največjih in najkvali
tetnejših izseljeniških fol
klornih ansarnblov na Nizo
zemskem. Na tamkajšnjem 
festivalu tujih folklornih 
skupin so si kar trikrat pii-
plesah prvo mesto! 

Za nastanek skupine je bi
lo usodno srečanje z An ico 
Goršič, ki živi na Koroškem 
in je nizozemske Jugoslova
ne obiskala ob obletnici 
društva. Takrat j im je poka
zala tri plese, ki so jih tako 
navdušili, da so sklenili 
ohraniti tradicijo starih slo
venskih plesov. Slavko 
Strman je začel brskati po 
knjigah in iskati plesne kora
ke, Mici pa se je ob vsaki 
priložnosti zapodila v garde
robo folklornih skupin, ki so 
plesale slovenske plese in 
iskala mot ive za narodne no
še. K o so izčrpali vse vire, ki 
so jih mogli dobiti o nekda
nji slovenski kulturi, so se 
lotili srbskili narodnih ple
sov. Medtem je Slavkov sin 
L e o toliko odrastel, da je tu
di on začel pomagati očetu 
pri oblikovanju koreografij. 
Zdaj osvajajo makedonski 
melos in ritem. 

Mici . Slavko in L e o so to
rej srce in duša skupine, se
veda pa prav vsi člani radi 
poprimejo za delo. P o d pri
dnimi dekliškimi rokami na
stajajo čudovite vezenine na
rodnih noš, fantje pa poskr
bijo za tehnično opremo an
sambla. 

» N a m , izseljencem pome
ni delo pri folklorni skupini 
mnogo več kot ljubezen do 
starih običajev. T o je za nas 
delček domovine , ki jo čuti
mo v sebi, in ki jo imamo 
radi.« 

N A D A K U M E R 

Koristen seminar za plesalce 
T o poletje, točneje med 27. 6. in 10. 7., so se 

že tretjič zbrali slovenski plesalci sodobnega 
plesa na Poletni plesni šoli P P S 83 v Ljublja
ni. P reko sto jih je nabiralo novega znanja na 
seminarju v organizaciji Z K O S , med njimi 
tudi deset Celjanov (osem članov plesne 
skupine A K T in dve iz Plesnega gledališča). 
Predmetnik je zajemal kar trinajst plesnih 
področij: osnove sodobnih plesnih tehnik, 
osnove ustvarjalnega giba, osnove klasične
ga baleta, osnove jazz plesne tehnike, anali
zo giba, Labanov sistem vzgojnega plesa, 
jogo , plese dežel v razvoju Bližnjega vzhoda 

in Afrike, stare slovenske ljudske plese in 
običaje, pantomimo, plesno gledališče in 
plesne igre za aerobiko. Domači pedagogi, ki 
so se izpopolnjevali v Afriki, na Bližnjem 
vzhodu, v Indiji, Londonu, Parizu, Nemčij i 
in Ameriki , so prispevali velik delež k uspeš
nosti seminarja in so skupaj z množico priza
devnih plesalcev porok, da bo sodobni ples 
pri nas še nadalje v vzponu. 

Na sliki: plesna skupina A k t pri pouku 
jazz plesa, ki ga vodi Barbara Plečko, štu
dentka plesa v Senegalu. 

A V P 

Slikarji amaterji 
se predstavljajo 

Akcija namenjena li
kovnim umetnikom ama
terjem, ki se je rodila že 
pred časom in bi jo ime
novali »Slikarji amaterji 
se predstavljajo« in si jo 
je zamislil Dušan Zavšek 
iz celjske Zlatarne, je 
končno zaživela. AKci ja 
naj bi bila namenjena sli-
kaijem amaterjem, ki so 
drugače redno zaposleni 
v celjskih delovnih orga
nizacijah, v prostem času 
pa svoja zapažanja, pro
bleme in čustva skušajo 
izpovedati s čopičem in 
barvami. Tovrstnih likov
nih umetnikov je v Celju 
dosti. Nekateri med njimi 
so že razstavljali, so pa tu
di taki, ki se bojijo tega 
prvega korsika. 

Seveda je, kot vsak 
drug, tudi ta začetek te
žak. Organizacijski odbor 
pod vods tvom Dušana 
Zavška se zato opraviču
je, če rcizstavni prostori 
vedno niso najbolje 
opremljeni, če nekateri li
kovni amaterji svojih del 
še nimajo ustrezno 
opremljenih. Organiza
torji upajo, da bo teh po
manjkljivosti iz razstave 
v razstavo manj. 

Z razstavami so začeli 
pred mesecem in pol in se 
jih je do sedaj zvrstilo že 
precej. Tako je bila prva v 
Zlatarni Celje, kjer je raz
stavljala svoje unikate na 
steklu Vanda Besednjak 
ter Jože Ovnik grafike. 

Razstavljali so tu še Z v o 
ne Brilej in Milan Alaše-
vič, ki je svojo razstavo 
karikatur zaključil 12. ju
lija. 

V Zdravstvenem cen
tru Celje sta razstavljala 
od 13.-17. junija Vanda 
Besednjak in Jože Cvink. 
Od 4. do 8. julija pa Zoran 
Josič in Ivan Antolovič . 
Razstave, l ikovnih ama
terjev so bile še v celjski 
Cinkarni, kjer so razstav
ljali Dušan Zavšek, Mi lo-
rad Nebr igič , Vanda Be
sednjak in Jože Ovnik. 

Razstave pa so bile tudi 
v Komunah, hotelu Evro
pa, Turističnem društvu, 
Modi in Topru. Tu so svo
ja dela pokazali D e m o 
Bačaj, Majda Mlinaric, 
Zvone Brilej , Zoran Jo
sič, Ivan Anto lovič in 
Brane Moškoterc. 

K o t v id imo se na teh 
razstavah pojavljajo mno
gokrat isti umetniki. Si 
mar »nov inc i« ne upajo 
narediti prvega koraka? 
T e razstave so namreč na
menjene prav njim. N o , 
priložnosti bo še dovol j , 
saj organizatorji priprav
ljajo po dopustih konec 
avgusta oziroma v začet
ku septembra enake v L i -
beli. Ljubljanski banki -
Splošni banki Celje in T o 
varni gospodinjske opre
me Gorenje v T i tovem 
Velenju. 

M A T J A Ž G A L J O T 



Uspeh slovenskih ribičev 
v Kruševcu je bilo od 8. do 10. julija državno prven

stvo v športnem ribolovu. Slovenska reprezentanca je 
bila v r ibolovu četrta, članice pa so zasedle tretje me
sto. Večj i uspeh pa so dosegli člani v suhih disciplinah, 
- preciznosti metov obtežilnika in umetne muhe, kjerj 
so zmagali kot ekipa. V ekipi so nastopali Rudi in . 
Vlado Mešič iz Šoštanja ter Franc Rebeušek iz Celja.' 
Med posamezniki je zmagal Zeljko Oreškovič iz Za
greba, drugi je bil Franc Rebeušek, tretje mesto pa je 
zasedel Vlado Mešič. 

V sredo so odšli prvi štirje z državnega prvenstva v 
suhih disciplinah na mednarodno prvenstvo v Duis-
burg v Z R N . Prav tako pa bo konec meseca mednaro
dno prvenstvo v tej panogi v Šoštanju ob sodelovanju 
reprezentanc CSSR, Z R N , Madžarske, Švice, Avstr i je 
in Jugoslavije. 

T.R. 

»otroci po želji« 
Premiera v Trobnem tlolu 

Kulturno prosvetno druš
tvo Trobni dol v Krajevni 
skupnosti Breze slavi letos 
manjši jubilej, petletnico 
delovanja, sicer pa njegove 
korenine segajo že v čas 
partizanskih mitingov med 
N O B , ki so jih prirejali po 
teh Kozjanskih hribih. 

Društvo se je odločilo na
daljevati kulturno tradicijo, 
skrbeti za razvedrilo kraja
nov in v zadnjem času tudi 
za ohranjanje starih ljudskih 

običajev. V društvo je vklju
čenih preko 50 članov, vsi po 
svojih močeh pa skušajo dati 
društvu tisto kar mu gre.. 
Med njimi je najbolj aktivna 
dramska skupina, ki prireja 
predvsem ljudske igre za do
mačine, s svojim delom pa se 
predstavljajo tudi drugim si
rom po laški občini in izven 
nje. 

Tisti, ki iz leta v leto priha
jajo v ta lep del Brez in 
spremljajo-delo društva, se 
sprašujejo, kako jim uspeva 
delati in prirejati kulturne 
prireditve, ko pa vendar ni
majo ustreznih pogojev za 
delo. Najbolj bi bila seveda 
potrebna dvoranica z odrom. 
Tako se sedaj stiskajo v lese
ni brunarici, ki ji domačini 
pravijo » d o m e k « in je nekdaj 
služila kot kašča, za večje, 
javne prireditve pa se poslu-
žijo kozolca, milega neba ali 
pa še kakšne nedograjene 
zgradbe. 

Toda, sejalci kulture, ak
tivni člani tega društva, na
vajeni vsega slabega, skro
mni, so zadovoljni s tem, kar 
imajo ter vztrajajo pri svo
jem delu in njihova aktiv
nost je plod vsakoletnih pri
reditev. 

Eno takšnih so pripravili 
tudi minulo nedeljo, ko je 
dramska skupina pripravila 
premier o komedije v štirih 
dejanjih Bruna Hartmana 
»Otroci po žel j i« pod neu
mornim vodstvom Slavice 
Rezec. Lepa julijska nedelja 
in naslov sam sta bila že pre
cej mikavna, da se je tokrat
ne prireditve udeležilo izre
dno vel iko število gledalcev 
od blizu in daleč, sicer pa 
obiskovalcev "kot še nikoli, 
tudi tokrat igralci (Anica in 
Ivan Cadej, Sonja in Olga 
Zeme, Janko Salobir, Sonja 
Doberšek in Vojko Gračner) 
niso razočarali. Vsi igralci so 
še razmeroma mladi, vendar 
so nekateri med njimi že pra
vi talenti za oder. 

V L A D O M A R O T 

Amerikanci na oddihu v Celju 
v teh poletnih mesecih tu

li v Celje zahaja več turistov. 
)biskali smo hotel Evropa v 
I^elju, kjer smo naleteh na 
ikupino Američanov. Ce-
jrav iz Z D A , pa vendar v se
ji nosijo nekaj slovenskega. 
STjihovi predniki izhajajo 
jrav iz Slovenije in čeprav 
ialeč preko luže živijo že več 
tot pol stoletja, so ohranili 
slovensko tradicijo in jezik. 
Tako so v teh poletnih mese-
;ih preko Izseljeniške mati
ce obiskali Slovenijo. Z nji-
m je bil tudi mešani mladin
ski zbor in tako so imeli v 
/eč krajih tudi koncerte. 
Povprašali smo jih o njiho
vih občutkih, ko so obiskali 
l omovino svojih staršev, ka-
[co so bili zadovoljni s po
strežbo, z menjavo denarja, 
pa tudi kaj bodo povedali 
mancem, ko se bodo vrnili 
domov. 

C H A R L E S S U M R A N A : 
F*rihajam iz Clevelanda, 
Dhio. Sem prvič v Jugoslavi
ji, v domovini svojih staršev. 
Že 14 dni potujemo po Slo-
vemji z avtobusom in v tem 
času smo obiskali Bled, 
Vršič. Kranjsko goro. Skofjo 
Loko - kjer smo imeli tudi 
piknik. Vaša dežela je zelo 
lepa, ljudje so prijazni in 
srečni smo, da lahko varno 
hodimo po mestu tudi pono
či, kar si pri nas ne upamo. 
Dnjgače pa o vaši deželi 
i zvemo zelo malo, saj Ameri
čane Evropa ne zanima. V 
stikih smo le preko pisem 
znancev iz Slovenije. 

Ž A R K O V A L E N C l C ; Ro
jen in vzgojen sem v Z D A , v 
Clevelandu. Starši so prišli s 
Primorskega pred drugo 
svetovno vojno. Sem tretjič 
tukaj in sedaj sem pripeljal s 
seboj tudi tri otroke, ki poje
jo pri zboru. V Amer ik i sem 
sedaj zasebni trgovec. Z izle
ta po Sloveniji me je prevzel 
pogled na mladino, ki dela 
na delovnih akcijah. Druga
če pa smo imeU nekaj težav z 
denarjem. Ob menjavi smo 
želeli dobiti turistične bone, 
a smo nanje najprej čakali 
več kot poldrugo uro, potem 
pa jih niti v gostilnah niso 
jemali. Kljub temu pa se 
bom domov vrnil z lepimi 
občutki in mislim, da bi 
vsak, ki ima starše tukaj, mo
ral obiskati te kraje. 

C E C I L I J A V A L E N C l C -
D O L G A N : Uč im mladinski 
pevski zbor v Clevelandu. 
Naš zbor je prvič nastopal v 
Sloveniji pred 15 leti, letos 
pa imamo 45 letnico obstoja. 
Pevc i so stari od 5 do 19 let. 
Teh 20 pevcev se ukvarja še s 
plesom in tudi z glasbo. Si
cer ne znajo govoriti sloven
sko, pa vendar se počutijo 
Slovenci, zato tudi ljubijo 
slovensko pesem. V Jugosla
viji sem bila že osemkrat in 
mislim, da ste v tem času do
segli veUk razvoj, vel iko gra
dite, mesta se širijo. Tudi lju
dje so zelo prijazni, vedno že
lijo pomagati, pa čeprav se z 
njimi težko sporazumemo. 
Kakor vedno, tudi danes od

hajam domov z lepimi ob
čutki. 

Počasi so se ti ameriški 
Slovenci posedli po sedežih 
v avtobusu in se odpeljali v 
» s v o j o « domovino . Pa ven
dar so se še dolgo ozirali na
zaj, da bi si čimbolj zapomni
li obrise teh krajev, iz katerih 
prihajajo njihovi starši. 

T. R. 

Udarniški 
Velenjčani 

Prostovoljno delo spet po
staja ena glavnih gonilnih sil 
pri delih, ki jih družba ne 
more v celoti financirati. Te 
ga se zavedajo tudi v K S Sta
ro Velenje, saj bodo dokon
čali dela pri izgradnji enega 
odseka cestne povezave in 
hkrati vsa zemeljska dela pri 
izgradnji igrišča za mali ro
komet in nogomet. 

Finančna sredstva so zago
tovljena iz tretjega samopri
spevka iz postavke » B « pro
grama, delo pa bodo prispe-
vaU krajani sami. 

L. O. 

VIZ Š E N T J U R 
T O Z D O S N O V N A Š O L A » F R A N J A 
M A L G A J A « 
ŠENTJUR PRI C E U U 
objavlja 
prosta dela in naloge 

kuharice 
za določen čas (nadomeščanje delavke med poro
dniškim dopustom) 
Pričetek del 1. 9. 1983. 
Pogoj: KV kuharica ali priučena kuharica 
Vloge sprejema svet šole v roku 8 dni po objavi 
razpisa. 

Ž G T T G U U B U A N A 
T O Z D G O S T I N S T V O 
C E U E 

Delavski svet T T G T O Z D 
. G O S T I N S T V O Celje 

RAZPISUJE 
dela in naloge 

vodenje poslovne enote 
Kolodvorske restavracije Celje 

Kandidati morajo poleg splošnih, z zakonom določe
nih pogojev, izpolnjevati še naslednje pogoje: 
- višja šola ekonomske, pravne ali organizacijske 
smeri in 4 leta delovnih izkušenj od tega 2 leti na 
širšem delovnem področju in 2 leti pri organizacij
skih in vodstvenih delih ali srednja gostinska šola -
gostinski tehnik in 5 let delovnih izkušenj od tega 2 
leti na širšem delovnem področju in 3 leta pri organi
zacijskih in vodstvenih delih; 
- sposobnost organiziranja in vodenja; 
- aktivna vključenost v skupne družbenopolitične 
naloge in uveljavljanje načel samoupravljanja in so
cialistične morale. 

Izbrani kandidat bo imenovan za mandatno dobo 4 
leta. 

Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili o 
izpolnjevanju razpisnih pogojev v 8 dneh po objavi 
razpisa v zaprti ovojnici na naslov: ŽG TTG Ljublja
na, TOZD GOSTINSTVO Celje, Aškerčeva 1, s pripi
som »za komisijo za delovna razmerja«. 

O izidu razpisa bomo prijavljene kandidate obvestili 
v 15 dneh po opravljeni izbiri. 

Razpisna komisija za razpis del in nalog delavcev s 
posebnimi pooblastili in odgovornostmi pri 

U U B U A N S K I BANKI 
SPLOŠNI BANKI C E L J E 

razpisuje 
v skladu z 72. členom Statuta delovne skupnosti 
Ljubljanske banke Splošne banke Celje dela in 
naloge delavcev s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi za področji 

vodenja Ekspoziture Šmarje pri 
Je lšah in Ekspoziture Slovenske 
Konjice 

z naslednjimi pogoji: 
- visoka ali višja izobrazba ustrezne smeri, 
- nad 5 let delovnih izkušenj, od tega najmanj 2 leti 
v vodenju večjih organizacijskih enot. 
- pasivno znanje najmanj enega tujega jezika 

Mandat traja 4 leta. 

Poleg navedenih pogojev bomo pri kandidatih upo
števali tudi dosedanje delo, ki mora dokazovati 
uspešno m celovito samoupravno m družbenopoli
tično aktivnost ter moralno politične vrline 

Kandidati morajo ponudbi priložiti dokazilo o šolski 
izobrazbi in pisno opredelitev pri realizaciji progra
ma Ljubljanske banke Splošne banke Celje. Potreb
ne informacije v zvezi s predlogom k realizaciji pro
grama nudi kadrovsko - socialni oddelek. 

Ponudbe sprejema Ljubljanska banka Splošna ban
ka Celje v zaprtih ovojnicah v 8 dneh po objavi tega 
razpisa na naslov: 
LJUBLJANSKA BANKA 
SPLOŠNA BANKA CELJE 
Celje. Vodnikova 2 
»za razpisno komisijo za razpis delavcev s posebni
mi pooblastili in odgovornostmi« 

O izbiri bomo kandidate obvestili v roku 30 dni po 
izteku roka za prijavo 



Taborni ogenj je zagorel. Otroci so zapeli in povedali brez števila pesmi. Ko je ogenj izgorel, so se ročice otrok sklenile 
v kolo. Iz mladih grl je zadonela pesem Jugoslavija. Še čokolada vsakemu za posladek in nato slovo. Jutri odhajajo 
domov. Zanje je letovanja v koloniji konec. * 

Otroci so se naužili morja 
Obiskali snm pnro Izmeno obok ¥ celjskem letovišču ¥ Baski 

Vprašala sem otroke: »Tisti, ki j im je v Baski všeč, naj dvignejo r o k e . . . « 
In prav vsi so dvignili roke. 
Potem pa sem jih vprašala: »Vsi, ki bi še radi ostali v Baski, naj dvignejo r o k e « . . . 
In le dva ali trije so veselo pomolili roke v zrak. Ostali - vseh skupaj pa je bilo v gruči 

okoli dvajset - pa so molče obsedeli. 

Seveda je razumljivo, da 
so malčki šestih, sedmih let 
na ta način dali vedeti, da si 
želijo domov. Štirinajst 

dnevni rok njihovega biva
nja v koloniji v Baski se je 
iztekal in polotevalo se jih je 
že domotožje, čeprav tega 

navzven niso kazali. Naužili 
so se že morja, sonca, igre in 
sprehodov in vsakega je že 
v leklo domov. 

Bi lo pa jih je 140 predšol
skih otrok iz občine Celje, ki 
so preživeli od 16. d o 30. ju
nija štirinajst dni v koloniji v 
Baski na otoku Krku. Letos 
prvič so bili to izključno 
otroci staršev, ki prejemajo 
nizke osebne dohodke in j im 
je zato bivanje v koliniji v 
celoti poravnala skupnost 
otroškega varstva. Prebival i 

so v Celjskem domu, za otro
ke pa je skrbelo štirinajst 
vzgojiteljic in pedagoških 
delavk, sedem delavk v ku-
liinji, snažilk in peric, pa se
veda zdravnica, medicinska 
sestra in upravnik doma. 
Skupaj torej 24 ljudi, ki so 
skrbeli, da bi bilo celjskim 
malim šolarjem v koloniji 
čim lepše. 

Ce odštejemo majhne nev
šečnosti z v remenom in ne
predvidenimi obolenji dveh 
otrok, potem lahko ponovi
mo besede vzgojiteljev in 
otrok, da je bilo letovanje 
predšolskih otrok v koloniji 
v Baski pestro, zanimivo in 
brez večjih problemov. Prav 
zaradi nekolikanj slabšega 
vremena, kot prejšnja leta, 
so se otroci letos več igrali v 
igralnicijCeljskega doma, ve
liko so se sprehajali po pri
stanišču v Baski in po okoli
ci, spoznavali so okolje, pa 
rastlinje ob morju in seveda 
morske živali. Vsi v en glas 
pa so v skupnem pogovoru 
zatrdili, da j im je bilo od vse
ga najbolj prijetno najprej 
morje, nato pa vožnja s tra
jektom iz Baske na otoku 
Krku do Loparja na otoku 
Rabu. Posebej pa so se vese
lili tabornega ognja na pre
dvečer odhoda iz kolonije, 
ko je vsaka od enajstih sku
pin pripravila drobcen pro
gram in ko so ob ognju tekle 
številne družabne \grice in 
se na koncu zUle ob pesmi 
Jugoslavija v skupno kolo. 

In kaj so pripovedovali o 
bivaiiju v koloniji otroci 
sami? 

Klavdija Dobrave iz Ce
lja: » L e t o s sem že drugič v 
koloniji in obakrat mi je bilo 
lepo. Znam že plavati, nauči
la sem se v plavalnem tečaju. 

Najbolj mi je všeč, ko se ko,' 
pamo. 

Mojca Korenak iz Zavrh^ 
pri Dobrni; -Meni pa je bil^ 
najbolj lepKD, ko smo se peljg. 
li z ladjo. Se bi ostala v Ba.l 
ški, rada se kopam. V o d e rrî  
ni strah.« 

I 
Uroš Brence iz Vojnik^; 

» Z mamico in Romano .sem 
bil že na drugem morju, a rtij' 
je tudi tukaj lepo. Mamica' 
mi je pisala že dve razgledni,^ 
ci, imam jih pod blazino. Fî  
no j e bilo, ko smo se peljali;' 
trajektom in gledali avtomo, 
b i le .« 

1 
Vladan Mladenovič iz Ce-l 

Ija: » V g loboki vodi plavam 2-
obročem. v nizki pa brez. Le ' 
po mi je, ko plavcimo, se son
č imo in ko smo se vozili s? 
trajektom. Pa kuharice do--
bro kuhajo, vsak dan grem^ 
po dodatek. In lepo je, ko' 
tovarišice pripovedujejo 
pravljice.« ^ 

Jernej Popovič iz Celja^ 
»Včas ih smo pridni, včasih 
pa ne. Tovariš ice so zlate, p̂ ' 
čeprav jih ne ubogamo naji 
bolj. V s e mi je lepo. razei; 
spanja. A ko grem spat, tud, 
zaspim.« , 

Tako so o vtisih iz koionijfl 
v Baski pr ipovedoval i celj 
3ki mali šolarji. Seveda paĵ  
vtisov še več, kajti prav z da, 
našnjim dnem se izteka dru 
ga izmena, v kateri so bili 2 
šolski otroci. Je bilo tud 
njim lepo? Prav gotovo, sa'. 
j im je bilo sonce naklonjeni 
osebje pa kot v prvi izmerf 
pripravljeno, da poskrbi 2̂  
njihovo vsesplošno dobn' 
počutje. 1 

Prav vsi predšolski otroci iz občine Celje, ki so preživeli štirinajst dni v koloniji v Baski 
na otoku Krku, so bili zagledani v morje. Pa kako ne bi bili, ko pa jim je skupaj z mivko 
in drobnimi kamenčki na plaži nudilo toliko možnosti za brezskrbno igro! 

Preden je poslednji večer pred izteR'om prve izmene zagorel taborni ogenj na zadnji 
dvorišču Celjskega doma, so se otroci zabavali ob kopici družabnih iger. Na fotograi 
vidimo izbrance iz sleherne od enajstih skupin, kako se trudijo, da bi žogo natanč 
vrgli v koš - za smeti! 

Jedilnica Celjskega doma po popoldanskem počitku otrok. Tovarišice hite deliti pecivo 
in čaj, kajti otroci so že spet lačni. O ne, to pa ne, otroci res niso bili lačni. Za to so dobro 
poskrbeli odrasli, najbolj pa seveda odlična glavna kuharica Mila. 

Slabo vreme je prvi izmeni celjske kolonije v Baski večkrat zagodlo. A otrokom kip 
vsemu ni bilo dolgčas. Za to so poskrbele vzgojiteljice, ki so imele v glavi nešteto idep 
rekle so, pa so se otroci hitro oprijeli igre. Radi so risali, na njihovih risbah pa i^j 
največkrat naslikan trajekt, ki je na vse otroke naredil zelo velik vtis. 
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Prvi mehki jez na Savinji 
kf¥a pridobitev bo tudi naše zrcalo. Bomo v nJem Iskali lepoto In čistočo, aH 
egodovall nail umazanllo? 
ž e od pomladi sem, zlasti pa zadnje dni, priteguje po-
ede mimoidočih gradnja jezu na Savinji, med mostom v 
irk in tistim v Lisce. Te dni se, skoraj mesec pred rokom, 
•la bližajo koncu in Celje bo bogatejše za objekt, ki bo 
)OgatiI podobo ureditve okolja mesta Celja - natančneje, 
ivinje. 

Na delovišču jezu smo na
lil i na oba projektanta ob-
kta. Ceha, inž. Richarda Je-j 
ka in inž. Pavla Barborka.j 
ednji je bil takrat ravno d o ] 
si v nič kaj topli Savinji in ; 
;upaj z delavci N I V O J A na-
.'njal plastično folijo na za-
itno pregrado leve tretjine 
lu. Brrr , . . ! 

Težje je bilo, je povedal 
ž. Ježek, ob zadnjem de-
•vju, ko so delavci stali do 
atu v hitro narasli vodi, da 
I zavarovali narejeno pred 
)škodbami vodne ujme. 
^esie«. je dejal, »voda je vo-
i in s tem je treba računa-
« In se nasmehnil. 

Kaj je mehki jez? 
Za razliko od klasičnega 

jezu z zapornicami je mehki 
jez cenejši in bolj praktičen, 
ker pri naraščanju vode de
luje samogibno. Namesto za
pornic so med stebri tega je
zu pritrjene položene vreče, 
izdelane iz posebnih plastič
nih materialov, napolnjene z 
v o d o pod pritiskom iz vodo
vodnega omrežja. 

O b naraščanju Savinje bo 
samodejna naprava na prin
cipu plovca spuščala v o d o iz 
vreč, ki se bodo zaradi tega 
tanjšale, polegle in omogoči
le neoviran pretok narasle 
vode po koritu. Ob upadanju 
narasle vode pa bo plovec 
spet »poskrbe l« za polnjenje 
vreč z vodo , da bodo zadrža
le vodno gladino nad jezom, 
na ustrezni višini. 

V primeru, da bi prišlo do 
okvare na vodovodu, ki edi
ni daje energijo, potrebno za 
uravnavanje ravni zajezene 
gladine, je mogoče jez urav
navati - izpustiti - tudi roč
no, vreče pa potem napolniti 
s črpalko in vodo iz Savinje. 

Mehki jezovi po 
svetu in pri nas 

Kolikor je mogoče ugoto
viti, so prvi mehki jez v zgo
dovini izdelali v Amerik i . 

Projektant iz Čehoslovaške 
dipl. inž. Richard Ježek. 

Kasneje so ta princip zajezi
tve razvijali in osvojiU tudi v 
Evropi , kjer menda s svojo 
tehnologijo prednjačijo Ce-
hoslovaki, ki delajo na teh 
projektih v Z R Nemčij i . A v 
striji, Švici, Madžarski, deže
lah Afr ike in pri nas. Zanimi
v o je, da so pa prav največji 
tak jez v Evropi zgradili v 
Kranju za hidroelektrarno in 
meri po dolžini 250 m. Celj
ski meri 48 m, vendar ima tu
di značilnosti prvenca, ker je 
bil zgrajen z domačo tehno
logijo. V S A V I Kranj so na
mreč izdelali, oziroma razvi
li, lastno tehnologijo obdela
ve kavčuka, ki je ena od dva

najstih kompoment materia
la, ki je potreben za izdelavo 
vreč, osnovnega gibala delo
vanja jezu. Bojda so s tem 
presenetili tuje strokovnja
ke, nam pa prihranili uvozne 
izdatke. 

P o besedah projektantov 
iz Čehoslovaške, zasluži vse 
priznanje tudi gradbena in 
tehnična operativa celjskega 
N I V O J A , ki je sposobna 
opraviti zahtevna dela na vo 
dnih sistemih. 

Aii bomo? 
» N a Češkem pravimo taki 

zajezitvi tekoče vode, vbdho 
zTcalo.« T o je dejal Richard 
Ježek in nič drugega. 

Zrcalo, ki nam kaže našo 
podobo, morda? Ogledalo, 
če se vanj zazremo, ali pa 
obrnemo stran, da se ne bi 

videli. Da ne bi videh plava
joče nesnage in strupov, ki 
jih brezobzirno predamo re
ki, ki že dolgo ne more več 
odplakniti naših kratkovi
dnih obnašanj. Se bomo do
govorih med seboj, med ob
činami? Se bomo vedli sa
mozaščitno? 

Se bomo zavedli, da živi
mo v eni najlepših dežel na 
svetu, preden bo prepozno?! 

A L F O N Z K U M E R 

Cel.5sl.i župan Edi Stepiš-
nik j»* bojda tudi med naj
bolj zaslužnimi, da bo jez 
končan pred rokom. Stavil 
je namreč z delavci na ob
jektu, (da jim plača iz svoje
ga «*pa 100 litrov vina), če 
bodo dela končana do ob
činskega praznika, 20. juli
ja. Pravijo, da je hrabro pre
nesel ugotovitev, da bo sta
vo izgubil 

lehki jez Celje i 
Izdelava projekta: H Y -
HOPROJEKT zavod 
RNO, CSR, dipl. ing. Ric-
ird Ježek, dipl. ing. Pavel 
•irborka. 
Izvajalec gradbenih in te-
ličnih del N I V O Celje, 
[zdelava in montaža vreč: 
VVA Kranj. 
Višina vode ob gornji 
rani jezu: 2.20 m 

Dolžina gladine zajezene 
ide: od jezu do ustja Lož-
ce v višini druge stopnice 
rehajalne ploščadi. 

Inženirji, monterji, dela vci; še zadnji pregled pred napenjanjem vreče za levo zapornico. 

Premalo je zapisane jeze 
Bkal knlige pritožb In pohval niso zaživele 
Je že tako, da smo ljudje ponavadi vedno prepričani v 
o j prav. Ce se zatakne v odnosih med strežnim osebjem 
trgovini ali restavraciji in kupci, slednji prisegajo na 
prijaznost prodajalcev in natakarjev. Gostinci in tr-
»vci pa seveda trdijo, da so stranke tiste, ki j im je nemo-
če ustreči. Resnici na ljubo, ne prvi ne drugi ne vstajajo 
;ak dan z desno nogo. 

Kakorkoli že - privilegij je 
dno na kupčevi strani. 
;ai na videz. Dobri t rgovci 
i pa ]ih je. žal, vse manj) že 
do, da ima kupec vselej 
av. 2e zato. ker so oni tam, 
sr pač so, zaradi njega in 
koli obratno. 

Pod tem geslom smo se v 
esplošni (predvsem papir-
ti) skrbi 7ja našega potroš-
ica pred časom domislili še 
e poteze, ki naj bi kupcu 
logočila, da vpl iva na po-
dbo v lokalih in na usluž-
st prodajalcev in natakar-
r. V prodajalnah in resta-
acijah so se pojavile knjige 
itožb in pohval. Ce je 
•anka zadovoljna, naj, pro-
n, preko te nove pogrun-
/ščine sporoči kolektivoi, 
je njihov prodajalec ta in 
resnično vešč svojega po-
ca. Naj si ga vsi ostali vza-
?jo za vzgled, nič narobe 
ne bo, če bo za svojo pri-

ievnos t tudi primerno na-
ijen. Ce se kupec čuti ka
rkoli prikrajšanega, naj 
mesto žaljivega prereka-
1 izkoristi možnost vpisa v 
j igo . Zbor delavcev, de-
^ski svet (ah kdorkoU že) 
pripombo pretehtal in po 

trebi okrcal uslužbenca, 
je vznejevoljil stranko. 

Dgoče bo prihodnjič teme
l j e razmislil o svojih dolž-
stih. Pravzaprav zamisli o 
iigi, ki naj bi izboljšala 
riose med kupci in proda

jalci, ni kaj očitati. Nerodno 
je le to, da je ne eni, ne drugi 
niso sprejSli. 

Pa ne, da bi kupci ne želeli 
zmajati v trgovine, kjer bi 
bilo negodovanje prodajalk 
nad »izbirčnimi kupci« prej 
izjema kot pravilo? A l i v re-
stavTacije, kjer bi jih natakar 
čimprej (po možnosti celo ta
koj!) opazil in z nasmehom 
postregel? 

Prej se zdi, da so trgovci in 
gostinci tisti, ki so že v kaU 
zatrU vsako potrošnikovo 
misel, da bi se vtikal v njiho-

Pritožne knjige so v tedni-
kovi akciji prebirali: To
maž Grubenšek, Nataša 
Gerkeš, Kamilo Lorenci, 
Goran Bervar, Špela Vi-
rant, Tomaž Rebevšek in 
Nada Kumer. 

v e poklicne veščine. Za knji
ge so našli kar najbolj prime
ren (in seveda tudi najbolj 
skrit in za kupca nedosto
pen) kotiček, ponavadi v pi
sarni. 2e »opozor i ln i« napis 
(kjer ga sploh imajo), da je 
»knj igo pritožb in pohval 
mogoče dobiti pri poslovodji 
kupca največkrat odvrne od 
namena pisarjenja kakršnih
koli opazk vanjo. Prvič to 
pomeni, da mora zanjo šele 
prositi in drugič ga vse sku
paj preveč spominja na ad
ministrativno reševanje pro

blemov, tega pa je, kot vemo, 
že do grla sit. Ce tu in tam le 
kdo seže p>o njej, se navadno 
z njegovim vpisom zadeva 
tudi konča. 

Vpisi ne zaležejo 
In tako predstavljajo knji

ge v večini primerov le pra
zen zvezek, še eno navlako 
več v predalu. Celo v teh ča
sih polpraznih polič, pod-
pultnih skrivalnic in vses
plošnega (četudi večkrat 
neutemeljenega) negodova
nja kupcev nad trgovci smo 
uspeli najti le nekaj vpisov, 
pa še nekateri od teh so imeli 
že zgodovinsko vrednost. 

Res da prav v vseh proda

jalnah in restavracijah nismo 
bili, tam pa, kjer smo radove
dno pobrskah po knjigah 
pritožb in pohval, tudi nismo 
imeli dosti videti. Opazili 
smo le to, da so vsi kupci, ki 
so se podpisali v te knjige, 
svoje pr ipombe pisali za
man! Nihče jih ni obravna
val! 

» S e ni izplačalo,« so po ve
dah trgovci. 

Z veseljem pa smo prebra
li štiri pohvale na oddelku 
moške konfekcije velebla
govnice T E K O , ki pa menda 
med ostalimi uslužbenci te 
trgovske organizacije tudi 
niso doživele pravega od
meva. 

V Merxov i trgovinici na 
Mariborski cesti so nas od

pravili na kratko. Tam imajo 
vpogled v knjigo pritožb in 
pohval le pooblaščene osebe 
(če jih to sploh zanima), tržni 
inšpektorji in kupci. Sumi
mo pa, da tudi slednjim ni 
prav lahko priti do nje. 

Na lastne oči smo se torej 
prepričah, da pritožne knjige 
zaležejo toliko kot nič. Zdaj, 
ko so že lep čas v uporabi in 
se je zamisel o njih že zdav
naj izkopala iz plenic, lahko 
mirne duše zapišemo, da se 
je njihov (pa čeprav dober) 
namen docela izjalovil. 

K e r nas je vendarle zani
malo, kaj tiči za vsem tem, 
smo povprašali tudi potroš
nike, zakaj ne izkoristijo pra
vice, ki jo imajo. 

Zakaj le? so nas spraševah. 
T o je t ako . . . Dvoml j ivo . 
Gostja v restavraciji nam je 
kar lepo naravnost povedala, 
da je tudi sama gostinska de
lavka in iz izkušenj ve . kako 
je s temi vpisi. 

Eno figo zaležejo! Nihče 
jih še povoha ne! 

Torej ima kupec, k i j e re
kel, da v primerih, ko je ne
zadovoljen, raje pokhče šefa 
ali celo inšpektorja, prav 
Vsaj spor takoj razreši. 

»Oseben obračun s prod 
jalcem več zaleže,« je menila 
tudi tovarišica, ki smo jo uje
li med nakupom v mesni .-i. 
»Bi la sem že primorana vi ni-" 
ti kupljeno meso. T o je \:.\o 
po mojem bolj učinkovito, 
kot bi bil vpis v knjigo. Pro
dajalca sera spravila v zadre
go in prihodnjič bo bolje pre-
mishl, če naj me ogoljufa ali 
ne.« 

N o , tudi hval imo (če že 
hvahmo, kajti to menda '^d 
sile neradi počnemo) raje 
ustno. Tciko so vsaj zagotovi
li kupci. 

Zakijuček: 
Knjige pritožb in pohval 

so torej padle na izpitu. Še 
več - dobile so oceno: N l C 
In tako bo vsaj do takrat, do
kler ne bodo zaživele na na
čin, ki je bil zanje zamišljen. 
T o pa bo, ko bodo trgovci 
resnično hoteli razmišljati o 
svojih odnosih in dolžnostih 
do kupcev, pa najsibo do
brih ali slabih. Kajti šele ta
krat bodo knjige tudi bolj 
dostopne (mogoče celo v 
obliki nabiralnikov, kjer bo 
lahko kupec diskretneje za
pisal, kaj ga moti ali veseli). 
In takrat se tudi ne b o , v e č 
dogajalo, da bodo vpisi še po 
nekaj letih brez štampiljk -
neprebrani. 

Kupci so seveda za to. da 
se grajajo, slaba postrežba in 
skrb zanje in hvaU dobra. 
Svoja mnenja pa bodo v 
knjigo (v kakršnikoli obliki 
že) vpisovali šele takrat, ko 
bodo imeli zagotovilo, da bo
do njihove pripombe tudi 
kaj zalegle. 

Vse dotlej pa bodo svojo 
jezo in užaljenost raje stresa
li na prodajalce, natakarje, 
poslovodje in šefe ali klicali 
mšpektorje. 



Sodobnejša klavnica in večje pitališče 
Pomembni naložbi ¥ kmetljst¥u celjske teglje 

v teku sta dve naložbi, ki 
posegata na kmetijsko po
dročje, bolje rečeno v proi
zvodnjo mesa in mesnih iz
delkov ter v rejo govejih pi
tancev. Obe neposredno in 
posredno tudi na izvoz Obe 
sodita v okvir sozda I lme-
zad, oziroma njunih delov
nih in temeljnih organizacij. 

V prvem primeru gre za 
Celjsko mesno industrijo, 
oziroma za T O Z D Proizvod
nja mesa in mesnih izdelkov, 
ki se je na podlagi sanacij
skega p r o g a m a in sporazu
ma o delitvi dela med klavni
cami v celjski regiji odločila 
za rekonstrukcijo klavne li

nije in njene usposobitve za 
pridobitev statusa izvozne 
klavnice. Klavnica s hladil
nicami in ekspeditom je bila 
zgrajena 1964. leta za klanje 
15 komadov govedi na uro. 
2 e tedaj si je pridobila izvoz
ni status za dežele EGS, ki ga 
ima še danes. Z rekonstruk
cijo pa bodo zadovoljili hi
giensko tehničnim predpi
som za izvozne klavnice, ki 
jih je pogojevala posebna ko
misija E G S v letu 1981. 
Hkrati bodo povečali zmog
ljivost klavne linije od seda
njih 18.000 komadov na 
27.000 komadov letno. Pravi
jo, da je surovina za normal

no izkoriščenost linije zago
tovljena. 

Uresničitev naložbe je v te
ku. Oprema je v celoti na
bavljena. Tako investitor že 
v letošnjem septembru pri
čakuje obisk komisije EGS, 
ki naj bi pregledala obnov
ljeno klavnico. 

Celotna naložba bo veljala 
57,5 milijona dinarjev, v tem 
znesku je tudi 15,4 milijona 
bančnih posojil (celjska te
meljna banka L B ) . 

Druga naložba, ki sodi v ta 
okvir, izvaja pa jo T O Z D 
Kmeti js tvo Petrovče, je iz

gradnja farme govejih pitan
cev v Zepini za 400 stojišč. 
Veljala bo skoraj 64,7 milijo
na dinarjev. Od tega je 38,8 
milijona bančnih posojil, 
prav tako L B Splošne banke 
Celje. 

V bistvu gre za razširitev 
pitališča govedi v Žepini pa 
tudi za ureditev Scinitarnih in 
ekoloških pogojev. Farma 
ima trenutno hlev za 100 pi
tancev, hlev za sprejem telet 
v teži od 100 do 200 kg, se
nik, dva koritasta silosa in 
gnojišče. 

V prvi fazi bo naložba v 
Žepini obsegala izgradnjo 
hleva za goveje pitance in to 
400 stojišč za vzrejo od teže 
200 na 500 kg. Obstoječi hlev 
pa bodo uporabljali za dopi-
tovanje do 500 kg. Vrh tega 
bodo postavili dodatne 
zmogljivosti za konzervira
nje krme, separacijsko po
stajo, laguno za gnojevko itd. 

P o programu naj bi ta dela 
končali v maju prihodnje 
leto. 

M . B O Ž I C 

Komisija za delovna razmerja, izobraževanje in 
štipendiranje 

»AUREA« Celje, Kersnikova 17, 
Celje 
PONOVNO OBJAVUA 
prosta dela in naloge: 

S A M O S T O J N E G A 
K O N S T R U K T O R J A -

za katerega mora kandidat poleg splošnih, izpolnje
vati naslednje pogoje: • 
imeti mora višjo ali srednjo strokovno izobrazbo 
strojne smeri s tremi leti delovnih izkušenj na ustrez
nih delih. Poskusna doba je 3 oz. 2 meseca. 

GOSPODARNO KMETOVANJE 
Piše Franc Potočnik, dipl. kmet. in 

Merila uspešnosti poslovanja 
Na kmetijah v Sloveniji v vel iki meri ovira povečeva 

nje produktivnosti majhnost kmetij in njihova raz 
drobljenost. Dokaz za to trditev je primerjava produj^ 
tivnosti med družbenim in zasebnim sektorjem. Take 
porabijo poprečno na družbenih obratih za pridelave 
100 kg pšenice ali koruze manj kot eno uro, na kmeti 
jah pa poprečno nad 7 ur. Ve l ike so tudi razlike pr 
pitanju prašičev, saj porabijo za prirejo 100 kg mesa n; 
kmetijah 40 krat več živega dela kot na družbeni! 
obratih. Manjše pa so razlike v travniško-govedorejsk 
proizvodnji, kjer porabijo kmetje za 100 kg pridelkj 
sena dvakratno, pri prireji trikratno in pri pitanju go 
vedi štirikratno količino živega dela v primerjavi ; 
družbenimi posestvi. 

K a k o lahko povečamo produktivnost na kmetijah ii 
s tem izboljšamo uspešnost poslovanja? 

Delo moramo čim bolj smotrno organizirati. Mo 
ramo se specializirati in osvojiti č im bolj intenzivn( 
tehnologijo pridelave hrane. Kmet i jo moramo pri 
merno mehanizirati. Imeti moramo primeren trakto 
in kompletne strojne linije za posamezno vrsto proi 
zvodnje. Da bi stroji ne bUi vredni več, kot bi od nji} 
imeli koristi, se je potrebno na primeren način vklju 
čiti v strojne skupnosti. Tako se poveča izkoristel 
mehanizacije. Ce imamo možnost, si povečamo obde 
lovalne površine z dokupom ali zakupom zemljišč 

"Kjer so kmetije razdrobljene, povečamo produktiv 
nost z zaokroževanjem kmetij ali vsaj posameznih par 
cel (arondacija in komasacija). 

2etev gre h koncu 
Lepo vreme je prišlo kot 

naročeno za kmetovalce, ki 
prav sedaj z največjimi 
zmogljivostmi spravljajo 
pšenico s polj. 

Žetev v šentjurski občini 
se bUža koncu, po pogodbe
nem sodelovanju kmetijskih 
proizvajalcev s Kmet i j sk im 
kombinatom Šentjur pa bi 
naj šentjursko območje letos 
pridelalo približno 160 ton 
pšenice. Pr idelek bo zaradi 
suše in slabih vremenskih 
pogojev nekoliko slabši, 
vendar v Šentjurju še vedno 
pričakujejo nekaj več kot 
140 ton pšenice. Pogodbeno 
zasejanih površin je bilo v 
šentjurski občini 80 hektar
jev, še 80 hektarjev kmetij

skih površin zasejamh s pše
nico pa je v lasti kmetov-ne-
kooperantov. 

Na šentjurskem žanjejo 
štirje kombajni, na Planini 
pa imajo za spravilo pšenice 
pripravljeno še snopovezal-
ko. Planinčani sušijo žito do
ma, Kmetijski kombinat pa 
bo zanje v avgustu organizi
ral prevoz pšenice v Merxo-
v e silose. Največje težave do 
sedaj so imeU kmetje z naku
pom vrvice S I S A L , ki priha
ja iz uvoza in je nekaj časa ni 
bilo. Večina pšenice iz šent
jurskega območja sodi v I I . 
kvalitetno kategorijo, kmet
je pa dobijo zanjo 14 dinarjev 
in še 1 dincir premije po kilo
gramu. I V A N A F I D L E R 

Kmetijstvo v 
Laškem na dobri 
poti 

V Laškem ugotavljajo, da 
kmetijska proizvodnja v 
občini kljub vsem proble
mom narašča. 

Največ uspehov je pri proi
zvodnji mleka. Leta 1982 so 
od dveh miljonov proizvede
nih litrov porabili doma le 
četrtino. Tudi proizvodnja 
govejega mesa ustvarja pre
sežke, lani približno sto ton. 
Ostalih kmetijskih izdelkov 
pa ne pridobivajo dovolj niti 
zase. 

Lani so v kmetijstvo Laške 
občine vložil i 56 miljonov di
narjev, letos pa naj bi kme
tom razdelili 60 miljonov 
din, 10 miljonov pa naj bi 
vložil i v družbeni sektor. L e 
tos imajo v planu izgradnjo 
treh perutninarskih in treh 
kunčerejskih objektov, do
končali pa bodo gradnjo silo
sov za krmo, ki omogočajo 
pripravo zelo kvalitetne 
krme. S tem bo dobila hlev
ska živinoreja povsem nove 
razsežnosti. 

V Laškem si najbolj želijo, 
da bi odgovorni vendarle us
kladili odkupne cene proi
zvodov in tako preprečili 
uspešno trgovanje preku
pčevalcev z živili . 

G B 

Uspešni V obrambi proti toči, a primanjiiuje raket ; 
Konec prejšnjega tedna so na večjih mestih v Savinjski dolini izstrelili rakete v obran' 

proti toči. Bili so uspešni, tako da toče ni bilo. Vendar pa, kot pravijo ljudje, ki skrbijo zjr 
dela, raket primanjkuje, na nekaterih mestih pa jih sploh ni. • 
N a sliki: Verica Uršič pri raketnih saneh. j 

T . T A V C ; 

Pobiranje česna 
K o začnejo zgornji listi če

sna rumeneti, posamezne 
rastline pa polegati, je pri
meren čas za pobiranje če
sna. 

Jesenski česen pobiramo 
prej kot spomladanskega. 
Pri določanju, kdaj bomo 
pobirali, je potrebno vedeti, 
da ima jesenski česen manj 
ovojnih lusk, zato ga pobere
mo takoj, ko se pokažejo 
znaki rumenenja, ko rastlino 
spulimo, pa začno ovojne lu
ske rahlo pokati. Ce pri če
snu s pobiranjem predolgo 
odlašamo, potem najprej gla
vice počijo, zlasti če je dež, 
pa počrnijo. Tak pridelek ni 
primeren za prodajo, v skla
dišču pa gnije. 

Ce je pred pobiranjem bolj 
suho, rastline dobro dozore. 
Napačno ravnamo, če pred 
dozorevanjem česen povalja
mo, pustimo, da rastline sa
me porumene. 

V rahli zemlji česen puli
mo, v težji pa izkopavamo z 
motiko, vilami ali nožem, 
vendar pazimo, da glavic ne 
poškodujemo. 

Ce je lepo in sončno vre
me, populjen česen posuši
mo zunaj, drugače ga takoj 
po pobiremju postavimo v 

zračen prostor in ga suš:j 
v tankih plasteh. Stebel; 
listov takoj po pobiranj^' 
odtrgamo, počakamo da: 
sen pozori. Ce imamo 'j 
česen spletemo v kite, ki< 
obesimo na podstrešje. Pj 
gače pa česen, ko se je p(*' 
šil, spravimo v plitve zabi 
ke ali platoje in prikrajša: 
steblo na 4 do 5 cm. a 

Predno česen spravimo^ 
preberemo in odstrartg 
vse poškodovane ali z o'p 
nimi luskami slabo pok' 
glavice. 

Pridelek je močno odvi 
od vrste česna, od rasi 
pogojet^, od intenzivnosti 
ščite. V slabo oskrbovat 
nasadih pridelamo 1 k g " 
dobrih tudi do 3 kg/m". 

Česen vedno skladišč 
v suhem prostoru, kjer j ' 
banje zraka večje, zato 
lo primerno podstrešje, f , 
mi česen zaščitimo F 
mrazom s slamo ali 
odejo. 

C e česen skladiščim' I 
vlažnem prostoru zelo 
gnije, zlasti če je na več.' 
kupu. 

Za uspeh skladiščeni' 
izredno pomembno, d^« 
pridelek zdrav in nepo=_ 
dovan. 



ivaisetič »Pivo In cvetic« 
kromneiši v stroških, ne mani bogata vsebina 

Pravzaprav so trije dnevi od celega 
dna že mimo. Začelo se je v nedeljo, 

. ) je v župni cerkvi nastopil po vsem 

.retu znani Slovenski oktet, z njimi 
• tupaj in s posebnim orglarskim de-
)m koncerta pa mojster Hubert Ber-
)Ult. 
-Koncert, ki je obsegal predvsem sa-
i'alne pesmi in melodije od srednjega 
i»ka do današnjih dni, je poslušalo 
iid 500 obiskovalcev, za katere bi ka-
jilo ob kakšni drugi priložnosti pri-
i^rbeti sedeže, kajti prostora je v glav-

ladji in stranskih kapelah dovolj . 
-Ker se je poslušalstvo iz cerkve pre-
tlilo na v T t »Savin je« , so le-tam doži-
»li presenečenje. Spet so mnogi žejni 
|jstje dolgo in predolgo odprtih ust 
adili izsušena grla. 
Druga prireditev večjega obsega je 
la sinoči, ko so na glavnem (Aškerče-
jjmj trgu nastopili člani K U D »Anton 
inc- s prikazom » K O Z J A N S K E 
IMECKE OHCETI". Uprizoritev je te-
eljila na etnografskem zapisu župni
ji Dragotina Ripšla iz petdesetih let 
•eii-njega stoletja in vsebuje najbolj 

•nbne prizore po štiri in več dni 
;če kmečke ohceti iz teh krajev, 

•eavsem pa ohcerini ritual, izvirne 
»srni, godčevske viže in tudi nekate-

že pozabljeni plesi. Velika škoda, da 
uštvo zaradi časovne stiske, zlasti pa 
•atkih rokavov (skromnih sredstev), 
^ zadovoljilo tudi preostalega pogoja, 
i bi pokazalo nošnjo svatov iz tiste ali 
[lo mlajše dobe. 
Icjliko o že opravljenem programu. 
Danes zvečer (četrtekj bo v kultur
am domu prireditev »P ivo-cve t j e -
boda -, ki ob sodelovanju » M E R X A « , 
l<anine.<, -Potrošnika«, » M O D E « in 
'EKA<. iz Celja tudi že nekaj let polni 

dvorano. Seveda ne bo manjkalo pri
jetne glasbe in dobrih pevcev. 

In ker se obiskovalcem menda ne bo 
dalo d o m o v že z mrakom, bo na Ašker
čevem trgu še koncert godbe na pi
hala. 

Tudi petek zvečer, ki privabi v La
ško že tisoče gostov, bo imel svojo 
osrednjo prireditev: K U D »Ol jka« iz 
Smartnega ob Paki bo pričaral iz pre
teklosti napeve in stihe s prireditvijo: 
Pel i so jih stara mati!« 

Sobota ima na sporedu športno po
poldne: Rokometaši K O L I N S K E 
S L O V A N A se bodo pomeril i na šol
skem igrišču z A E R O M iz Celja. 

Ce si bodo le izprosili les nazarskega 
lesnega kombinata, bodo zvečer pri
pluli lubenski flosarji in pred očmi ti-
sočglave množice krstili svojega Juda 

- začetnika in za njimi - ognjemet. Tej 
narodopisni poslastici bo sledila 
osrednja vesehčna prireditev v naj
daljši noči in sicer po vsem mestu po
sejanih zabaviščih. Na Aškerčevem 
trgu bo igral ansambel S O K , plesala 
bodo dekleta skupine » K R I K « , pel pa 
laški stari znanec - Andrej Sifrer 

Nedeljsko dopoldne je rezervirano 
za dremež in smrčanje. Ul ice Laškega, 
bržčas zdaj že počiščene, bodo zaživele 
ob 15. uri, ko bo po Laškem krenila 
povorka. Njen prvi del bodo zapolnili 
hortikulturniki, godbe, bobnarji in 
mažoretke iz Radeč, delovne organiza
cije s svojimi vozovi , drugi del pa bo 
spet kmečko-narodopisni. Preseneče
nje so pripravili vaščani iz Trobnega 
dola, člani kulturnega društva iz Laziš, 
zraven bodo seveda tudi Marijagradča-
ni s svojimi skupinami. 

P o povorki bo na Aškerčevem trgu 
kmečka veselica na star način, ko bo
do poleg godcev zabavali tudi pevci, 
ko se bodo zvrstili prikazi delovnih 
običajev, razne šaljive družabne igre, 
ko bo zlicitirana slastna potica in do
bro zapečen »svinjski obraz«. Tu bo 
tudi stojnica s kmečkimi jedmi, vsak 
si bo moge l privoščiti koga poslati v 
šaljiv zapor, za stike pa bo skrbela ša
ljiva pošta. Trajalo bo, dokler bodo ho
teli obiskovalci, ki pa jih naslednje ju
tro čaka že nov delovni dan. 

V teh veselih prazničnih dneh bodo 
v Laškem še razstave: potice v šoli 
-Dušana Poženela« , ročna dela in iz

delki članov društva invalidov v Do
mu upokojencev, v soboto zvečer pa v 
sejni sobi S IS še razstava -Dobrote 
črne kmečke kuhinje«. Ves čas pa bo v 
Weichselbergovem dvorcu odprta tudi 
razstava Andreja Ajdiča. 

ovski praznik 
Gomiem 

radu 
Člani lovske družine Gor-
|i grad so v soboto pripra-
ili praznik lovcev občine 
ozirje, prireditev, ki naj 
1 bila v bodoče vsakoletna, 
^no v drugem kraju Zgor-
ie Savinjske doline. Po 
m, kar se je dogajalo v 
omjem gradu, gre brez 
^oma za prireditev, ki bo 
»leg ostalih popestrila tu-
ftično ponudbo občine. 
Poleg srečanja lovcev pra-
)rščakov in nastopa rogi-
Dv so v osnovni šoli v Gor-
em gradu pripravili zani-
ivo lovsko razstavo, kjer so 
)delili tudi priznanja za 
ijboljše trofeje. Ob stro-
>vnem predavanju so pri-
izali lovske filme, organizi-
l i pa tudi strelski tekmova-
i z vabljivimi nagradami, 
a skupnem sestanku so se 
ečali tudi člani i z \ T š i l n e g a 
Ibora lovske družine Gor-
i grad in izvršnega sveta 
upščine občine Mozirje, 
er so poleg pogovorov o 
^stvoi spregovorili tudi o 
rizmu v Gornjem gradu. 
Jjzanimivejše pa je bilo to-
riško srečanje z lovskim 
slom in lovskimi šegami. 
1 ponujene hrane pa so šle 
jbolje v promet lovske 
ecialitete. 
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Stanko Kušar pred svojo še nedograjeno turistično kmetijo 

Premalo izkoriščene lepote 
Na Vitanjskem bo na kmetiji turiste sprejemal le Stanko 
Kušar 

Nekaj tisoč nočitev so be
ležili Vitanjčani, vendar še 
pred vojno, takrat ko so si 
turistični delavci v tem le
pem kraju še meli roke ob 
preštevanju izkupička. Da
nes bi lahko tuje goste, ki se 
za teden ali dva ustavijo v 
Vitanju, prešteli na prste 
obeh rok. Zanimiva in lepa 
krajina, znameniti in bogati 
cerkvi, razvaline dveh gra
dov, možnosti lova in ribo
lova ter izletov niso izkori
ščeni. 

Gostje so včasih bivali v 
graščini, ki pa je danes opu
ščena. Posteljo najdejo le še 
v dveh gostilnah, pri Ku-
zman in Petelinšek. Obe go
stilni sta tudi v brošuri naj*-
znamenitejših gostiln na Slo
venskem. Prometa je sicer 
dovolj , b Kuzman prihajajo 
vsako leto tudi lovci iz tuji
ne, toda to je za kraj s turi
stično tradicijo v preteklosti 
premalo. 

V Vitanju je tudi turistično 
društvo s 130 člani, ki največ 
skrbijo za urejanje okolja, ter 
organizirajo nekaj priredi
tev. Najbolj znana je vsako
letna pustna veselica. Pred
sednik društva Marjan 
Plankl je dejal, da bi lahko v 
društvTi boljše delali, še po
sebno ker nikoli ni problem 
dobiti prostovoljcev za kakš
no akcijo. Vendar, kakor 
sam pravi, prostega časa je 
zaradi rednih delovnih ob
veznosti za takšno ljubitelj
sko dejavnost vse manj. Lah
ko pa bi na nek način izbolj
šali kvaliteto gostinske po
nudbe, saj je v kraju nova 
Merxova blagovnica z res^-
vracijo, kjer pa se ukvarjajo 
le z družbeno prehrano. Ver
jetno pa je največ neizJcori-
ščenih možnosti na področju 
kmečkega turizma. 

Stanko Kušar iz Stemc 
nad Vitanjem je prvi, ki je 

ugriznil v to, zaenkrat še ki
slo jabolko. Po leg njegove 
stare kmečke hiše raste novo 
poslopje, kjer bo poleg dru
žinskih prostorov še pet turi
stičnih sob s kopalnicami. 
Tri leta že gradi, ob tem pa je 
v hle\ai vedno okoli 20 glav 
živine. Gradnje pa ne ovira le 
delo na kmetiji, bolj kot to 
sredstva. Dvakrat se je ogla
sil s prošnjo v zadrugi v Slo
venskih Konjicah, pa so ga 
zavTnili. Zdaj pravi, da bo 
vse uredil sam, kajti krediti 
so predragi. 

V okolici je še dosti mož
nosti za počitnice na kmetih, 
vendai- kmetje ob tem, da je 
finančna podpora za tovrst
ne investicije prešibka ali ni
kakršna, z nezaupanjem gle
dajo na vso stvar. Stanko 
Kušar pa je ubral svojo pot 
in mogoče mu bo le kdo sle
dil. 

R. P A N T E L I C 

P R I R E D I T V E 

Kino Vojnik 
V kinodvorani v Vojniku bodo predvajali v nedeljo, 17. 

julija ob 10. dopoldan za matinejsko predstavo ameriško 
komedijo Uživaj življenje Jerry, popoldan ob 17. in zvečer 
ob 19.30 uri pa bo na sporedu jugoslovanska komedija Lov 
v kalnem. 

Knjižnica Edvarda Kardelja 
V obeh avlah osrednje knjižnice na Muzejskem trgu je 

odprta razstava, ki jo je organizirala knjižnica Edvarda 
Kardelja. Razstavo z naslovom Rekreacija in prosti čas ter 
zbirko celjskih trim značk si lahko ogledate vsak dan v 
času, ko knjižnica posluje za bralce in sicer do 8. septem
bra. 

Likovna predstavitev ob morju 
Likovna amaterja Niko Ignjatič in Drago Zmrzlak iz 

Celja se s svojimi deli vključujeta v turistično ponudbo v 
Portorožu. Raz.stavo je omogočil tamkajšnji hotel Riviera, 
kjer se Niko Ignjatič predstavlja z novim ciklusom gravur, 
Drago Zmrzlak pa z akvEireli. Razstava je prodajnega zna
čaja, odprta pa samo še danes in jutri. 

Od 15. julija do konca meseca pa bo v hotelu Riviera v 
Portorožu razstavljal prav tako Celjan, likovni amater 
Srečko Skobeme, ki se bo s svojo razstavo vrnil v portoro
ški hotel Grand Palače v drugi polovici avgusta. 

Hotel Dobrna 
V avU hotela Dobrna je od ponedeljka, 11. julija odprta 

razstava olj sUkarja amaterja Petra Zupaneca in Vojnika. 
Razstavo si lahko ogledate do 24. julija. 

Prihodnji teden v soboto, 23. julija se bo ob 17. uri 
pričela v parku na Dobrni že tradicionalna zabavna prire
ditev Noč pod kostanji. V programu bodo sodelovali: hu
morist Tone Fornezzi-Tof, ansambla Nočna izmena in Ba-
ranja, godba na pihala, folklorne skupine in lovski rogisti. 

Tomšičev trg 
Na odprtem odru na Tomšičevem trgu in ne v atriju, kot 

smo prvotno objavili, bo jutri zvečer ob 19. uri v okviru 
Celjskih poletnih prireditev Večer ljudskih pesmi. Nasto
pil bo igralec Slovenskega ljudskega gledališča Borut Alu-
jevič in oktet Studenček. 19. julija ob 19. uri pa bo koncert 
godbe rudarjev in keramikov iz Liboj. 

Krajevna skupnost Hudinja 
V krajevni skupnosti na Hudinji bo prav tako jutri ob 18. 

uri koncert Godbe na pihalaiz Vojnika. 

Dobje pri Planini 
Kulturno društvo Dobje pri Planini prireja tradicionalno 

11. prireditev Pokaži kaj znaš. Prireditev bo 31. julija ob 15. 
uri na prostem, prijave pa sprejemajo do 18. julija. Po 
končani prireditvi bo družabno srečanje, nastopila pa bo
sta ansambel Toneta Videča in humorist Celjski Poldek. 

Razstavni prostor Zlatarne Celje 
v Razstavnem prostoru Zlatarne v teh dneh razstavlja 

karikature in portrete znanih osebnosti karikaturist Milan 
Alaševič iz Celja. Med razstavljenimi je tudi karikatur^, za 
katero je avtor na japonskem prejel visoko mednarodno 
priznanje. 

Razstavni salon Rogaška Slatina 
V RazstavTiem salonu v Rogaški Slatini je odprta raz

stava slik Marie Grazie Persolje. Razstavo si lahko ogle
date vsak dan do konca meseca julija. 

Knjižnica Šmarje 
V čitalnici knjižnice je odprta razstava, ki govori o življe

nju in delu pisatelja Miška Kranjca 1908-1983. Razstava bo 
odpi-ta do konca julija. 

Kino Šmarje 
Četrtek. 14. 7. ob 21.: ameriška kriminalka - Zapeljeva

nje. 
Petek, 15. 7. ob 21.: ameriški akcijski film - Planet 

prekletih. 
Sobota, 16. 7. ob 21. uri in nedelja. 17. 7. ob 18. uri: 

italijanski film: Bud jaha na zahod. 

Zdravilišče Rogaška Slatina 
V dvorani Zdraviliškega doma bo prihodnji četrtek. 21. 

julija ob 20. uri večer jugoslovanske folklore v organizaciji 
folklorne skupine France F*rešeren iz Celja. 

Prihodnjo soboto, 23. julija ob 20. uri pa bo v dvorani 
Zdraviliškega doma Tradicionalni Rogaški ples. Nastopila 
bosta Ljupka Dimitrovska in Ivica Šerfezi ob spremljavi 
ansambla 5. AS. 

Hotel Dobrava Zreče 
Ob bazenu pri hotelu Dobrava z Zrečah bo jutri z \ ečer 

ob 20. uri zabavTii večer s Terezo Kesovijo in ansamblom 
Delfini. V primeru slabega vremena bo prireditev v hotelu 
Dobrava. 

Weichselbergerjev dvorec Laško 
V Weichselbergerjevem dvorcu \- Laškem je odprta li

kovna retrospektivna razstava Andreja Ajciča ob 25-letnici 
umetniškega delovanja. Razstava bo odprta do 18. julija 
vsak dan od 9 do 11. in od 16. do 18. ure. 

Graška gora 
l^rosvetno društvo Ivan Cankar Plešnec in Zveza kul

turnih organizacij Titovo Velenje prirejata letos že osmo 
prijateljsko srečanje ansamblov in malih pevskih skupin. 
Prireditev bo 17. julija ob 14. uri na Graški gori. 



Osnovna usmeritev Je bitlia za hrano 
Tri leta Izkušenj so opravičila obstoj sozda MERX, ki bo letos dosegel že 20 milijard dinarjev pribodka 

Novembra bo tri leta od ustanovitve se
stavljene organizacije združenega dela 
IVIERX. Mali jubilej, ki ga bo praznovalo 
19 delovnih organizacij s 40 temeljnimi 
organizacijami, bo pokazal tudi prve oce
ne poslovanja te sestavljene organizacije, 
ki preskrbuje 13,3 odstotkov slovenskega 
prebivalstva. Preskrbovalno, gostinsko 
turistično in kmetijsko vlogo opravlja 
sozd M E R X na območju celjske in delno 
koroške regije. 

Kazalci so ugodni. Pr ihodek se veča za 
četrtino letno in bo letos dosegel 20 milijard 
din. Izvoz se bo do konca leta v primerjavi z 
lanskim letom podvoji l . 

Koncept poslovanja sozda sloni na branž-
nem principu, ki ga dosledno uresničujejo 
in utrjujejo. Sredstva za skupen razvoj zdru
žujejo preko interne banke, katera deluje od 
samih začetkov S O Z D . Dolgoročno oskrbo, 
povezovanje v slovenskem in jugoslovan
skem prostoru kordinirajo in izvajajo na 
ravni marketinga Sozda, operativno pa pre
ko Komercialnih služb v posameznih delov-
nili organizacijah. 

Osnovna usmeritev -
proizvodnja tirane 

v okviru štirih organizacij združenega de-
a, ki skrbijo za proizvodnjo hrane bo po-
rebno storiti več. V srednjeročnem progra

mu so dogovori l i ambiciozne načrte, ki jih 
ispešno obvladujejo posamezne delovne 
rganizacije. Predvsem urejujejo že tradi-
lonalno usmerjeno kmetijsko proizvodnjo 
.:i tem območju: proizvodnjo mleka, mesa, 

- ina, sadja, zelenjave in drugo. Istočasno so 
začeli razvijati nekatere nove programe, ki 
so izvozno usmerjeni, med njimi tudi kun-
: ?rejo in konjerejo. Vse sile pa bodo usmeri-

V izkoriščanje vseh razpoložljivih zem-
šč. Računajo, da bi lahko pridobili še oko-
300 ha obdelovalnih površin. 

Področje, ki ga pokriva sozd je še vedno 
premajhno, da bi lahko v celoti zagotovilo 
nemoteno preskrbo z osnovnimi prehram
benimi izdelki. L e četrtino dobrin lahko za
gotovi jo iz slovenskih virov. Zato morajo 
računati in tudi računajo na druga področja 
v Jugoslaviji, zlasti na Hrvaško in Vojvod i 
no. Sozd M E R X je bil med prvimi preskrbo-
valnimi sistemi, ki so pričeli s sovlaganji na 
druga področja. 

Pred dvema letoma so vložil i 30 mili jonov 
din v somborski kombinat, od koder naj bi 
dobili večje količine sladkorja, moke, pšeni
ce in drugih prehrambenih izdelkov. V 
Agrouniverzal v Kamiž i so za osnovne živil
ske artikle vložih 20 mili jonov din. Pred 
enim mesecem so podpisali dolgoročni sa
moupravni sporazum s kombinatom Oreho-
vica, kamor so vložil i 60 mili jonov dinarjev, 

ravno tako za osnovno preskrbo. Prejšnji 
teden pa so podpisali sainoupravni spora
zum z A B C Pomurko in dogovor za pridobi
tev 1000 ha obdelovanih povTšin, kamor bo
do vložil i skoraj 30 mili jonov dinarjev za 
pridobivanje pšenice. Vloži l i so tudi okoli 
15 mili jonov dinarjev v kombinat Belje, da 
je lahko nemoteno tekla preskrba s sladkor
jem. 

Iz teh vlaganj je možno sklepati in tako 
menijo na sozdu, da oskrba z osnovnimi 
prehrambenimi izdelki na območju, ki ga 

pokrivajo, ne bi smela biti problema. Zaple
te se lahko le, če bodo vedno večje zahteve 
po deviznem sovlaganju. D o sedaj v Merxu 
niso naleteli na tovrstne močnejše pritiske, 
vendar to postaja težnja, neke vrste dogo
varjanje, politika m i m o katere tudi Merx ne 
bo mogel. 

Razvojne usmeritve na področju 
gostinstva in turizma 

v zaključni fazi je snovanje projekta za 
Pohorje: gostinsko turistični center Ribnica 

- K o p e . P rve ocene kažejo, da bo uspelo v 
projekt vključiti 15 delovnih organizacij iz 
Slovenije in drugih republik, med njimi tu
di poreško področje. Letos bodo obnovi l i 
nekaj gostinskih objektov na Pohorju, v za
četku prihodnjega leta pa bodo pričeli z 
izgradnjo turistične vasi Ribnica. 

Naslednje zanimivo turistično področje je 
Gornja Savinjska dolina. Gre za sanacijo 
Golt, vendar tako, da bi se ta center bolje 
povezEil z interesi krajanov, ki živijo v doli
ni. Za boljše povezovanje in koordinacijo 
ponudbe bodo v kratkem združili d v e de
lovni organizaciji iz Mozirja in sicer Turist 
in Savinjo. 

Tudi za Zdravilišče Dobrna, ki je izšlo iz 
finančnih težav, imajo že pripravljene dol-

Pri preskrbi prebivalstva velja poudari
ti, da je poslovna banka Celje vseskozi 
prisotna, da ta gibanja redno spremlja. I^e-
tos je kreditirala zasebne proizvajalce. 
Tem je podelila kredit v skupnem znesku 
300 milijonov dinarjev. Tudi regijska sa
moupravna interesna skupnost za preskr
bo dobro izpolnjuje naloge. Uspešno se je v 
boj za hrano iti boljšo preskrbo vključila 
tudi celjska družbenopolitična skupnost, 
ki je šla v akcijo za dodatno združevanje 
sredstev za hrano. Vse te aktivnosti so 
usmerjene tako, da ne bi smelo biti proble
mov pri preskrbi s hrano^ 

goročne razvojne načrte, med temi imajo 
prednost postopne adaptacije starih hotel
skih kapacitet. 

Danes - pričeteic gradnje 
regijsifo presicrliovaino-
preliramlienega centra 

Regijsko preskrbovalni center je večletna 
nuja, ki bo končno čez dobro leto postala 
resničnost. Zgradili jo bodo v novem celj
skem naselju Hudinja na površini 
12.000 m^. Investicija bo vredna 350 milijo
nov dinarjev. Merxu je uspelo dobiti vsa 
potrebna soglasja od republiške investicij
ske komisije in bank. K o t prednostna inve
sticija bodo stroške delno krili iz republi
ških iz zveznih rezerv. 

Potekajo tudi priprave za gradnjo indu
strijske pekarne v Celju. Sicer pa večjih 
investicij za področje maloprodaje pri soz
du Merx ne bo. Letos bodo še dogradili 
market v Laškem in blagovnico v velenj
skem naselju Bevče , ostalo pa bo moralo 
počakati. 

SOZD Merx potrebuje za redno preskrbo prebivalstva 25 tisoč ton pšenice. Silosov je 
dovolj. - , > . 

Prva pošiljka kuncev iz farme nad Rimskimi Toplicami, ki je prva tovrstna farma v 
Jjj£QslavUi,JiižešiavizvqsL 

Tudi za Zdravilišče Dobrna so izdelani dolgoročni plani razvoja. Trenutno imajo pre
dnost adaptacije in posodobitev starih zdraviliških kapacitet 



Prikaz odpraševalnega sistema v lesni industriji Del odpraševalnega sistema v tiskarski industriji 

Enakomeren napredek skozi vsa leta 
Leios prvič več kot mIlUanto tlln prlhotlka 

Delovna organizacija 
K L I M A Celje, v kateri da
nes združuje delo okoli 900 
zaposlenih, ki bodo letos 
prvič ustvarili več kot mili
jardo din prihodka, bo pri
hodnje leto slavila 80 let 
svojega obstoja. Z a to de
lovno organizacijo je znači
len stalen napredek, ki jo 
danes uvršča v izredno kva
litetnega in zanesljivega 
proizvajalca ventilacijske 
tehnike in tehnike uravna
vanja režima zraka. 

Vodja trženja, dipl. oec. 
Jože Zidanšek je o delu Kl i 
me povedal naslednje: "Kl i 
mo lahko danes uvrstimo 
med srednje vel ike delovne 
organizacije v celjski regiji, 
saj zaposluje okoli 900 delav
cev, ki so organizacijsko raz
deljeni v dva tozda in delov
no skupnost skupnih služb. 
Naša delovna organizacija 
ima v svojem programu tako 
neposredno proizvodnjo in
dustrijskih izdelkov kot tudi 
montažo teh izdelkov. Pri 
montaži niso samo zgolj 
montažna opravila temveč 
gre tu za širše pojmovanje 
teh del. Kl ima namreč tudi 
projektira in sodeluje z inve
stitorji od same zasnove, pre
ko projekta, do izdelave pro
jektne dokumentacije, izva

janja del in predaje objekta 
investitorju. 

Prednost K l i m e pred dixi-
gimi sorodnimi organizacija
mi je, da je v naši delovni 
organizaciji združena proi
zvodnja opreme in projekti
ranje ter montaža te opreme. 
Tako se lahko bolj celovito 

pogovarjamo z investitorji, 
ki jih zanima celotna oprema 
objektov. 

Kl ima Celje se je takoj po 
drugi svetovni vojni oprede
lila za industrijsko proizvod
njo, kljub temu, da je nego
vala montažo razne opreme. 
T o smer je naša delovna or
ganizacija sledila vse do da
nes in jo neguje še naprej. 

Razvoj K l i m e je oprt na 
lastne sile, na lastne kadre in 

pretežno na domačo suro
vinsko osnovo. Danes pred
stavlja na jugoslovanskem 
tržišču zanesljivega in kvali
tetnega poslovnega partner
ja. Delež K l i m e v oskrbi ju
goslovanskega tržišča s to
vrstno proizvodnjo je, odvi
sno od izdelkov seveda, od 

20 do 60 odstotkov. T o ne 
pomeni, da smo brez konku
rence, saj obstaja več delov
nih organizacij, ki proizvaja
jo podobno opremo kot mi. 
Zaradi dobrih kadrov, ki 
smo jih pretežno vzgojil i do
ma, pa se Kl ima razvija zelo 
hitro, hitreje osvajamo iiove 
programe kot drugi in lahko 
rečem, da nas marsikdo po
skuša kopirati. 

Leta 1978 smo se vključili 
\' S O Z D I M P . kjer danes 

predstavljamo eno od 10 de
lovnih organizacij, ki so 
vključene vanj. V okviru soz
da smo v zadnjih letih precej 
naredili na področju specia
lizacije posameznih proizvo
dnih programov. Prej so se ti 
programi posameznih delov
nih organizacij močno pre
pletali, sedaj pa je to že pre
cej razčiščeno, čeprav se ne
kateri programi še podvaja
jo. Kl ima Celje ima v okviru 
sozda poudarjeno nalogo, da 
skrbi za razvoj ventilatorjev, 
ki se uporablja v različnih in
dustrijskih obratih. T o je za 
potrebe v lesni, tekstilni, to
bačni, grafični in tudi pre
tiram beni industriji. T e pa
noge potrebujejo prezrače
valne in klimatske naprave 
posebnih zmožnosti in last
nosti in temu smo v naši de-

» lovni organizaciji dali velik 
poudarek, saj smo v zadnjih 
letih močno posodobili in 
razširili ter prilagodili proi-
z\'odnjo teh naprav. Tako 
lahko danes jugoslovanski 
industriji ponudimo izdelke, 
ki se lahko merijo tudi s tuji
mi tovrstnimi proizvodi. T o 
pa je v^elika zasluga vseh za
poslenih v naši delovni orga
nizaciji, ki se resno spoprije
majo z vsemi nalogaini in te
žavami pri našem vsakda
njem delu.« 

INDUSTRIJA AEROTERMIČNIH NAPRAV 
6 3 0 0 0 CELJE, Delavska 5 

Aksialni ventilator A VT. ki ga uporabljajo za industrijsko 
prezračevanje 

Enota za regeneracijo toplote tip CVR Ventilator za uravnavanje procesa vlaženja in prezračevanja ^ rastlinjakih 



INFORMACIJE INDOK CENTRA ORCINE CELJE 

Indok center - odločno in 
uspešno po svoji poti 

Lahko bi zapisah z vehki-
mi črkami: Indok center ob
čine Celje, ki je v osmem letu 
svoje aktivnosti, stopa v zad
njem času odločno in uspeš
no po svoji poti. N e gre samo 
za več kot stoodstotno izpol
njevanje programa dela, 
marveč za dosti več. Predv
sem za vsebinski premik, ki 
se kaže v tesnejšem povezo
vanju centra z organizacija
mi združenega dela, prav ta
ko s krajevnimi skupnostmi, 
družbenopolitičnimi organi
zacijami in podobno. Rezul
tat vse te dejavnosti se kaže 
tudi v tem, da podpisnice do
govora o ustanovitvi Indok 
centra izpolnjujejo svoje fi
nančne obveznosti in tako 
lahko center tudi zavoljo te

ga uspešno opravlja svoje 
naloge. 

N j e g o v o delo je osredoto
čeno na štiri področja: doku
mentacijska in informacij
ska dejavnost, usposabljanje 
in izobraževanje ter strokov
na organizacijska dejavnost. 

V okviru dokumentacijske 
dejavnosti, ki se uspešno ra
zvija . skupaj s knjižnico 
»Edvarda Kardel ja« gre naj
prej za zbiranje gradiv, ki so 
pomembna za delegatsko 
odločanje pa tudi za doku
mentacijo pod naslovom 
»Celje v časopisju.« 

Indok center nadalje 
uspešno nadaljuje z izdaja
njem svojih Informacij. V 
povprečju izide vsako leto 

po dvanajst številk v nakladi 
tudi do 20.000 izvodov. Vsa 
gospodmjstva v občini in 
drugi jih dobivajo brezplač
no. V okvir informacijske 
dejavnosti sodi tudi izdaja
nje Referalnih informacij. 

Na področju usposabljanja 
in izobraževanja center skrbi 
za razne oblike strokovnega 
usposabljanja organizatorjev 
obveščanja v O Z D , K S in 
drugod. Izredno široka je ak
tivnost na področju strokov
no organizacijske dejavno
sti. Sem sodi pomoč pri delo
vanju informacijskih dejav
nosti za potrebe delegatske
ga odločanja, razne ankete, 
skrb za celovitejše posredo
vanje delegatskih gradiv, tu
di v povzetkih in še in še. 

Novi jeklovlek v štorski železarni: proizvodne prostore so 
zgradili v manj kot dveh letih in tudi že montirali večino 
starih in novih strojev. 

Osebna izkaznica občine Celje 
Celjska občina se razteza na približno 230 kvadrat

nih kilometrih, kjer živi približno 64.000 prebivalcev 
oziroma 277 na kvadratni kilometer. Krajevnih^ 
skupnosti je 25 (5 vaških, 9 mestnih in I I mešanih),| 
gospodinjstev pa je nekaj več kot 21.500. I 

Čeprav se samo vsak šestindvajseti Celjan ukvarjaj 
s kmetijstvom, imamo v občini sorazmerno precejl 
kmetijskih zemljišč: 22.977 hektarjev. | 

Približno polovico površin še vedno zavzemajo! 
gozdovi, precej je tudi travnikov (več kot 5000 hek
tarjev), njiv in vrtov (nekaj več kot 3000 hektarjev), 
manj pa .je sadovnjakov in vinogradov. 

Celje je tudi tretji industrijski center v republiki. 
Tu je sedež enega sozda, 29 delovnih organizacij, ki 
imajo 112 tozdov in 33 delovnih organizacij brez 
tozdov. Poleg teh je še 16 tozdov s sedežem izven 
občinskih meja, dve pogodbeni delovni organizaciji, 
kmetijska zadruga z dvema temeljnima zadružnima 
organizacijama, stanovanjska^zadruga in obrtno na
bavna prodajna zadruga. 

V občini je tudi 29 negospodarskih delovnih orga
nizacij brez tozdov in tri, ki imajo 33 tozdov, en tozd 
pa ima sedež izven občinskih meja. 

Aktivnega prebivalstva v občini je približno polo
vica, vseh zaposlenih pa nekaj manj kot 40.000. O b a 
podatka se ne ujemata, vendar moramo upoštevati, 
da se vozi na delo v Celje več tisoč delavcev iz 
drugih, največ iz kozjanskih občin. 

Lani je vsak zaposlen v povprečju zaslužil 14.150 
dinarjev na mesec, podatki za narodni dohodek pa so 
iz leta poprej; na prebivalca v občini je znašal 
215.381 dinarjev. 

V občini so tudi tri vzgojno-varstvene ixstanove, 
kjer poskrbijo za 3375 malčkov, osnovne šole pa je v 
277 oddelkih obiskovalo 7033 učencev. Celje je tudi 
pomembno srednješolsko središče z desetimi šolami, 
ki jih je v preteklem .šolskem letu obiskovalo 157S 
dijakov. Največ 683 jih je bilo vpisanih na srednjo 

Nekaj medicinske opreme za 
opreme nekoliko kasnil, kerf 

Prvi objekti 
sreilstev trti 

Lani smo v celjski občini 
izglasovali tretji samoprispe
vek in od 1. avgusta dalje za
čeli plačevati 1,4 odstotka od 
neto prejemkov. Sprejet je 
bil tudi skupen referendum
ski program, del sredstev pa 
je namenjen za reševanje ko
munalnih problemov v kra
jevnih skupnostih. 

Skupni program je v celoti 
usklajen s programi samou
pravnih interesnih skupno
sti, ki imajo pri tem tudi do
ločene obveznosti. 

Skupni program je v celoti 
usklajen s programi samou
pravnih interesnih skupno
sti, ki imajo pri tem tudi do
ločene obveznosti. 

Največ finančnih obvezno
sti iz samoprispevka bo po
trebno poravnati letos in v 
letih 1986 in 1987, zato je 17-
članski odbor za izvedbo 
tretjega referendumskega 
programa sprejel nekatere 
sklepe, da ne bi prišlo do za
stojev pri gradnji in oprem
ljanju objektov. 
Tako so morali vsi investi
torji takoj začeti s priprava
mi na začetek gradnje, izbra
ti najbolj racionalne projekte 
in skrbeti, da bodo objekti 
dograjeni \ ' predvidenih ro
kih. Odbor mora skrbeti, da 
se bodo sredstva iz samopri
spevka čim hitreje obračala, 
pri gradnji objektov pa naj bi 
sodelovali tudi občani in de-

Denar bi lahko še bolje naložili 
Petindvajset krajevnih 

skupnosti je v celjski obči
ni. Zelo različne so, tako po 
velikosti kot po sestavi pre
bivalcev. Z a vse pa velja 
ena značilnost: glede na do
slej utečene oblike samou
pravnega, torej tudi politič
nega dela, imajo še veliko 
možnosti za mobilizacijo še 
spečih in neizkoriščenih sil 
v svojem okolju. 

T o seveda ne pomeni, da 
so doslej delale slabo. Na
sprotno, v krajevnih skupno
stih prihaja najbolj do izraza 
prava prostovoljnost, kjer se 
ljudje v različnih samou
pravnih ali političnih telesih 
razdajajo za skupne cilje in 
žrtvujejo ure, dneve, tedne 
pa tudi leta, za delo v krajev
ni skupnosti. Morda je ena 
od slabosti v tem, da sta sa
moupravno delovanje in na
črtovanje dela svetov krajev
nih skupnosti premalo vzpo
redno usklajena s programi 
družbenopolitičnih organi
zacij. Ce bi dosegli boljše so

delovanje vseh v frontni 
S Z D L , potem bi bili učinki 
še boljši, pa tudi denar bi bil 
bolj učinkovito vložen. Lju
dje radi vidijo rezultate dela, 
vsi moramo biti za svoje delo 
motivirani. Ce tega ni, če ni 
načrtov, če ni vizije razvoja, 
potem je tudi aktiviste težko 
pridobiti za konkretno delo. 

Samoupravne akcije ali ti
sto dele, ki je vezano na izva
janje komunalnega progra
ma ali programa samopri
spevka, dobro tečejo, čeprav 
so tudi tu težave. Zlasti v fazi 
dogovarjanja, iskanja ustrez
nih dokumentov, dovoljenj. 
Tu so upravni organi še pre
počasni. Poli t ične alccije pa 
imajo kljub nekaterim uspe
hom še vse preveč forumski 
značaj, zlasti v frontni 
S Z D L , ki je še premalo pro
stor za izražanje in usklaje
vanje interesov delovnih lju
di in občanov. Se vse preveč 
je ozkega forumskega odlo
čanja, premalo pa pravih od
prtih demokratičnUi javnih 

tribun, zborov občanov, de
legatov. Tam, kjer to družbe
no politične organizacije 
znajo pripraviti, je tudi 
uspeh, kjer delovni ljudje in 
občani vidijo možnost za 
svojo uveljavitev. 

Značilnost dogajanja v 
krajevnih skupnostih celj
ske občine je v tem, da so 
rezultati doslej opravljenega 
dela dobri, da so ljudje poka
zali mnogo volje za določene 
akcije, ostaja pa še mnogo 
prostora za uveljavitev dru
gih: medsebojni odnosi v 
ki-ajevni skupnosti, uveljav
ljanje krajevne skupnosti 
kot temeljne celice druženja 
interesov občanov po kraju 
bivanja, izboljšan odnos do 
družbene lastnine, boljše go
spodarjenje s stanovanjskim 
skladom, okoljem, pa še bi 
lahko naštevali. Prav je, da 
se ob občinskem prazniku 
spomnimo tudi tega, že za 
spodbudo k nenehnemu do
grajevanju že doseženega. 
Tega pa ni malo. 

eteklem letu smo prvič 
vei^ izvozili kot pa uvozili 

Zaostrovanje gospodar
skih razmer doma in v tujini 
se je odiažalo tudi v rezulta
tih družbeno-ekonomskega 
rcizvoja naše občine. Ko t 
izrazito industrijsko razvita 
občina .sino največ pozorno
sti namenjali zagotavljanju 
potrebnih surovin in repro
dukcijskega materiala za ne
moteno odvijanje proizvod
nje in pa naporom za poveča
nje konvertibilnega izvoza. 
O b tem s e je ponovno poka
zala velika odvisnost naših 
predelovalnih zmogljivosti 
od uvoza. 

Ze lo dobre rezultate smo v 
letu 1982 dosegU na področ
ju zunanjetrgovinske menja
ve. Skupni izvoz je porasel v 
primerjavi z letom poprej za 
18%, konvertibilni pa kar za 
21%. Tudi uvoz smo uspeh 

zmanjšati skupno za 5%, 
konvertibilnega pa skoraj za 
12%. Tako se nam je bistve
no povečal delež z izvozom 
ustvarjenega družbenega 
proizvoda in znaša že 20%. 
Prv ič pa smo dosegh tudi 
večji izvoz od uvoza z indek
som 103%. 

Zmanjšanje uvoza je imelo 
za posledico, da nismo dose
gli začrtanih ciljev rasti in
dustrijske proizvodnje, kate
ra se je zmanjšala za 2%. Za
to tudi nismo dosegli začrta
ne stopnje rasti zaposlova
nja, vendar se je bistveno 
izboljšala kvalifikacijska 
struktura novozaposlenih 
delavcev. ' 

Visoka surovinska in ener
getska odvisnost naše proi
zvodnje zahteva v zaostienih 
gospodarskih razmerah po

spešene korake v iskanje no
vih, pretežno od znanja odvi
snih, proizvodenj. Ž e leta 
1981 smo v ta neman začeli z 
delom na raziskovalnem 
projektu Prestrukturiranje -
celjskega gospodarstva. Nje
g o v osnovni cilj je poiskati 
razvojne usmeritve, obliko
vati razvojno preobrazbena 
jedra in jih usposobiti kot 
nosilce razvojne preobrazbe 
našega gospodarstva. Letos 
je bila končana I. faza pro
jekta, ki je opredelila 24 ra
zvojno obetavnih proizvo
denj. Delo se nadaljuje z 
usposabljanjem razvojno 
preobrazbenih jeder v okvi
rih družbeno usmerjenega 
procesa razvojne preobra
zbe, ki bo omogoči l hitrejši 
razvoj občine na osnovi ka-
kovostnili dejavnikov raizvo-
ja, to pa je predvsem znanje: 

Prizidek k osnovi šoli Ivanke Uranjek v Celju je regijska investicija, ki je (h'li'0 
financirana tudi iz celjskega tretjega občinskega samoprispevka. Prizidek bo imel vtie-_ 
po normativih določene prostore od likalnice, pralnice do ambulante in Ifolniških sob. /»! 
so nujno potrebni za internat v katerega so predelali S učilnic te šole pod posebnin^^ 
pogoji. 



pko bolnišnico smo že nakupili, vendar pa bo nakup 
)0časi dotekajo devize. 

n oprema iz 
ega samoprispevica 
fne organizacije z materia
li, prispevki in prostovolj
ni delom. 
Do konca letošnjega aprila 
ije zbralo na račun za tretji 
ppr ispevek že 65.842.040 
iarjev, dohodkov pa je bi-
|v tem času 47.321.153,75 
larjev. 
)enar, zbran s tretjim sa-
^prispevkom bo šel za iz-
idnjo vodnjaka in vodarne 
kedlogu, ki bo stala hekaj 
t kot 90 mili jonov dinar-
'. Za vodarno je že izdelan 
^potrebne dokumentacije. 
,Vodovod v Ljubečni naj bi 
pdili že letos, dokumenta-
|o za vodovod v Košnici pa 
i potrebno še dopolniti . 
hecej je bilo nakupljene 
fli že medicinske opreme, 
iko je v Celju že vel iki ste-
izator za proizvodnjo infu

zijskih tekočin za potrebe 
bolniške lekarne, aparat za 
anestezijo, E K G aparat, dva 
kompleta zobozdravstvenih 
vrtalnih strojev s fiziološkim 
stolom za bolnike. Nakup 
opreme pa bo nekoliko ka-
snil, ker prepočasi pritekajo 
devize. V polnem zamahu so 
tudi priprave na gradnjo 
zdravstvene postaje na Do
brni, ki naj bi. jo dogradili že 
letos. 

T o leto v jeseni bodo pre
dvidoma dograjene tudi de
lavnice za duševno prizadeto 
mladino, prihodnje leto pa 
naj bi v N o v i vasi začeli gra
diti še vrtec. 

Ze lo obsežen je tudi pro
gram del, ki so ga iz sredstev 
samoprispevka začrtali v po
sameznih krajevnih skupno
stih. 

Celjski občinski 
praznik praznuje
mo 20. julija v spo
min na dan, ko je 
bila pred 42 leti na 
Resevni ustanovlje
na Prva celjska 
četa. 

V ceijsici občini smo lani 
dobili številne nove objekte 

Kljub težjim gospodar
skim razmeram smo v času 
med obema proslavama ob
činskega praznika na po
dročju urejanja in varstva 
okolja uspešno opravili pre
cej nalog. Število opravlje
nih nalog kot vidnih rezulta
tov v prostoru je sicer nekaj 
manjše kot nekdaj, vendar je 
potrebno upoštevati, da so 
vse opravljene naloge se
stavni del predhodno dolgo
ročnejše dogovorjenega pro
grama posameznih, medse
bojno usklajenih področij, 
od urbanističnega načrtova
nja, urejanja stavbnih zem
ljišč, novogradenj, prenov, 
sanacij in varstva ter izbolj
ševanja okolja. Vse opravlje
ne in tudi novo načrtovane 
naloge so namreč sestavni 
del občinskega družbenega 
plana, ki je usklajen z repu
bliškimi in zveznimi naloga
mi in z dolgoročno zaščito 
najboljših kmetijskih zem
ljišč in gozdnih površin. 

Pri enoletnem pogledu na
zaj je najlažje samo našteti, 
kaj smo na področju ureja
nja prostora in varstva oko
lja zgradili, težje pa je opisati 
vse, že v prejšnjih obdobjih 
potrebne aktivnosti, da smo 
do takšnih rezultatov prišli. 

Vidni rezultati preteklega 
enoletnega obdobja so 
predvsem prenovljena in 
razširjena glasbena šola na 
Okopih oziroma na Slom
škovem trgu, nov vrtec z jav
nim zakloniščem na Koceno-
vi in ob Vrunčevi ulici, nova 
trgovina Center na Ljubljan
ski cesti; prenovljena samo
postrežna restavracija N A -
N A Merx na Stanetovi, pre
novljena prodajalna kruha 
Stručka ob tržnici, novi pro
stori K S in poš te na Lavi , 
prenovljen in dozidan šolski 
center Boris Kidrič ob Ljub
ljanski cesti, obnovljena trž
nica z novo ribarnico, do
končno urejeno športno igri
šče Skalna klet, zunanja ure
ditev Grička s skakalnicami, 
smučarski vlečnici v N o v i 
vasi na Golovcu in na Dobr
ni ter železniško postajališče 
Na zelenici. Skupno doseže
ni rezultati so tudi stano
vanjska stolpnica v N o v i va
si ob cesti na Dobrovo ter ob 
Dečkovi cesti na Dolgem po
lju in stan. bloki na Spodnji 
Hudinji, koder se z družbeno 
stanovanjsko gradnjo še na
daljuje. Nadaljevalo se je 
prenavljanje starih stano
vanj v celjskem zgodovin
skem jedru in obnavljanje 
pročelij starejših objektov, 
začela pa se je tudi gradnja 

poslovno-stanovanjskega 
objekta na Cuprijski ulici in 
sanacija fasad na Otoku. 

Skupno doseženi rezultati 
so tudi rekonstruirana Vruri-
čeva in Moše Pijadejeva uli
ca, asfaltiranje parkirišča 
pred Narodnim domom, ure
ditev parkirišča ob Vrunčevi 
s postavitvijo vremenske hi
šice, ki je v zaključni fazi 
montaže, pričetek delovanja 
centra S L O in DS, intenziv
na gradnja nove bolnice, 
otvoritev prodajnega centra 
Kovinotehne na Hudinji ob 
Mariborski cesti, pričetek 
obratovanja novega jeklovle-

ka v Železarni Store, izgrad
nja rezervoarjev za tekoči 
naftni plin in skladišč Pel ro-
la v Trnovljan skupaj z novo 
industrijsko železnico, zgra
ditev novega dimnika in ure
ditev odlagališča v Bukovž-
laku za Cinkarno, otvoritev 
novih proizvodnih prostorov 
A e r o ob Čopovi in silosov 
Merx za pšenico, izgrajeva
nje glavne kanalizacije ob le
vem bregu Savinje ter iz
gradnja kanalizacije od Voj 
nika proti Skofji vasi in v 
Škofji vasi. 

Nena2:adnje pa je skupno 
doseženi rezultat tudi nene
hna skrb za sprotno urejanje 
zelenic,, peš poti, otroških in 
ostalih igrišč v stanovanj
skih območjih, pa tudi večje 
število izvedenih manjših re
konstrukcij in rednih vzdr
ževalnih del lokalnih in osta
lih cest ter komunalne infra
strukture. Bistvo vseh teh 
opisanih readiziranih gradenj 
pa je predvsem v tem, da se z 
njimi čimbolj omogoča 
izboljševanje č lovekovega 
okolja, da se z njimi prepre
čuje degradacija bivalnih in 
delovnih pogojev in da se za
gotavlja ekološko skladje v 
naravi. 

Krajevna 
skupnost Store 

Letošnja osrednja pro
slava ob prazniku občine 
Celje bo v krajevni skup
nosti Store, ki ima 4025 
prebivalcev v 1200 gospo
dinjstvih. .Obsega 1780 
hektarjev površine, raz
deljena pa je na pet ob
močij. 

Med številnimi društvi 
so najbolj delavna T V D 
Partizan, A G Zelezar Sto
re, strelska družina, Ribi
ška družina Voglajna, 
Lovska družina Bojansko 
in planinsko društvo. 
Strelska družina je ob le
tošnjem prazniku O F za 
svoje delo prejela tudi 
priznanje. Člani T V D 
Partizan so ponosni na 
priznanje vel ike vredno
sti; leta 1981 so namreč za 
svojo aktivnost prejeli 
prehodno zastavico mar
šala Tita. Društvo vklju
čuje več kot 800 ljudi. Ga
silsko društvo Store je ti
sto, ki poleg skrbi za pro
tipožarno varnost vklju
čuje v svoje delovne pro
grame tudi skrb za razvi
to družabno življenje v 
krajevni skupnosti. Za 
krajevno skupnost je to
rej značilno pestro druš
tveno življenje. 

Program prireditev oli prazniku 
oiičine Celje 
četrtek, 14. julija: 

ob 12. uri - začetek gradnje pre luambenega centra 
Merx Celje 

ob 16. uri: - odprto p lava lno prvens tvo P K Nep l im 
na letnem kopališču v Celju 

Petek, 15. julija: 
ob 17. uri - medmestni ekipni brzopotezni šaliovski 

turnir reprezentanc v Šahovskem domu v Celju 
ob 20. uri - večer ljudske pesmi v atriju na Tomši 

čevem trgu 

Sobota, 16, julija: 
ob 9. uri - medmestno tekmovanje v streljanju na 

strelišču na Gr ičku 
ob 9. uri - memoria lna gorska kolesarska dirka(V-

.Vi tanc) S tore -Sve t ina 
ob 9.30 uri - turnir v borbenih igrah pobratenih 

občin Celje-Sisak na kegljišču v dvorani G o l o v e c 
ob 17. uri - tekmovanje \ preskakovanju o v i r v 

Skofji vasi 

Ponedeljek, 18. julija: 
ob 12. uri - slovesnost ob zaključku gradnje meh

kega jezu na Savin j i (pri Mestnem parku) 
ob 17. uri - promenadni koncert godbe nularje\ in 

keramikov L ibo je v Storali 

Torek 19. julija: 
ob 10. uri - pr ičetek izgradnje larnit 

Žapin i 
ob 18. uri - promenadni koncert godbt ; ;j i.i; - \ in 

keramikov Liboje na T o m š i č e v e m trgu v Celju 
- T R I M plavanje na letnem kopališču 
- tekmovanje v balinanju, kcgianju, nogonv 

namiznem tenisu 

Sreda, 20. julija: 
ob 10. uri - o tvo r i t ev začasne nus tavc v spomin 

narodnega heroja Franca Leskoška-Luke 
ob 11. uri - tM)Iaganje venca na grobnico herojev na 

Šlajidrovetn trgu 
ob 14. uri S L A V N O S T N A SEJA Z B O R O V O B C I N 

S K E S K l ' P < ; C ! N E v kulturnem domu v Storah 
ob 15.30. uri - o tvo r i t ev j ek lov leka v Storali 
ob 16,50. uri - o tvor i t ev ceste na L i p o v Storali 
ob 17.30. uri O S R E D N J A P R O S L A V A O B Č I N 

S K E G A P R . A Z N i K A na L ip i v J^torah 

Petek, 22. julija: 
ob 18 uri družabni večer mladine na Gričku 

»organizira občinska konferenca Z S M S Cel je) 
Na at letskem stadionu Boris Kidr ič bi se po pro

gramu moral začeti 19. julija ob 17.30 uri memor ia l 
Ferda Skoka, vendar je pr i redi tev zaradi nastopa 
moške reprezentance SFKJ na trobi>ju \ Atenah, pre
stavljen na 7. avgust. 

Delali, pa tudi praznovali 
Najpomembnejši dogodki v celjski občini v preteklem letu 

v celjski občini se je letos 
rstilo mnogo prazničnih, 
a tudi de lovn ih srečanj, 
led najpomembnejše šteje-
» prihod Vlaka brats tva 
I enotnosti 83, Mladinski 
fvski fest ival , ob ka terem 
no v Celju že petnajstič 
ittdravili mlade pevce in 
' seznanili z n j ihov imi do-
^ki, časovno pa je v to do-
»janje tudi odjeknila bole-
> vest, da smo za vedno iz-
>bili tovariša Franca Le-
^oška-Luko, revolucionar-

partizanskega koman-
*nta, gradi te l ja nove Jugo-
^vije, č loveka , ki je tako-
-l̂ oč do zadnjega diha po
večal v e l i k o pozornost 
^y Celju in n j egov im ra-
'ojnim ambic i jam. 
•Nemogoče je našteti vse 
l̂il̂ e manifestacij, ki so se 

^•ale navzven v številnih 
"ajih celjskih petindvajse-
^ lyajevnih skupnosti. T o -
' za temi manifestacijami, 

0̂ se odražale s svojo vse-
navzven, je bilo tudi 

^ogo vztrajnih delovnih 
jgovorov, vse s skupnim 
'Ĵ rn: kako še hitreje v ra-
'̂ i- v boljšo kakovost dela, 
boljše gospodarjenje, sa-

'^.^Pravljanje. Komunist i 
"T êli konferenco o gospo-

fj^nju, v frontni S Z D L je 
^la beseda o preskrbi, za-
J^lovanju, vzgoji in izobra-
^^'^iu, zdravstvoi in še bi 
[1̂<J naštevali. Vsi v tovar-
^ So se borili za zagotavlja
li^. • 

nje proizvodnje, v krajevnih 
skupnostih je teklo dogovar
janje za naloge iz programa 
tretjega šajnoprispevka, dol
goročno pa smo se usmerjali 
v preosnovo gospodarstva, 
za boljše delegatske odnose, 
pa v bitko za skupni pro

gram tretjega samoprispev
ka, predvsem v bitko za vo
do, za današnjo, še bolj pa 
jutrišnjo strateško in eksi
stenčno važno pridobitev. 
Skratka, pisana paleta dela 
je za nami, še bolj pestra, pa 
tudi zahtevnejša šele prihaja. 

Celje je pobrateno z 
občinami Cuprija, Do
bo j , Sisak in T i t o v Veles, 
na kulturnem, gospodar
skem in drugih področ
jih pa uspešno sodeluje 
tudi z drugimi kraji pri 
nas in v svetu. Posebno 
tesni so stiki z zamejski
mi S lovenci , še posebej 
na kulturnem področju z 
društvi iz Pl iberka, Že
lezne K a p l e in Gor ice . 

Razkorak med potrebami In 
možnostmi se nenehno veča 

Razvoj in stanje, ki ju običaj
no ob prazniku občine ocenju
jemo ludi na tem pomembnem 
družbenem področju, sta ne
dvomno bistven pokazatelj ra
zvoja in stanja v celotni druž
beno politični skupnosti. Za 
preteklo enoletno obdobje ra
zvoja družbenih dejavnosti je 
značilno, da se - z velikimi pri
zadevanji - uresničujejo cilji, 
ki so bili do tega časa zastavlje
ni v srednjeročnili načrtih: iz
grajena sta bila vrtca v krajev
ni skupnosti Center in Dolgo 
polje, dokončno urejen dom 
upokojencev, narejene oziro
ma adaptirane so najnujnejše 
specializirane učilnice na srtxl-
njih šolah; v fazi izgradnje pa 
so še bolnišnica, prizidek k 
srednji šoli Borisa Kidriča, k 
osnovni šoh Ivanke Uranjeko-
ve in preureditev oziroma 
adaptacija doma na Golovcu 
za delavnice pod posebniini 

pogoji, ki bodo pričeli z delom 
v jeseni. 

Vsebinski vidik razvoja tega 
področja je seveda za eno leto, 
kar je sorazmerno kratko ob
dobje, težje oceniti. Ustrezna 
vsebinska naravnanost posa
meznih področij družbenih de
javnosti pa se vendarle kaže v 
posameznih dejanjih, opravlje
nih v tem času - od stopnje 
zaposlovanja, skrčevarije na
log na področju usmerjenega 
izobraževanja, krepitve osnov
nega zdravstva, podpiranje ra
ziskovalne dejavnosti, do po
stopnega uresničevanja selek
tivne socialne politike. Vendar 
še vedno smo priče nenehne.r 
mu večanju razkoraka med po
trebami in možnostmi, ki so se 
manjšale zaradi težkih gospo
darskih razmer. To breme so v 
precejšnji meri nosili delavci 
na tem področju - izvajalci, saj 

se je višina finančnih sredstev 
za skupno porabo dosledno gi
bala v resolucijskih okvirih, 
drugi njeni elementi, zlasti rast 
cen, pa je še ta skromna sred
stva razvrednotila. Tako smo 
pogosto čutili, da je že obstoje
či obseg družbenUi dejavnosti 
v bistvu preobsežen in preo-
bremenjujoč za materialno 
osnovo, kar v bistvu pomeni že 
»negativen razvoj«, saj že-nor
malna rast prebivalstva terja 
večanje obsega storitev (zdrav
stvo, šolstvo, otroško varstvo), 
razvoj družbe in drugih druž
benih vrednot. 

V zadnjem letu je bila tudi 
opravljena v T s t a prizadevanj, 
da bi v OZD na področju druž
benih dejavnosti, s čimbolj ra
cionalnim poslovanjem manj
šale stroške dela ter izrabile za 
dosego planov vse možne no
tranje razerve. 



Srečanje 
medicincev na 
Planini pri 
Sevnici 

Društvo medicinskih se
ster Zdravstvenega centra 
Celje in delavci Zdravstvene 
postaje Planina pri Sevnici 
so pripravili srečanje. 

Najprej smo si ogledali no
v o zdravstveno postajo, nato 
pa skrbno urejen Muzej 
N O B . V gostišču na Gradu 
pa smo imeli razgovor ki ga 
je vodi l krajevni zdravnik dr. 
Smid. Nanašal se je na pro
bleme in uspehe, s katerimi 
se srečujejo zdravstveni de
lavci. Nato je predsednica 
društva medicinskih sester 
zdravstvenega centra Celje 
tovarišica Arzenškova pode
lila zahvale sestram in babi
cam, ki so že v pokoju ali 
bodo to kmalu. 

Srečanje se je nadaljevalo 
ob prijetnem kramljanju in 
ob zalcuski na prostem. Zato 
vsem organizatorjem še en
krat prisrčna hvala. 

S T A N E D E 2 A N 
Zdravilišča Laško 

Mozirsld gaj Je 
prelep 

Se vedno sem pod v l i som 
vsega lepega, kar sem doži
vela na izletu Turističnega 
društva Ptuj. Zato vam tudi 
pišem. 

Pred približno tridesetimi 
leti sem zapustila Mozirje, 
nakar me je pot vodila po 
vsej Sloveniji, dokler nisem 
pred triindvajsetimi leti pri
stala v Ptuju in tu "pognala 
korenine«. T o najstarejše 
mesto, polno etnografskih in 

kulturnih zanimivosti me je 
osvojilo. Sem zelo romantič
ne narave, rada zahajam v 
prelepe gore. Vedno sem tr
dila, da je naša Gornje Sa
vinjska dolina prelep zaklad. 
Pokaž imo in približajmo jo 
našim mladim, obogat imo jo 
s tem, da vcep imo mladim 
ljubezen in dolžnost čuvati 
to našo lepoto. 

Mozirski gaj je enkraten, 
neponovljiv. Tovariš Vlado 
Miklavc in njegov sodelavec 
Janez sta nas popeljala skozi 
gaj - pravi raj. Vsi smo imeli 
veseli, da smo lahko videli ta 
prelepi kotiček. 

Po t nas je dalje vodila sko
zi Nazarje, kjer smo obiskali 
JaHijevo galerijo, ki jo je vre
dno pogledati. Umetnika, 
žal, nismo našli doma, a so 
ga častno zastopale njegove 
umetnine. Ogledali smo si 
tudi Radmirje in znano tam
kajšnjo cerkev ter se sezna
nili z njeno zgodovino. Pot 
smo nadaljevali do Gornjega 
grada, nato smo se preko 
Cernivca po Tuhinjski dolini 
vračali domov. Ustavili smo 
se še v šempetrski nekropoli, 
ki je kulturno izredno bogata 
in vredna ogleda. D o m o v 
smo se vračali obogateni in 
zadovoljni, saj smo preživeli 
lep dan med zanimivimi zna
menitostmi in prijaznimi 
ljudmi. 

K S E N I J A Š K R A B E R , 
Ptuj 

Odpravljene 
slabosti 

v »P i smih bralcev« se v 
N o v e m tedniku občasno ob
javljajo tudi opozorila o n a 
pakah po mestu. H v a l e v T e -
dno je, da občinska straža 
pridno odstranjuje divje pla
kate v raznih delih mesta, saj 
te neposlušni občani lepijo 
brez sodelovanja podjetaja 
» R e k l a m a « . Posebno teme
ljito so te dni očistili stebri
šča v pasaži v Prešernovi uli
ci, ki so se ga ž e dalj časa 
lotevali prijavljeni in nepri
javljeni prireditelji. Da bi bi
lo delo bolj uspešno, naj bi 
pri tem sodelovali tudi ob
čani. 

Urejajo se tudi zadeve 
praznih lokalov. Tako so se 

Z N O V I M T E D N I K O M 

T U D I N A M O R J U 

Novi tednii( poiščite v Vestnilcovih 
iciosicih 

pričela dela v lokalu na 
Ljubljanski cesti (nasproti 
kina Dom) . Loka l bo dobil 
nova tla, tako, da bo notra
njost povsem spremenila 
svoj obraz. Prav tako je s po
močjo stanovanjske skupno
sti čedno uredila Marija Mla
kar lokal v Zagati št. 4 v kro
jaško delavnico - popravljal-
nico oblek, ki je bila zelo po
trebna. Na vrsto naj bi prišli 
sedaj š̂ ^ trije lokali. Eden na 
Trgu svobode in dva v Zi-
danškovi ulici. 

Prav tako so pred kratkim 
lepo uredih - asfaltirali par
kirišče pri »Turški mačk i« , 
kjer lahko sedaj občani par
kirajo svoja vozila. Seveda 
delo še ni končano, saj je tre
ba ta prostor ograditi, da bo 
vhod vanj le na enem mestu. 
K e r je ureditev go tovo veli
ko stala, bi bilo prav, da bi 
tam sedaj namestili človeka, 
ki bi pobiral primerno par
kirnino, saj kdor ima denar 
za avto, naj ga ima tudi za 
njegovo parkiranje. 

Obnavljajo pa tudi zane
marjene fasade na raznih po
slopjih in tako dobiva Celje 
vsak dan lepšo podobo. T o je 
bilo zlasti potrebno na nek
danji Mestni hranilnici, saj je 
ta v zelo izpostavljenem delu 
mesta, na T i tovem trgu. 

P o nekaj pohvalnih bese
dah sedaj še nekaj kritičnih. 
V začetku Linhartove uhce, 
na zadnji strani stojnic naše
ga živilskega trga, je nastalo 
pravo smetišče. T u odlagajo 
prodajalci pa tudi drugi ob
čani razne odpadke, ki pov
zročajo neprijeten vonj, na 
njih pa se pasejo tudi roji 
muh. Vse to morajo prenaša
ti stanovalci tamkajšnjih hiš, 
ki so zaradi tega primorani 
imeti ves dan svoja okna za
prta. Ker se ves čas za ta ne
red ni nihče brigal, je že 
skrajni čas, da odgovorni or
gani storijo svojo dolžnost in 
odpravijo to smetišče! 

dr. E R V I N M E J A K , 
C E L J E 

Aiccije za 
bolnišnico 

Moja izjava ob stavi Bran
ka Vivoda je naletela na ra
zlične komentarje. P r v o kar 
je vredno kritike ob tem tek
movanju, je čudna glasba, 
saj se organizatorji niso po
trudili, da bi ob Branku V i -
vodu nastopili tudi najboljši 
skakalci v višino naših šol
skih športnih organizacij. 
Morda bi teke popestrih s te
ki šolskih reprezentanc. 

Drugo, kar me je motilo, je 
bilo to, da je bil med gosti 
omenjen tudi T o n e Fornezzi-
Tof, ki ga ni bilo. On bi ver
jetno poskrbel, da bi proda
jali vstopnice po simbolični 
ceni ah pa bi pobirah prosto
voljne prispevke, namenjene 
izgradnji celjske bolnišnice. 

T e svoje misli sem povedal 
tudi novinarjem,, ki pa so 
izbrali le najbolj senzacional
ne med njimi. 

Predlagam, da odgovorni 
orgamzatorji glasbenih pri
reditev v Celju, vsaj del do
hodka od le-teh namenijo 
dograditvi celjske bolnišnice 
oziroma za njeno opremo. 

Jeseni bi lahko organizira-
U nastop nekdanjih Celja
nov, ki sedaj živijo v Ljublja
ni, Mariboru in drugje. Mor
da ne bi bilo slabo, če bi 
umetniki (slikarji, kiparji), ki 
jih ni malo, pripravili razsta
v o svojih del, denar od 
vstopnine in prodanih slik 
pa ra\Tio tako namenih celj
skemu zdravstvu. 

Nanizal sem mekaj svojih 
želja, od katerih so morda 
nekatere težje izvedlj ive -
vem iz lastnih izkušenj, saj 
sem bil pred leti tudi sam 
organizator nastopa nekda
njih Celjanov. Del nastopa je 
takrat, kot vem, posnela zdaj 
že pokojna Jovita Pod gorni
ke va in bi morda kazalo, da 
bi v spomin nanjo T V Ljub
ljana ta posnetek, s potreb
nim predgovorom, posredo
vala svojim gledalcem. 

D R A G O B R A D A Č . 
C E L J E 

LIK » S A V I N J A « C E U E , n.sol. o., 
Mariborska 116, Celie 
Komisije za delovna razmerja 
T O Z D Poh i š t vo Cel je , T O Z D P o h i š t v o Šempe te r , 
T O Z D Furnirnica in D e l o v n a sl<upnost s k u p n e 
s lužbe 
objavljajo-
naslednja prosta dela in naloge 

D E L O V N A S K U P N O S T S K U P N E 
SLUŽBE 

1. Socialni delavec 
T O Z D P O H I Š T V O C E L J E 
2. Administrator 
3. Ročno luženje pohištvenih 

elementov 
T O Z D P O H I Š T V O Š E M P E T E R 
4. Rezkalec lesa na miznem 

rezkarju 
5. Več NK delavcev za dela v 

proizvodnji pohištva 
T O Z D FURNIRNICA 
6. Mazalec strojev in naprav 
7. NK delavci ali PK delavci lesne 

stroke za dela pri proizvodnji 
furnirja 
Za opravljanje navedenih del in nalog morajo l<andi-
dati poleg splošnih pogojev izpolnjevati še naslednje 
posebne pogoje: 

*Pod 1.: 
- višja šola za socialne delavce 
- 4 leta ustreznih delovnih izkušenj 
Pod 2.: 
- srednja ekonomska šola 
- eno leto delovnih izkušenj 
Pod 4.: 
- poklicna šola lesarske smeri 
- eno leto delovnih izkušenj 
Pod 6.: 
- poikvalifikacija kovinske stroke 
- 6 mesecev ustreznih delovnih izkušenj 
Pod 3., 5. in 7.: 
- končana osnovna šola 
- zaželene delovne izkušnje v lesni industriji 
Osebni dohodek za navedena dela je po pravilniku o 
skupnih osnovah in merilih za delitev sredstev za 
osebne dohodke. 
Kandidati naj svoje pismene prijave z dokazili o 
izpolnjevanju pogojev, ki so določeni s tem oglasom, 
pošljejo v 15-ih dneh po objavi oglasa na naslov: DO 
LIK »Savinja« Celje, Mariborska 116, oz. se lahko 
osebno zglasijo v kadrovski službi delovne organiza
cije. 
Izbrani kandidati bodo sklenili delovno razmerje za 
nedoločen čas s polnim delovnim časom. 
O odločitvi komisije za delovna razmerja bodo kan
didati pismeno obveščeni najkasneje v 30-ih dneh 
po končanem zbiranju ponudb. 

I N D U S T R I J S K A 
P R O D A J A L N A N A Z A R J E 
odpr ta o d 8. d o 19. ure 
sobo ta o d 8. d o 12. u re 

Gradovi in graščine 
na siovensluemštajersliem 
tQ8 Piše : dr. I V A N S T O P A R 

Vzhodno od jedra se razteza ozko, 
obzidano dvorišče z nizkim, a zelo 
razpotegnjenim gospodarskim po
slopjem, ki se na koncu, na skraj-
nji vzhodni točki, sklene s straž-
nim stolpom. Južno od grajskega 
jedra je skupina stavb, postavlje
nih znotraj obzidja tik za Kar lovi
mi vrati, skozi katera pripelje juž
na pot na grad. 

V grajskem jedru, zlasti v pala-
su, je .ohranjena vrsta arhitektur
nih prvin, ki pričajo o večstoletni 
kontinuiteti stavbe. Najstarejši je 
po doslej znanih elementih jugov
zhodni trakt palasa. Gre za vel iko 
podolgovato stavbo pravokotnega 
tlorisa z renesančno stebriščno 
dvorano v pritličju; na njeni južni 
fasadi se izpod ometa kaže niz pol-
krožno sklenjenih, a pozneje zazi
danih romanskih oken s klesani
mi okviri , ki jih lahko datiramo še 
V 12. stoletje, verjetno v čas K o -
nradovih prezidav. Kaže , da gre za 
prvotni romamski palacij. 

Osrednji del palasa izvira iz got
ske dobe, vendar pa je natančnej
ša opredehtev časa, ko so ga pozi-
daU, zaenkrat tvegana. Palas je v 
prithčju obokan. V njegovem 
\ ' 7 h o d n e m traktu počivajo oboki 

na slopu in stebrih, ki izvirajo iz 
poznogotske dobe, a so bržčas se
kundarni (pritličja naših srednje
veških gradov, ki so rabila za kleti, 
so bila prvotno opremljena z lese
nimi stropi, ki so bili po potrebi 
oprti z lesenimi stebri). V palasu 
naletimo tudi na dvoje gotskih 
polžastih stopnic, katerih severne 
drže prav do podstrešja in tako 
dokazujejo, da je palas že v gotski 
dobi segail do višine dveh nadstro
pij. V prvem nadstropju je mimo 
tega ohranjen šilastoločen kamni-
ten portal brez posnetih robov, ki 
utegne biti zelo zgoden, sicer pa je 
današnja podoba nadstropij rezul
tat prezidav, ki jih je grad doživel 
za časa Lesl i jeve obnove. Iz tega 
časa izvirajo tudi zgodnjebaročno 
oblikovana okna na njegovih zu
nanjih fasadah. 

Najmlajši del današnjega palasa 
je njegov severozahodni del s ka
pelo. Ta del so prizidali h gotske
mu palaciju šele v Leshjevem ča
su (opečna zidava), vendar pa na
letimo v njegovih kletnih prosto
rih na starejše, bržčas romanske, a 
žal le fragmentarno ohranjene 
substrukcije. 
Zahodno predgradje je v današnji 

podobi umetna ravnica, ki jo na 
severu zamejuje mogočno poslop
je večnadstropne baročne žitnice, 
na skrajnjem zahodnem delu 
obrambni stolpič, t. im. smodniški 
stolp, na jugu obzidje s pravokot
nim stolpičem in okroglo bastijo. 
Obzidana ravnica, imenovana tudi 
turnirski prostor, je mesto, kjer so 
arheološke raziskave odkrile 
ostanke stare bazilike (njen tloris 
je v tleh ponazorjen), domnevno 
poznoantičnega kastela, ostanke 
staroslovanskega grobišča in ne
gativ temeljev romanskega berg-
frida, ki so ga brez oprijemljivih 
dokazov, predvsem na temelju 
primerjave z Al tono, interpretirali 
kot staroslovansko svetišče (zdaj 
je ugotovljeno, da tudi v Altoni ne 
gre za kultni prostor). Od naštetih 
objektov je najzanimivejši smo
dniški stolp, ki ga obzidje povezu
je tudi z žitnico. Atektonski značaj 
njegove gradnje in zlasti način, ka
ko so pri tem porabili marmorne 
kose antičnih stavb, opredeljuje 
njegov nastanek v zgodnjeroman-
sko dobo, morda celo v čas pred 
10. stoletjem. Južni stolpič in ba-
stija sta poznogotska, a sta pozne
je doživela več prezidav. Isto velja 
za okroglo bastijo, ki stoji zdaj ne
kol iko izolirana severno od graj
skega jedra, ne da bi jo obzidje 
povezovalo z drugimi grajskimi 
sestavinami. Ptiij, renesančni Peruzzijev portal na gradu 



Palove prigode 
Palček Pale se je nekega po

letnega jutra odpravil lovit me
tulje. 2e od nekdaj je sanjal, da 
bi imel doma majhnega me
tuljčka, ki bi ga udomačil. Pal 
pač ni vedel, da se metulji ne 
dajo spremeniti v domače ži
vali. 

Vzel je torej mrežo, pritrjeno 
na palico in stekel na travnik. 
Sonce je že prebudilo cvetove, 
ki so se radovedno ozirali za 
njegovimi žarki. Nad njimi so 
se lahkotno pozibavali me
tuljčki v pisanih krilcih. Pal se 
je moral precej namočiti pre
den je ujel zlato rumenega ce-
kinčka. Ves srečen ga je prine
sel domov. 

»Al i ni lep?« je ves radosten 
zaklical mami. 

»Zakaj? Nič hudega mu ne 
bo. Doma ga bom imel, da mi 
bo krajšal čas, jaz pa bom 
skrbel zanj.« 

Mama se je le nasmehnila, 
rekla pa nič. 

2e čez nekaj časa je bil Pal 
spet pri njej. 

»Mama, s čim pa naj ga na
hranim?« je vprašal. 

»Kaj vem, po mojem se boš 
pošteno namučU, preden boš 
posesal nektar iz cvetov.« 

» N e k . . . nektar???« se je za
čudil Pal. »Kaj metulji ne jedo 
trave? « 

»Kakšno travo neki,« se je 
namuznila mama. »Al i ti nisem 
rekla, da bo poginil, če ga boš 
še dolgo zadrževal v sob i« 

»Tega nisem vedel,« je potr
to tekel Pal. »Torej misliš, da 
bi ga moral spustiti?« 

Mama je samo prikimala. 

ALEŽ FIJA VŽ, 2.r, OŠ STRA
NICE 

Ker je videla, da je Pač žalo
sten, mu je rekla: 

»Nikar ne bodi žalosten, Pal. 
Vsak dan ga boš lahko obisko
val na travniku. Pa ne samo 
njega, tudi njegove prijatelje. 
Veš Pal, vse živali imajo rade 
svobodo.« 

In kot da bi metuljček hotel 
potrditi mamine besede je po
mahal z rumenimi kriU, ko je 
poletel proti travniku. 

Pal je vedel, da je mama spet 
imela prav. 

POKUKAjmO NA 1MVMK 

Marljive deiavice 
Na travniku ste kajpada že bili. Nekate

ri, ki imate več sreče, ste celo vsak dan 
tam. Pa ste pomirilili takrat, ko ste tekali 
po njem, da travnik ni le velika igralnica 
v naravi, ampak tudi dom številne druži
ne, ki prebiva na njem. 

Med cvetovi letajo čebele in metulji, 
pod travnimi bilkami neutrudno hitijo 
male mravlje. Ob robu tranika plete pa
jek svojo mrežo med veje grmičevja. Polž 
je prilezel iz gozda na pašo, in pod večer 
je tudi krt prilezel iz zemlje. Zares. Življe
nje na travniku je res živahno. 

Mravljišča gotovo poznate. So takšna, 
ki jih mravlje zgradijo iz kupa iglic, pa 
spet takšna iz zemlje, ki na prvi pogled 
izgledajo kot krtina. Nekatere mravlje se 
počutijo bolj varne pod steptano zemljo 
in si tam gradijo svoje podzemne ho
dnike. 

V enem samem takšnem mravljišču ži
vi tudi do pol mUjona mravelj. Ob tako 
velikem številu stanovalcev bi seveda na
stala prava zmeda, če mravljice ne bi zna
le natanko organizirati svojega življenja. 
Vsaka mravlja ima v mravljišču točno 
določeno nalogo, ki jo opravlja. 

Iz življenja mravelj se lahko marsikaj 
naučijo tudi ljudje. Gotovo ste že slišali 
za pregovor »Priden kot mravlja« ali 
»Složni kot mravlje«. Ce boste kdaj legli 
med travo in opazovali te male živalce, 
boste lahko opazili, da vse neutrudno de
lajo. Kadar katera od mravelj najde tako 
velik zalogaj, da ga sama ne more spraviti 
do doma, ji nemudoma prihitijo na po
moč njene sostanovalke. Složno potem 
zlahka spravijo tovor do mravljišča. 

Nekaj stvari ostaja tudi skritih našim 
očem. Mravlje namreč bogato živijo tudi 
pod zemljo, v mravljiščih. Tam skrbijo za 
mravljinčje ličinke, svoj zarod. Nekatere 
mravlje so tudi živinorejci. Pod zemljo 
imajo hleve, kjer na rastlinskih koreni
nah gojijo listne ušice. Te male živalce 
namreč izločajo sladek sok, ki je za mrav
lje pravi posladek. Druge mravljice imajo 
pod zemljo rastinljak, kjer gojijo majhne 
gobe in gljivice. 

Opazujte kdaj mravljinčjo družino in 
njeno življenje. Prav zarumive so, ko po 
drobcenili potkah nosijo bremena, nekaj
krat večja od njih samih. 

Ko boste spoznali te travniške in goz
dne prebivalce, boste tudi vedeli s koliko 
truda si .zgradijo svoj domek. Morda ta
krat ne boste več razmišljali o tem, da bi 
jim ga razdrli. 

Mateja in i(oza Bagi 
Mala Mateja Deželak iz Lož nad Rim

skimi Toplicami ima rada kožico Bagi. 
»Pridna je. Daje mleko, ki ga potem spije 
teleček. Rada jo molzem, pa noče teči.< 
Po tem, kako se Bagi stiska k Mateji, 
lahko sodimo, da je tudi kožica navezana 
na deklico. Upamo, da je Bagi, ki je ta
krat, ko smo bili na obisku pri Deželako-
vih, nekaj bolehala, že zdriava. 

M B P 

POCITMSKA ZfSOOM 

List iz dnevnilca 
Mrak se spušča na zemljo, le jaz sedim 

pred odp.-lim dnevnikom. Prazen list pa
pirja je pred mano, v meni pa toliko neu
slišanih želja. Razjedajo me, zato čutim, 
da jih mcjram nekomu zaupati. Kot naj-
zveste j šo stvar sem izbrala tebe, ti moj 
molčeči prijatelj - dnevnik. Z roko si 
podpiram glavo in razmišljam razmiš
ljam ... . 

Koliko dni je preteklo od tist ga polet
ja. Osem dolgih mesecev, meni pa se zdi, 
kot da bi bilo včeraj. Se vedno vidim 
pred sabo obraz, tvoje mokre lase, ko si 
prišel iz vode. Kako si mogel izreči tistih 
nekaj besed, ki so mi bile v oporo, tolaž
bo ..., potem pa so mi ustvarile mrak pri
hodnjih dni. Se se spominjam tvojega 
nasmeha, še čutim stisk tvoje roke ob 
slovesu. Bili so lepi dnevi, vendar tebi »le 
v zabavo«, si dejal. Vem, da sem bila zate 
le muha enodnevnica, a vseeno si mi bil 
všeč. 

Prebolela sem tiste dni, mesece in v 
meni je vse bolj raslo spoznanje, da sem 
te pozabila. Kako lažnivo je včasih srce! 
Kako varajoč občutek! 

Vse to sem spoznala, ko sva se po nak
ljučju ponovno srečala. Odprl si mi ko
maj zaceljene rane in v meni zopet tlijo 
spomini na poletje. Morda ti bom kdaj 
hvaležna, morda tudi ne. Cas bo zacelil 
rane, pravi pregovor. Upam, da bo res 
tako. A kaj, ko te bom še srečevala na 
avtobusu, v šoli. . . . 

Veš, dragi moj dnevnik, v veliko oporo 
si mi. Veliko lažje mi je pri srcu, ko sem ti 
zaupala svoja čustva. Ti si edini moj pri
jatelj, ki zve za vse moje tegobe, veselje, 
srečo. Naj bo za danes dovolj, a vendar ti 
povem, da se počutim lažjo, kot bi izgubi
la del bremena. S tem zaključujem, jutri 
pa se ti pono\Tio oglasim. 

B R A N K A V I D M A R ' 
Š E M P E T E R : 

Draga Branka! 
Lepo pišeš. Mogoče bi se lahko malo 

bolj razpisala in natančneje opisala svo
je občutke ob ponovnem srečanju. Ogla
si se še! 

Nadja 

Prepričani v svojo razvojno pot 
Tovarna žičnih izdelkov 

Ž I Č N A Celje, ki je vključena v 
sozd Slovenske železarne, je 
pred kratkim praznovala 50 let 
svojega obstoja in ima tako že 
dolgoletno tradicijo pri proi
zvodnji vseh vrst izdelkov in 
žic, to je od armatur za gradbe
ništvo, tekočih trakov za živil
sko industrijo, raznih pletiv za 
ograje, nabrežine in podobno. 

Žična Celje se je v svojem 
srednjeročnem planu pridružila 
težnjam za prestrukturiranje 
celjskega gospodarstva. Tako 
naj bi v bodoče sedanjo zelo 
neugodno sestavo proizvodnje, 
za katero potrebujejo 22 tisoč 
ton raznih vrst jekl, žic in po
dobno, preusmerili tako, da bi 

potrebovali le tretjino teh suro
vin. Za uresničitev tega pa bo 
treba vložiti v proizvodnjo veli
ko več znanja in dela, da bodo 
lahko trgu ponudili kvalitetne 
izdelke. 

Ena izmed takšnih rešitev je 
izgradnja tovarne ležajev. V Žič
ni so ocenili, da so sposobni 
osvojiti to proizvodnjo in vse ra
ziskave so pokazale, da bi s tem 
rešili veUk problem oskrbe do
mačega trga. Proizvajali naj bi 
namreč predvsem manjše leža-
je, ki jih pri nas zdaj nihče ne 
izdeluje in jih tudi v perspektivi 
ne bo izdeloval. Žična ima za to 
tovarno že vso potrebno doku
mentacijo, prostore in drugo. 
Zataknilo pa se je pri nabavi. 

opreme, ki bi jo morali pretežno 
uvoziti. 

V Žični Celje pripravljajo tudi 
proizvodnjo manjših naprav za 

V Žični Celje bo letos 440 za
poslenih ustvarilo milijardo 
180 milijonov din prihodka. Od 
tega bodo 120 milijonov din do
bili s prodajo izdelkov na kli
rinško področje in 45.000 dolar
jev s prodajo na konvertibilni 
trg. Dohodek podjetja pa bo 
znašal 199 milijonov dinarjev. 

proizvodnjo acetilena. V dogo
voru z nekim nemškim podjet
jem bodo letno izdelali okoli 15 
takšnih naprav, ki jih bodo tudi 
izvažali. 

V Žični vidijo razvojne mož
nosti tudi v proizvodnji mdair-
skih sit, raznih tekočih trakov 
za živilsko industrijo, ter trakov, 
ki jih potrebujejo v gumarst\na, 
v proizvodnji steklene volne in 
podobno. Vse to sicer že izdelu
jejo, toda letošnji obisk medna
rodnega sejma v HannovTu jih 
je prepričal, da njihovi tovrstni 
izdelki ne zaostajajo za zahodni
mi in j im dajejo vel iko možnosti 
za še večjo proizvodnjo. Zato bo 
morala njihova marketinška 
služba posvetiti več pozornosti 
izvozu teh proizvodov. 

Zaradi težav s surovinami bo
do v Žični prisiljeni opustiti del 
proizvodnega programa. T o je 
tisti del, ki so ga delali iz žice 
narejene v Železarni Jesenice. 

Žica iz te železarne je sicer bila 
kvalitetna, toda dobiti jo je tež
ko in nadomestna žica iz drugih 
železarn je precej slabša, kar se 
odraža tudi na končnih izdelkih. 

V Žični so prepričani, da se 
bodo uspešno vključili v pre
strukturiranje celjskega gospo
darstva in da bodo v nekaj letih 
dosegh takšen nivo proizvod
nje, ki bo zagotavljal delavcerrj 
socialno varnost, normalen raz
voj in ki bo potrdil sloves, ki ga 
Žična ima v Jugoslaviji in v 
svetu. 

Priprava žičnih košar za zavarovanje nabrežin Najmodernejši varilni stroj Žične Celje s katerim varijo armaturne mreže za 
gradbeništvo 



Celjski športniiii ob občinskem 
prazniku 

v naslednjih dneh bo v Celju več športnih tekmovanj 
posvečenih občinskem prazniku Celja. 

Tako se bodo že danes popoldne ob 16. uri zbrali na 
odprtem plavališču Neptuna ob Ljubljanski cesti plavalci 
številnih slovenskih plavalnih klubov, ki se bodo pomerili v 
desetih plavalnih disciplinah. Na^sporedu bo namreč plava
nje na 100 metrov kravi, prsno, delfin in hrbtno ter v štafet-
nem plavanju mešanega sloga 4 x 50 metrov. 

Tekmovanje bo v vseh starostnih kategorijah. 
Jutri v petek bo ob 17. uri v celjskem šahovskem klubu 

hitropotezni moštveni turnir štiričlanskih moštev. Celjani 
so k sodelovanju povabih najboljše ekipe iz celjskega ob
močja, Zasavja, Maribora in Ptuja. 

V soboto bo še posebno zanimivo. Na strelišču na Gričku 
bo od 9. do 13. ure turnir mest v streljanju z malokalibersko 
puško. Nastopile bodo najboljše ekipe iz pobratenih mest, 
ter Postojne, Ti tovega Velenja, Zaboka, Maribora, Žalca, 
Stor in Celja ter Hrastnika. 

O b 9.30 uri pa bo na kegljišču Golovca kegljaški dvoboj 
ženskih in moških ekip Siska in Celja v borbenem slogu. P o 
kegljaškem dvoboju sledi še prijateljski dvoboj kegljačev in 
kegljavk Celja in Siska v malem nogometu in odbojki. 

V nedeljo bo zaključni nastop konjeniškega kluba na poli
gonu v Škofji vasi. Domačini bodo namreč priredili turnir 
mest v preskakovanju ovir. 

J.K. 

Rekord 
Kopitarja 

v petek so delavci At
letskega društva Kladivar 
iz Celja na stadionu Bori
sa Kidriča organizirali 
društveni atletski miting, 
na katerem je nastopilo 
tudi nekaj atletov iz Atlet
skega kluba Triglav iz 
Kranja. Državni repre-
zentant v teku na 400 me
trov z ovirami. Rok Kopi
tar je v teku na '200 me-
torv z ovirami dosegel 
nov državni rekord s 
23,91 in tako za 29 stotink 
izboljšal star rekord Vu-
kičeviča iz Crvene zvez
de, 24,20. Rezultat potrju
je, da se Rok vrača v vr
hunsko formo. Sicer pa je 
bilo doseženih še nekaj 
zelo dobrih rezultatov, 
predvsem mladih in obe
tavnih atletov. 

z lastnimi močmi do vrha 
Košarkarice Metke preti novo sezono 

Ob moški vrsti celjske Libe-
le se v Celju močno razvija 
tudi ženska košarka in zlasti 
ženska ekipa Metke. Lani so 
dekleta Metke osvojile zelo 
dobro šesto mesto v močni re
publiški košarkaški ligi. 

To je bil do sedaj najboljši 
upseh ženske košarke v zad
njih nekaj letih. V pretekli se
zoni so k uspehu članic pri 
Metki dodah lepe uspehe še v 
ostalih s e l ekc i j i . Tako so bile 
mladinke pete do šeste, kadeti-
nje so se uvrstile v finale, pio
nirke pa v polfinale republi
škega prvenstva. Vse to zatrju
je, da v klubu načrtno delajo z 
mladimi. Kakšno pa je trenut

no stanje in kaj lahko pričaku
jemo v prihodnje, nam je pove
dal trener prve ženske ekipe in 
mladinske ekipe Tomaž Subo-
tič: 

»Koncem junija smo bili z 
žensko ekipo v Čupriji in na 
močnem turnirju s prvoliga-
škimi ekipami osvojili četrto 
mesto. Igra in pristop igralk 
nam dajejo možnosti, da tudi 
letos dosežemo dobre rezultate 
v republiški ligi, ki se je ob 
vrnitvi Save in Mengeša moč
no okrepila. S pripravami prič
nemo že prvega avgusta in tu 
bodo zbrane vse igralke, ki naj 
bi igrale v novi sezoni. T o so 

jedro ekipe - Cerjak, Cencelj, 
Aleksič, Bozovičar, Koželj, 
Hajdinjak in Kričej. Tri izmed 
teh gredo na študij v Ljubljano 
in zaradi tega bo trening neko
liko okrnjen. Toda tu so še 
mlade igralke, ki se že uveljav
ljajo - Zumer, Pibernik, Jan-
žek, Franko, Jošt, Jarh, Polut-
nik in Podgoršek. Po treningu 
v Celju gremo za nekaj dni na 
priprave v Savudrijo. S svoji
mi močmi, svojimi kadri želi
mo v naslednjih sezonah na
predovati med najboljše. L e v 
tem vidimo svojo naravno pot, 
ki bo prinesla trajnejše 
uspehe.« 

J . K U Z M A 

Akcija TRIM 
plavanja 

Z T K O Celje bo tudi le
tos pripravila akcijo trim 
plavanja, ki bo v nedeljo, 
17. julija na kopališču ob 
Ljubljanski cesti. Start 
bo od 8. do 11. ure, plaval
ci pa bodo morali prepla
vati naslednje razdalje: 
cicibanke in cicibani do 7 
let 25 m; pionirke in pio
nirji do 10 let 50 m, do 15 
let 100 m; ženske do 50 let 
200 m, ženske nad 50 let 
100 m; moški do 50 let 
300 m, moški nad 50 let 
200 m. 

Vsi ki bodo preplavah 
zanje določeno razdaljo 
bodo prejeh značko in na
lepko trim plavaca, druži
ne pa še posebno prizna
nje. 

Štirje atleti v 
Atene in Beograd 

Zvezni kapetan moške at
letske reprezentance Jugo
slavije Dane Korica je dolo
čil kandidate za naslednja 
dva nastopa naše reprezen
tance. P rv i nastop bo v Ate 
nah v Grčiji, 18. in 19. juhja, 
na troboju z Grčijo, in^ Zvez
no republiko Nemči jo . Nato 
pa bo v Beogradu še četvero-
boj, ko se bodo tem trem re
prezentancam pridružih še 
atleti Sovjetske zveze. T o 
tekmovanje bo 22. in 23. juli
ja. M e d kandidati za nastop z 
državno reprezentanco na 
teh dveh tekmovanjih so tu
di štirje celjski atleti: Rok 
Kopitar za tek na 400 m z 
ovirami. Stane Rozman za 
tek na, 3000 m (v Atenah) in 
5000 ah 10.000 m (v Beogra
du), Milan Kranjc za skok 
ob pahci in Milan Šimunič 
za troskok. M Z 

IVInožIčno in dinamično 
Ob zaključku prvega tiela sintilkalnih športnih Iger Celje 

7j\^2k. telesnokultumih or
ganizacij Celje je preko svoje
ga strokovnega sveta za 
športno rekreacijo pripravila 
poročilo o spomladanskih 
tekmovanjih. Iz teh poročil 
lahko zaključimo, da so bile 
letos igre znova množične in 
predvsem razburljive ter di
namične. V posameznih pano
gah pa so bili najboljši šport
niki naslednjih sindikalnih 
organizacij: 

Streljanje: Mlajši člani - In-
grad 1011 krogov, U N Z 1002, 
Železarna Store 978, Zlatarna 
977, Klima 926, Cinkama 926, 
Nivo 889, Zavod za požarno 
varnost 873 krogov. Posamez
niki - Kobale (In) 183, Malus 
( U N Z ) 182, Žnidar 176 ( Z P V ) ; 
starejši člani: Ingrad 675, Že-
lezanra 649, Savinja 639, Cin
kama 626, Toper 622, Metka 
603. Posamezniki - Todoro-
vič (In) 177, Tržan 174, Pinter 
(oba Toper) 173, ter Ahtik (In
grad) 173 krogov. Ženske - Že
lezarna Store 613, Savinja 579, 
SSS Celje 566, Cinkama 536, 
Ingrad 527, Zlatarna 525. 

Posameznice: Slogar (Met
ka) 172, Klokočovnik (Savinja) 
169, Ivačič (Železarna) 164 kro
gov. 

Vsega skupaj je sodelovalo 
46 ekip. 

Košarka: I. liga: Razvojni 
center 12 točk, EMO 12, Ingrad 
10, Aero 8 in Kovinotehna 8 
točk; II. liga: Zlatarna 12, 
Zdravstveni dom Vojnik 10, 
Blagovni center 10, KUma 6 in 
Metka 6 točk; III. liga: Lesnina 
12, STC 10, Cinkama 10, Sodi
šče in Ljubljanska banka 8 
točk; rv. liga: ZTO Celje 10, 
Gimnazija in SDK 8, M P I 8 in 
Teko 4 točke. 

Kegljanje: ženske: Savinja 
1473, Metka 1465, Ingrad 1461, 
Toper 1393, Tkanina 1383, Li-
bela 1334, Cinkama 1281, EMO 
1278, kegljev. Nastopilo je 22 

ženskih ekip. Med posamezni
cami je vrstni red najboljših 
naslednji: Podbrežnik Ljuba 
(Ingrad) 410, Zimšek (BC) 405,' 
Sloger (Metka) 402, Urh (Aero) 
399, Obajdin (Sa) 391, Vrtačnik 
(Tkanina) 388 kegljev. 

Člani: Zelezama 5037, Obno
va 4938, Avto Celje 4919, Toper 
4806, Aero 4780, Cinkama 
4717, Elektro 4709, Žična 4684; 
posamezno: čehovin (Obnova) 
922, Grilanc (EMO) 887, Ravtar 
( P T D 886, Salobir (Železnica) 
877, Romih (Toper) 877, Klinar 
(Ze 876). Nastopilo je 29 ekip. 

Starejši člani - Obnova 
1675, Zelezama 1643, Toper 
1596, Elektro 1577, Avto Celje 
1575, Aero 1550, Savinja 1527, 
Izletnik 1485. 

Posamezniki:Ožir (Obnova) 
451, Dobrišek (Toper) 445, Maj
cen (OB) 441, čehovin (Ob) 436, 
Pivec (Avto) 431, Nirdorfer 
(Aero) 426. 
Basket: 1. liga: EMO 12, Aero 
12, Kovinotehna 10, Izletnik, 
Nivo, in veterani 6 točk. II . li
ga; Vojnik 16, Klima 14, Bla
govni center in Zelezama 8, 
točk. 

Balinanje: Obnova 12 točk. 
Izletnik 10, Zelezama 8, Nivo 
6, Aero 4, Klima 2 in Savinja 
brez točk. 

Namizni tenis: - ženske: I. 
liga: Ingrad 10, Ljubljanska 
banka 8, Cinkama 6, Aero 2 
točki; II. liga: Kovinotehna 10, 
BC 8, SIS DD 6, Klima 4; III. 
lijga: Teko 10, Zlatama in Savi
nja 6, Toper 4 točke; IV. liga: 
V V O Anice Cemejeve 10, Li-
bela 8, ZTO 2 točke. 

Starejši člani: I. liga - Aero 
12, Ingrad 10, Zlatama 8, Cin
kama 6; II. liga: Khma 12, 
ZTO 7, Blagovni center 6, Savi
nja 3; člani - I. liga: Zto 10, 
Elektra 8; II. liga Kovinotehna 
10, zapori 8, III. liga: Ingrad 10, 
lesnina 8; IV. liga: Zlatama 10, 
BC 5, V. liga: I N Z 8, EMO 6, 

VI. liga: Aero 8 in Zdravstveni 
dom Vojnik 6 točk. 

J . K U Z M A 

GaberčanI na smotri Partizana 
Pred dnevi se je z najvišjega 

mesta na Balkanu, čudovite
ga Žabljaka, ki leži na višini 
1450/m sredi planinskega pro
stranstva Durmitorja v Cmi 
gori, vrnila 38-članska delega
cija Partizana Gaberje, ki je 
skupno s še 40-imi pripadniki 
drugih društev zastopala na
šo republiko na eni največjih 
manifestacij Partizana Jugo
slavije - SMOTRI '83. 

To je tradicionalna in edin
stvena manifestacija celotnega 
članstva partizanske organiza
cije, ki jo je letos odlično izpe
ljal Partizan Cme gore, mani
festacija, ki ima svoj bogat, ne 
samo športno rekreativni, tem
več tudi strokovni, družbeni in 
poUtični značaj in značaj po
sebne manifestacije bratstva 
in enotnosti našili narodov in 
anrodnosti. Tovariš T I T O je bil 
njen doživljenjski pokrovitelj. 
Letošnja manifestacija je ime
la še posebno obeležje, saj jo je 
Partizan Jugoslavije neposre
dno posvetil obeležitvi 40-
obletnice bitk na Neretvi in 
Sutjeski in 40-obletnice I I . za
sedanja AVNOJ-a. Zato tudi 
verjetno ni slučaj, da je za takš
no srečanje bil izbran ravno 
Zabljak, ker je bil tam T I T O 
kar štirikrat, Zabljak, ki je za 
svobodo dal 1031 borcev in 
1465 žrtev fašističnega nasilja, 
kjer je nastala durmitorska 
partizanska republika in prva 
centralna partizanska bolniš
nica. 

Upoštevajoč omenjeno je 
blizu 1000 pripadnikov organi
zacije Partizan iz vseh krajev 
Jugoslavije s ponosom izvajalo 
bogat program v katerega so 
bila zajeta športno-rekreativna 
srečanja z delavci delovnih or
ganizacij tega področja, sode
lovalo v programu orientacije, 
partizanskega marša, razstave, 
športne tribune, itd. Celjani so 
se srečali z delavci Rudnika 
U G L J A iz Plevlja, kjer so bili 
izredno toplo sprejeti in so na
vezali iskrene vezi ter stike. 

Partizanski marš je zajel vse 
udeležence, ki so morali potr
diti pot od Zabljaka do ZUGl -
CA Bara, kjer se je leta 1940 
odvijala V I I I . pokrajinska kon
ferenca KPJ za Cmo goro, 
Sandžak, Boko, Kosovo in Me-
tohijo in kateri je prisostvoval 
tovariš TITO takrat v vlogi ge
neralnega sekretarja KPJ . 

Izredno zanimiva je bila le
tos tudi strokovna tribuna z 
razstavo in filmi na temo 
»športna rekreacija v družini«, 
saj je predstavila celo vrsto no
vosti iz rekreativnega življenja 
družine in katero je popestril 
tudi švedski predstavnik, ki je 
predstavil njihovo organizaci
jo za športno rekreacijo -
CORP. -

Vrh SMOTRE je brez dvoma 
predstavljala podelitev zastav 
M A R Š A L A T I T A in dmgih 
priznanj. Čeprav je Partizan 
Gaberje v Sloveniji še vedno 
na čelu najboljših dmštev Par

tizan, je zaradi določb propozi-
cij zastavo Maršala Tita letos 
Osvojil Partizan Gorje pri Ble
du. Iz celjske regije pa je spe
cialno diplomo Partizana Ju
goslavije prejel Partizan Mo
zirje, za najboljšo krajevno 
skupnost v športni rekreaciji 
pa K S Prebold-Zalec in K S 
Skale iz Titovega Velenja. 

Gaberčani so se vrnili izre
dno zadovoljni, saj so brez izje
me v celoti sodelovali v pro
gramu Smotre, navezali vrsto 
stikov z dmgimi dmštvi sirom 
po domovini, izmenjali vrsto 
izkušenj in tudi na kulturno-
zabavnem področju bili v sre
dišču pozornosti. Držali so 
»vzdušje«, dekleta iz Gaberja 
pa so vse udeležence navdušila 
še s prikazom »Aerobne gi
mnastike«. Skratka, mnogo 
prijetnih vtisov in ponovno do
kaz, da Gaberčani niso zastonj 
nosilci zastave Maršala T I T A . 

METOD T R E B I C N I K 

IpA KBATKO 
Kajakaši zelo dobri 

Kajakaši DSNV Nivo iz Celja 
so se udeležili republiškega mla
dinskega prvenstva v kajaku in 
kanuju na divjih vodah, ki je bilo 
na Soči in dosegli zelo dobre 
uspehe. Sandi Jelene je v katego
riji K 1 zasedel drugo mesto, 
Zdravko Seničar je bil četrti, Jo
že Ivačič pa enajsti. V ekipni vož
nji 3 krat K 1 pa je celjska ekipa 
osvojila prvo mesto. 

Koristnih 65 
kilomehov v 
Trbovljah 

Celjski plavalci Neptuna so bili 
te dni gostje plavalnega kluba 
Rudar v Trbovljah. Tu so bivali 
sedem dni in imeli v toplem od
prtem bazenu izredne pogoje za 
vadbo. Vsak izmed petnajstih 
plavalcev je preplaval 65 kilome
trov in s tem nadoknadil zamuje
no iz Celja, ko zaradi hladne vode 
niso mogli vsi plavalci izpolniti 
program treninga. 

Na članskem prvenstvu Slove
nije so izmed celjskih plavalcev 
sodelovali Sabina Logar, Nataša 
in Saša Lavrič, Zana Radaljac, 
Stopinšek in Jašarevič. 

iVIikac in Brinovec 
v Ptuju so končali letošnje 

mladinsko republiško šahovsko 
prvenstvo na katerem je sodelo

valo tudi več mladih šahistov iz 
našega širšega območja. Trije 
tekmovalci so bili celo vseskozi 
med vodečimi, žal pa nobenemu 
ni uspel veUki podvig, da bi 
osvojil naslov prvaka. Kakor vsa 
leta nazaj se dva z našega območ
ja vedno uvrstita med najboljšo 
peterico, več pa žal ne morejo 
doseči. Zmagal je mladi Cigan iz 
Murske Sobote, ki je član Mari
bora. Tomaž Mikac, ki je bil vse
skozi drugi, je ob koncu osvojil 
tretje mesto in zbral osem točk, 
točko manj od zmagovalca. Peto 
do šesto mesto si deU mladi žal
ski šahist PYanci Brinovec s sed
mimi točkami, medtem ko je Ti
ne Prislan v skupini igralcev, ki 
so zbrali 6 in pol točke in si delijo 
mesta od 7. do 13. 

Okrepitve 
košarkarjev 

Košarkašice Rogaške, ki so 
zadnje republiške prvakinje in 
nove članice druge zvezne Uge so 
se te dni okrepile. V vrste te na
darjene ekipe sta prišli igralki 
Cometa iz Slovenskih Konjic, 
Zdovc in Pajenk ter Terbovc iz 
Šentjurja. 

Celjska Libela se je prav tako 
okrepila in to kar s štirimi igralci. 
Iz TIME iz Maribora prideta v 
Celje Darko Mirt in Emil Prodan, 
iz Elektre iz Šoštanja Andrej 
Klanšek in iz Sremske Mitrovice 
Goran Jurič. 

Sredi poletja mislimo na sneg 
v N A G R A D N I I G R I P A R T I Z A N št. 15 je pri žrebanju sodeloval naš gost v oddaji » I z 

življenja in dela društev Part izan«, tovariš V O K iz Partizana Petrovče. Izmed 36 pravilnih 
odgovorov od 52 prispelih dopisnic, je izžrebal tri nove dobitnike nagrad, ki se bodo 
pridružili, skupno z ostalimi, kandidatom za ogled zimskih O L I M P I J S K I H I G E R v Sara
jevu. Pravilni odgovor sd bile seveda I G R E S P R E T N O S T I , ki jih Partizan Gaberje organi
zira v mesecu septembru in vsi, ki so imeli takšen odgovor , imajo možnosti, da potujejo na 
olimpijske igre pod okriljem T D O T E K O iz S O Z D M E R X . Srečni dobitniki nagrad, ki jih 
tokrat v obliki športnih rekvizitov poklanja Zveza telesnokultumih organizacij Celje, pa so: 

1. nagrada - Rajko FORSTNER, Keršova 3, 63212 V O J N I K 
2. nagrada - I v o T R U P K O V i C , Vojova 4, 63000 C E L J E in 
3. nagrada - Norbert D R U G O V I C , Na otoku 13, 63000 C E L J E 
Iskrene čestitke z željo, da tudi v času počitnic in dopustov enako množično sodelujete v 

nagradni igri! 
M E T O D T R E B I C N I K 

NAGRADNA IGRA PARTIZAN 16 

Od 1.-4. julija 1983 je bila v Žabljaku v Črni gori 
SMOTRA 83 Partizana Jugoslavije, na kateri je 
eno društvo Partizan iz celjske regije prejelo 
SPECIALNO DIPLOMO Partizana Jugoslavije. 
Katero je to? 

P A R T I Z A N G A B E R J E 
P A R T I Z A N P E T R O V Č E 
P A R T I Z A N MOZIRJE 

Pravilni odgovor obkrožite, kupon nalepite na 
dopisnico in ga skupno z vašim naslovom poš
ljite na Uredništvo NT in RC, Trg 5. kongresa 
3/a, najkasneje do petka, 22. julija 1983 

Nagrajuje ZLATARNA Celje! 

PREBERITE...: 

- 29. julija zjutraj odpotuje 100 članov Par
tizana Gaberje (cicibanov, pionirjev, mla
dink) na letovanje v Puntiželo pri Puli. Še 
vedno je na voljo 8 prostih mest. Starši, ki 
bi želeli zaupati svoje otroke 15-im izkuše
nim vodnikom PGC na 14-dnevni aktivni 
odmor ob morju naj to takoj spročijo pi
smeno na Partizan Gaberje Mariborska 42 
ali telefonično na št. 23-712 Zadnji rok je 
sreda, 20. julij 1983 

- Tudi v času počitnic in dopustov Parti
zan Gaberje nadaljuje redno vadbo v neka
terih oddelkih. Najbolj zveste so srednje in 
mlajše članice, ki imajo tudi preko poletja 
redno vadbo vsak ponedeljek In četrtek od 
20.-22. ure v telovadnici ali na telovadišču 
na Mariborski 42. Vabimo vas, da se jim 
pridružite. 



N O Č N E 
C V E T K E 

• Hafern H. si je za kraj
šanje večerov izbral poseb
no zabavo. Skozi okna sta
novanj je skrivaj oprezal za 
privlačnimi ženskami. Ne
kajkrat je že hotel te ženske 
tudi pobliže spoznati, a je 
vsakokrat, ko je hotel vsto
piti v stanovanje, naletel na 
sosede ali koga drugega in 
moral zL)ežati. V soboto zju
traj, nekaj po polnoči pa je 
mislil, da se mu je le na 
smehnila sreča. Skozi okno 
je opazoval Zlatko S. Ker je 
bilo okno samo priprto, je 
hotel vstopiti, a dekJe ga je 
pravočasno opazilo in okno 
zaprlo. To pa Haferna ni 
odvrnilo od tega, da bi obi-
sked občudovano žensko. 
Zlomil je okno, planil v sta
novanje in poskušal Zlatko 
posiliti. Dekle pa ni bilo 
nočnega gosta prav nič ve
selo in se ga je pričela ote
pati ter kričati. Na pomoč 
so prihiteli sosedje in Ha
fern je moral spet bežati. 
Na njegovo nesrečo pa so 
se zanj takoj začeli zanima
ti tudi miličniki in so ga še 
isto noč prijeli. Hafernu 
ženske vsak nekaj časa ne 
bodo več zbujale skomin. 

• Miletu S. se je v petek 
ponoči nenadoma zazdelo, 
da ga silno moti šipa na 
vratih v hotelu Celea. Hotel 
se je je znebiti kar po krat
kem postopku in jo je ra
zbil. Zal pa je bU Mile edini, 
ki mu je bila šipa napoti, 
zato bo moral plačati novo, 
ki ne bo ravno poceni. 

• Angela S. se je motila, 
ko je mislila, da se bo z loči
tvijo svojega moža tudi zne
bila. V soboto dopoldan je 
tako spet prišel na enega 
svojih hrupnih obiskov. K o 
je postal preveč glasen, so 
prihiteli miličniki, toda 
ukrepati niso mogli, ker so
sedje niso hoteli pričati 
proti Angelinemu bivšemu 
možu, oziroma niso hoteli 
biti imenovani. Zanimivo, 
da to ni bila prva taka neu
spešna intervencija milič
nikov v tej hiši. 

• V bifeju blagovnice 
Mene v Novi vasi se večkrat 
najde kdo, ki preizkuša po
trpežljivost natakarjev. Ta
ko so moraili prejšnji teden 
kar dvakrat posredovati 
miličniki. Stojan M. je malo 
pregloboko pogledal v ko
zarec, zato so ga miličniki 
odpeljali v prostore za trez-
nenje. Nadležna pa sta bila 
tudi Stipe M. in Vlado L. iz 
Celja. Ker jima natakarji ni
so hoteli več nalivati v ko
zarce, sta si kar sama po
stregla in šele miličniki so 
jima dopovedali, da nista v 
samopostrežnici, ampak v 
bifeju. 

• V nedeljo ponoči je 
neznani tat ukradel vetro-
bransko steklo z osebnega 
avtomobila »Dijana«, ki je 
bilo parkirano v Skapi^ovi 
ulici v Celju. Tat se očitno 
spozna na kleparska dela. 

Pomor rib v reki Voglajni 
Akclla ribičev, da ne bi prišlo do novlb katasbof 

Ribiči in delavci celjske 
Uprave za notranje zadeve še 
niso dobro raziskali zadnje
ga večjega pomora rib v Paki 
in Savinji, kjer je bilo za sko
raj 10 milijonov dinarjev 
škode, ko so ribiči v Šentjur
ju prejšnji teden zabeležili 
nov pomor rib. 

Po dosedaj znanih podat
kih so poginile v približno 
3,5 kilometrov dolgem odse
ku Voglajne od Slivnice do 
Crnolice, ribiči pa so iz reke 
nekaj dni pobirali mrtve ri
be, med njimi je bilo tudi več 
kot 100 postrvi. Škode še ni
so natančno ocenili. 

Pomora oziroma zadušitve 
rib je osumljen Kmeti jski 
kombinat Šentjur. V Slivnici 
naj bi namreč čistili kokošje 
farme, gnojnico, pomešano s 
čistilnimi sredstvi pa naj bi 
spuščali kar v Voglajno. 

P o m o r rib v Voglajni je bil 
tako že deseti letošnji na šir
šem celjskem območju. Ri
biči imajo polne roke dela s 
preštevanjem mrtvih rib, še 
posebej v teh poletnih mese
cih, ko so vodostaji v rekah 
in potokih nižji in zadostuje
jo že manjše količine stru
pov ali odpadnih snovi, da 
pride do katastrof. V tem ča

su kmetje tudi pogosteje 
škropijo nasade in da ne bi 
prišlo do novih onesnažitev 
voda, so se ribiči odločili za 
akcijo v krajevnih skupno
stih; občane bodo prosili, naj 
bodo pri ravnanju s škropivi 
in drugimi strupi bolj previ
dni. 

Seveda pa takšne akcije 
oziroma opozorila niso samo 
stvair ribičev. Strupi kaj lah
ko zaidejo v podtalnico, ki jo 
- na primer v Celju - č ipamo 
v mestne vodovode . Ogrože
ne niso samo ribe, počasi za
strupljamo tudi sami sebe . . . 

S. S. 

Prizadevanja za večjo 
prometno varnost na cestali 

Celjski svet za preventivo 
in varstvo v cestnem prome
tu še na našem območju. S 
številnimi akcijami, ki jih 
pripravljajo skozi vso leto 
vzgajajo mlade v cestnem 
prometu in si prizadevajo 
zmanjšati število mladih živ
ljenj, ki ugasnejo v promet
nih nesrečah. 

Akci je , ki jih organizirajo, 
so stalna oblika dela v vrtcih, 
osnovnih in srednjih šolah. 
Zadovoljni so z delom v 
osnovnih šolah in vrtcih, v 
srednjih šolah pa delo ne za
živi tako kot bi moralo. 

Le to dni je že v teku akcija 
»Kresn ička« in se je v Celju 
zelo uspešno uveljavila. Raz
delili so že 7005 kresničk. 
Druga akcija je »Zloženka 
prometnih znakov« . Za zače
tek so že razdelili 10.000 zlo
ženk, z njo pa naj bi opremili 
vse učence v osnovni in 
srednji šoli. Za to akcijo, ki 
zaenkrat poteka samo v Ce
lju, pa se že zanimajo tudi v 
drugih slovenskih mestih. 

»Pešec in kolesar v prome
tu« je zvezna akcija, v katero 
so se uspešno vključili tudi 
Celjani, v teku je tudi že no
va akcija, znana pod imenom 
»Prometna značka«. T o je 
zbirka devetih značk, ki jih 
je pripravil republiški svet; 
mladi se med seboj ocenjuje
jo in pazijo na obnašanje v 
cestnem prometu. 

» N a vprašanje kol iko ur je 
namenjenih prometni vzgoji 
je zelo težko odgovor i t i ,« je 
povedal Leopo ld Sovič, taj
nik Sveta za preventivo in 
varnost v cestnem prometu. 
» V osnovnih šolah imamo 
šest do osem ur samo do 4. 
razreda, kasneje so to izven-
šolske dejavnosti. Ko l iko in 
kako bo delo opravljeno, pa 
je odvisno od mentorjev. K o 
liko dela je bilo opravljenega 
imamo zelo dobro razvidno 
iz dnevnikov prometne 
vzgoje , ki jih imamo na vseh 
šolah. Rezultate objavimo v 
posebnem biltenu, kar mno

gokrat pomaga, da na posa
meznih šolah potem še bolje 
delajo. Sedaj se zavzemamo, 
da bi imeli na ulicah in ce
stah čim manj prehodov za 
pešce. Podatki, ki jih imamo 
na razpolago pravijo, da je 
več prometnih nesreč na oz
načenih prehodih za pešce 
kot pa izven njih. Kjer so 
prehodi označeni se pešci ne 
prepričajo, če je prečkanje 
ceste resnično varno; kjer ni 
prehoda, pa se prepričajo.« 

Največ težav pri uvajanju 
prometne vzgoje je v krajev
nih skupnostih in delovnih 
organizacijah. » P r v i šolski 
dan« je edina akcija, ki, pri
tegne sodelovanje krajevnih 
skupnosti. V tej akciji, ki po
teka nekaj dni v začetku šol
skega leta omogočajo mla
dim resnično varno pot od 
doma do šole in nazaj. 

V organizacijah združene
ga dela bi prometna vzgoja 
morala bolj zaživeti, saj so za 
takšne naloge posebej zadol
ženi ljudje. Vendar je njihov 
odziv zelo skromen, kjer 
sploh je. Statistični podatki 
kažejo nekaj zanimivih šte
vilk. V letu 1982 se je v 24 
večjih delovnih organizaci
jah na celjskem 151 delavcev 
ponesrečilo na poti na delo 
ali iz dela, trije pa so izgubili 
življenje. Teh 151 delavcev 
pa je bilo v 4183 delovnih dni 
v bolniškem staležu. 

M A T E J A Z A L O Ž N I K 

Avto V Paki -
sopotnik mrtev 

v nedeljo zjutraj, nekaj 
pred 01. uro se je pripetila 
hujša prometna nesreča v 
Prelogah pri T i tovem Vele
nju, v kateri je umrl 22-letni 
Jože Jelen iz Ti tovega Vele
nja. 

P o regionalni cesti v Prelo
gah je z osebnim avtomobi
lom peljal 19-letni Darko 
Harnik. v desnem ovinku pa 
ga je zaneslo v levo, tako da 
je trčil v osebni avtomobil, ki 
ga je iz nasprotne smeri pra
vilno pripeljal Janez Dušej. 
P o trčenju je Harnikov avto
mobil zdrsel v Pako in obstal 
na sredini te reke. Za Dar
kom Harnikom je iz Ti tove
ga Velenja pripeljal še nje
gov brat, 20-letni Dragoslav. 
Ker je prepozno opazil Duše-
jev avtomobil na cesti, je 
vanj trčil čelno. 

V avtomobilu Darka Har-
nika je bil tudi Jože Jelen, ki 
ga je tok reke nezavestnega 
odnesel in so ga kasneje naš
li mrtvega, Darka Harnika je 
iz vode rešil njegov brat, dru
gi sopotnik v tem avtomobi
lu, Anton Breznik pa se je 
huje ranil. Huje so bili ranje
ni tudi Janez Dušej in sopot
nika FVanc Lončarič 
Zdenko Trajko. 

Brezpiačen preizkus znanja 
M e d tem ko se bodo proslave v počastitev Dneva šoferjev 

in avtomehanikov zvrstile v posameznih združenjih konec 
tega tedna, pa je celjsko združenje proslavo pripravilo že 
prejšnjo soboto. Uniformirani člani so se zbrali pred železni
ško postajo in v povorki odšli do grobnice herojev, kjer so 
položili venec. Po t em je bilo srečanje na avtopoligonu Lju-
bečna. Ob tem velja omeniti, da je Z S A M Celje organiziral 
zanimivo in pohvale vredno akcijo. Vsakomur, ki je želel, so 
omogoči l i trideset minut vožnje v navzočnosti inštruktorjev 
in to brezplačno. Cilj te akcije je, da vozniki obnovijo svoje 
znanje in v tem primeru je znova šlo za akcijo, ki ima vel ik 
pomen za preventivo in varnost v cestnem prometu. Pri 
Z S A M Celje pravijo, da bodo takšno akcijo ponovili v jeseni. 

Regijska proslava dneva šoferjev in a\t.omehanikov bo v 
nedeljo dopoldne v Laškem. 

J A N E Z V E D E N I K . 

SIGMA Ž A L E C 
Delovna skupnost skupnih služb 

RAZPISUJE 
prosta dela oz. naloge s posebnimi pooblast i l i in 
odgovornostmi 

V O D E N J E IN K O O R D I N A C I J A 
KOMERCIALNIH IN F INANČNIH 
DEL V D E L O V N I O R G A N I Z A C I J I 

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev do ločen ih 
z zakonom izpolnjevati tudi pogoje določene v druž
benem dogovoru o kadrovski pol i t iki v občini Žalec, 
imeti še naslednje pogoje: 
- v isoko st rokovno izobrazbo ekonomske smeri, tri 
leta delovnih izkušenj na vodstvenih del ih 
- akt ivno znanje enega tujega jezika 

Dela in naloge se razpisujejo za štir i letni mandat. 

Kandidati za razpisano področje nalog, naj v logo z 
dokazi l i o izpolnjevanju razpisnih pogojev pošl jejo v 
15 dneh po objavi v »Novem tedniku« na naslov: 
SIGMA ŽALEC, Pečnikova 1. 63310 Žalec - kadrov
ska služba. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni najkasneje v 30 
dneh po poteku razpisa. 

Komisija za delovna razmerja 

D O » T A J F U N « Planina pri 
Sevnici 
razpisuje 
prosta dela in naloge 

S T R U G A R J A 
z naslednjimi razpisnimi pogoji: 

- končana 3-letna poklicna šola za poklic strugar 
- 1 leto delovnih izkušenj 

OD po pravilniku o delitvi osebnih dohodkov. DO s 
stanovanji ne razpolaga 

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju razpisnih 
pogojev pošljite v roku 8 dni po objavi razpisa, o 
izbiri bodo kandidati obveščeni v roku 16 dni po 
sprejemu vloge. 

S A M O U P R A V N A 
S T A N O V A N J S K A S K U P N O S T 
O B Č I N E Š E N T J U R PRI C E U U 

Odbor za družbeno pomoč v stanovanjskem go
spodarstvu Samoupravne stanovanjske skupnosti 
občine Šentjur pri Celju je na svoji seji dne 5. 7. 
1983 obravnaval prispele vloge za dodelitev posoji
la za gradnjo zasebne stanovanjske hiše ali adap
tacijo stanovanjske hiše po predhodno opravlje
nem javnem razpisu v glasilu »Utrip« za zbiranje 
vlog za dodelitev posojila iz vzajemnostnih sred
stev in sprejel naslednji 

S K L E P 

Posoj i lo se dodel i nas ledn j im uprav ičencem: 

1. Gračner Ivan, P lanma-Market 130.000din 
2. Brezovšek Jožica, Na L ip ico 4, Šent jur 70.000 d in 
3. VodebGabr ie la , Kalobje 19. Šent jur 70.000 din 
4. Vodušek Mar t in , Svetelka 3 b .Draml je 100 000 d in 
5. Jager Mari ja, Vrbno 42, Šent jur 100.000 d in 
6. Pajer-Novačan Magda, Trnovl je 86, Cel je 90.000 d in 
7 Kukov ič ič Ivan, Vrunčeva 1, Šent jur 60.000 d in 
8. Gaber Franc, Ul. Pranja Malgaja n. h , 

Šent jur 130 000 d in 
9. Majcen Mi rko , Ul. II. bata l jona 2 1 , Šent jur 100.000 d in 

10. Pišek Marjeta, Rifnik n. h., Šentjur 130 000 d in 
11. Rataj Mar ica, Pranja Malgaja 37, Šent jur 80 000 d in 
12. Gal ič Mi lan, Pranja Malgaja n. h , Šent jur 100.000 din 
13. Košir Kat ica, Pesnica 36, Šent jur 90.000 d in 
14. Jereb Jožica, Ul. talcev 2, Šent jur 90.000 d i n 
15. Brečko Zlatka, Pesnica 25, Šent jur 80 000 d in 
16. VeberS lav ica . Loka39 , Loka 120 0 0 0 d i n 
17. Jančar Franc, Kopal iška 11, Slov. Gradec 100 000 d in 
18. Jošt Franc, Šmarje 162, Šmarje pri Jelšah 100.000 d in 
19. Plevnik Olga, Cel jska c. 63, Rogaška 

Slat ina 100.000 d in 
20. Košir Franc, Šercerjeva 14, Celje 100.000 d in 
2 1 . Mlakar Mari ja, Pod R i fn ikom 18, Šent jur 110.000 d in 
22. Žerak Karel. Pranja Malgaja 43, Šent jur 110.000 din 
23. Galuf Angela, Pesnica 14. Šent jur 80.000 din 
24. Pere Mari ja. Šedina 9, Draml je 80.000 din 
25. Planko Danica, Hotunje 24 b, Ponikva 100.000 din 
26. Močn ik Mari ja, Laze 11, Draml je 130.000 din 
27. Bračun Franja, Trnovec 39, Šent jur 110.000 din 
28. Žavski Stanislav, Stopče n. h , Grobe lno lOO.OOOdin 
29. Oprešnik Franc, D. Kvedra 39. Šentjur 110.000 d in 
30. Peček Radovan. Nova vas, n. h. Šent jur 100 000 d in 
3 1 . Mlakar Alojz, Črno l ica 4 C. Šentjur 120.000din 
32. Rataj Marjana. Gor ica 72, Gor ica 70.000 d in 
33. Jug Ivan, T u r n o 6 . Sl ivnica lOO.OOOdin 
34. Vodeb Mart ina. Gor ica 19, Sl ivnica 120.000 d in 
36. Zapušek Mira, Voduce 28, Sl ivnica 90 000 din 
36. Krajnc Mar i ja, Planina 15, Planina lOOOOOdin 
37. Žibret Darinka, Planina n. h. Planina 70.000 d in 
38. Kovač Janez, Šentvid pri Planini n. h. 70.000 d in 
39. Špan Marjeta. P lan ina46, Planina 130 0 0 0 d i n 
40. Koželj Marta. Nova vas n h, Šentjur 60 0O0din 
4 1 . Veber Alojzi ja. Loka 18. Loka lOOOOOdin 
42. Čander Mi rko. Č rno l i ca7 , Šent jur lOO.OOOdin 
43. S t ropn ik Cveto. Ipavčeva 7. Šent jur 70 000 d in 
44. Pasarič Irena. Ul Kozjan. odreda 14, 

Šent jur 80,000 din 
45 Hrovat Zlatka, Ul Dušana Kvedra 38, 

Šent jur 80 000 d in 
46. Kosaberže l j ko . Nova vas n. h. Šentjur 60 .000d in ' 
47. Raztočnik Jožica. Na L ip ico 3. Šent jur lOOOOOdin 
48. Hvale Bogdan , Kameno 14, Šentjur 60 000 d in 
49. Čede Anica, Draml je n. b , Draml je lOOOOOdin 
50. Ogr izek Franc. D Kvedra 33. Šentjur 90 000 d in 
51 . Pap Hinko, Cerovec 10 Šentjur 60.000 d in 
52. Lesnika Stanko, D Kvedra 39, Šentjur 60 000 din 
53. Jančič Breda, D. Kvedra 39, Šent jur 60.000 din 
54. Kresnik Tanja, Na L ip ico 3. Šentjur 60 0 0 0 d i n 
55. Benkič Vi l jem, Šmarje pri Jelšah 80,000 dm 
56. Tatarevič Nežika, C. na kmet i jsko šolo. 

Šentjur 140.000 din 
57 Tovorn ik Emi l , Podgrad 32. Šent jur SOOOOdin 
58. Pinter Ivan, Trnovec 32 a, Šentjur 70.000 dm 
59. Krajnčan Drago. Javorje. Gor ica pn 

Slivnici lOOOOOdin 

Odbor je pri dodel i tv i kredi tov upošteval dohodek na druž in 
skega člana m ostale pogoje, enako pa tudi že pr idob l jena 
posoj i la IZ vza jemnostn ih sredstev v pretek l ih let ih Odbor 
zaradi vel ikega števila prosi lcev ni obravnaval v log pros i l 
cev, ki so že dvakrat prejeli posoj i lo iz vza jemnostn ih sred
stev, prav tako pa tudi ni upošteval v log, k; niso bi le popo lne 
ali pa niso bih izpoln jeni razpisni pogoj i 

Zope-- ta sklep je dopus tna pr i tožba v roku 15 dm od ob j r ve v 
N o v e n tedn iku Pr i tožba se vloži p ismeno ali da ustno na 
zapisnik pri Stanovanjski skupnost i obč ine Šent jur pn Celju 







Bluze 
Bluza je bila in bo eden 

bistvenih sestavnih elemen
tov ženske garderobe. Letos-

Pripravlja 
Dušica $om 

nje bluze imajo nove vratne 
izreze, malo drugačne roka
v e in se zapenjajo zelo rezno-
liko. 

Predstavljam vam dva mo
dela bluz namenjena za 
vsakdanje izhode. P rv i mo
del je narejen po vzorcu mo
ške srajce, s k imono rokavi, 
našitimi žepi in ukrojen iz 
modernega pikastega bom
baža. 

Druga bluza ima vehk 
vi-atni izrez v obliki črke v in 
ob izrezu in na rokavih zašite 
robove. 

Bluze nosimo poleg širo
kih udobmh kril, v pasu pa 
stisnemo s širokimi pasovi. 

RECEPT TEDNA 
Rižota iz lignjev 

Potrebujemo: 50 dkg lignjev, 8 žlic olja, pol čebule, tri 
stroke česna, malo zelenega peteršilja, sol, poper, 2 žlici 
kisa, 40 dkg riža. 

Lignje očistimo in operemo. Iz sredine izločimo prozorno 
kost in okostenele delčke, ki so po sredi lovk. Previdno 
odstranimo tudi mehurček s črnilom. Trup in lovke zrežemo 
na koščke. V posodo damo 5 žhc olja in na njem zarume-
nimo sesekljano čebulo. Pr imešamo sesekljan česen in pe-
teršilj, sol in poper. Dodamo lignje in prilijemo kis. K o vse 
skupaj malo zarumeni, prihjemo "malo vode in dušimo do 
mehkega. Nato dodamo opran riž, dobro premešamo, nato 
pa po malem zaUvamo s toplo vodo in dušimo. Kuhano 
rižito odstavimo in jo pustimo počivati 10 minut, da je 
okusnejša. Zraven ponudimo zeleno solato in kozarec do
brega črnega vina. 

HORTIKULTURNI KOTIČEK 

Naši vrtovi 
v sedanjem času je težko svetovati, kako urediti domač 

vrt, saj imamo prav o tem zelo različna mnenja in želje. 
Nekateri se navdušujejo za pridelovanje vrtnin, drugi pa si 
v svojem vrtu bolj želijo razširjen bivalni prostor. Eni se 
bojijo, da jim bo bodoči vrt odvzemal preveč njihovega 
prostega časa, drugi iščejo ravno v njem možnost sprosti
tve in rekreacije. Nekateri zopet želijo s svojim vrtom 
okrasiti, olepšati svoj dom, drugi pa si želijo v njem organi
zirati čisto zaseben kotiček, kjer jih ne bodo motili pogledi 
radovednih sosedov. Ljudje smo si zelo različni, imamo 
različna mnenja o dogajanju okoli sebe. Zato je tudi naloga 
današnjega vrtnega oblikovalca - nevsiljivo povezati te, 
včasih zelo težko uskladljive želje, da bo bodoči vrt spre
jemljiv predvsem za lastnika, hkrati pa tudi za mimoido
čega - zelo težka. Nikdar ne smemo pozabiti, da je naš vrt, 
pa če to želimo ah ne, sestavni del javnega zelenja, bodisi 
da je le-ta v mestu ali na vasi. 

Verjetno ne bi smeh govoriti o nekakšnih receptih za 
urejanje vrtov. Takšni recepti imajo večkrat poleg dobre 
stremi tudi dokaj negativne posledice. Za primer vzemimo 
samo našo priljubljeno brezo. O njej je nekoč nekdo dejal, 
da ima rada družbo, da ji ugaja, če jih sadimo po več 
skupaj, kakor jih pogosto najdemo v naravnem rastišču. In • 
kaj se je zgodilo? V naših novih naseljih skorajda ne"] 
vidimo več brez, ki bi ne bile posajene v skupini. Da sij 
vrtičkarji pri takšni saditvi pomagajo tudi s trikotnikom in i 
metrom, ni treba posebej povedati. Ce nam ugaja brezov j 
gaj, si oglejmo brezova naravna rastišča v BeU Krajini, pa 
bomo videh, kako je uredila tak gaj narava sama. 

H O R T I K U L T U R N O D R U Š T V O CELJE 

DOMAČE PASME LOVSKIH PSOV 

Bosansici resasti gonič ali baraic 
Domnevamo, da so to pa

smo vzredili bosanski begi 
iz psov, ki so jih pripeljali iz 
Turčije in iz domačih lov
skih psov s katerimi so ta
krat lovili v Bosni. 

Ta pasma je opisana v 
evropski kinološki literaturi 
že ob koncu 19. stoletja po 
zaslugi avstrijskih oficirjev, 
ki so kot predstavniki zased-
benih oblasti lovil i takrat v 
Bosni. M e d njimi je najbolj 
zncin major F.W. Laska, ki je 
izdal knjigo »Avstri jski goni
č i« in v njej opisal tudi bo
sanskega resastega goniča 
ali baraka kot mu pravijo do
mačini. 

Barak je krepak in tršat 
gonič, trde resaste dlake, ki 
tvori na glavi brke in brado 
ter sršeče obrvi. Osnovna 
barva je pšeničnormena ali 
rdečkasta ali sajasta ali pr-

stenosiva z večjimi ali manj
šimi lisami bele barve po 
vTatu, prsih ali na koncu re
pa. Pes je srednjevehk, glava 
ozka in suha, z zelo močnim 
zobovjem. 

Ta pasma je tudi v ožji do
movini t. j . Bosni precej red
ka, v Sloveniji pa imamo le 
enega vzreditelja v Sloveniji, 
ki vzreja te vrste psov. 

Bosanski resasti gonič j e 
znan kot odhčen, vztrajen in 
oster lovski pes. Očividci 
hvalijo predvsem njegov po
gum pri lovu na divje svinje 
in na medveda in niso redki 
psi te pasme, ki sledijo tudi 
po krvni sledi ranjenega vol
ka. T o delo večino psov od
klanja, ker se psi volka izre
dno boje. Naloga bosanskih 
lovcev je, da to dragoceno, 
staro pasmo ohranijo zanam
cem. 

S.K. 

ZDRAVILNE RASTLINE 

Gabez 
Gabez ali črni koren (Symphytum offic. L . ) je naša do

mača zdravilna rastlina, ki raste kot nadležen plevel na 
vlažnih tleh, ob jarkih, po travnikih in na obdelani zemlji. 
Je trajnica. V zemlji ima kratko, debelo koreruko z močno 
razrasthmi vretenastimi koreninami, ki so vrasle globoko 
v zemljo. Iz nje zraste do meter visoko votlo steblo. Listi so 
veliki, suUčasti, spodnji pecljati, zgornji pa sedeči. Vsi 
nadzemni deli so srhodlakavi. Cveti od maja do septem
bra. Zvonasti cvetovi so vijoličasti ali rožnati, včasih tudi 
rumenkasto beh in združeni v socvetja. 

Korenine vsebujejo alantoin, holin, sluzi, čreslovino, 
mleček, razne cdkaloide kot sta simfito-cinoglosin in con-
solidin, v sledovih nekaj eteričnega olja, in rudninske soh. 
V gabezovi korenini je največ alantoina in zato ni čudno, 
da gabez čisla ljudsko zdravilstvo kot nobeno drugo rast
lino. Alcintoin pospešuje zdravljenje ran, ki se težko celijo 
in celo tiste, ki se gnojijo. Prisoten hoUn deluje poživlja
joče na ožilje ter zboljšuje prekrvavitev tkiva. Tako je 
gabez eno izmed najboljših zdravilnih rasthn za celjenje 
zunanjih in notranjih ran, pri poškodbah vseh vrst, urezih, 
praskah, zmečkaninah, zlomih in krvavitvah. Običajno si 
iz gabezovih korenin pripravljamo mazilo in sicer tako, da 
sveže in dobro očiščene korenine drobno narežemo in 
razpustimo v maščobi. Najbolje se tu obnese maščoba, ki 
jo dobimo iz govejega loja. Vročo maščobo precedimo 
skozi krpo in ko se hladi, z njo masiramo oboleli del telesa, 
zlasti pri oteklinah, bolečih krčnih žilah, zatrdlinah v 
dojki, bolečih brazgotinah, pomagajo tudi pri posledicah 
raznih udarcev, zlomov. 

Uspešna je uporaba gabeza tudi notranje, pri raznih 
težavah prebavil, želodčnem katarju z drisko, pri premoč
nem izločanju želodčne kisline, pri vnetju črevesja, ter pri 
raznih prehladnih obolenjih. V ta namen vzamemo žhco 
posušenih korenin in jih poparimo z dvema del vrele vode, 
pustimo, da se ohladi in pijemo ta čaj po malih požirkih 
večkrat na dcin. Caj lahko sladkamo z medom. Z njim si 
lahko spiramo stare rane, in devamo tople obkladke na 
brazgotine, ki bolijo ali se hočejo grdo zarasti. Ponekod 
namakajo gabezove korenine v belem vinu, drugod pa 
delajo gabezovo tinkturo in sicer tako, da dva dela svežih 
korenin namakajo dva tedna v osmih dehh alkohola. T o 
tinkturo uporabljajo razredčeno za obkladke pri zmečka
ninah, podplutbah, oteklinah, revmatičnih tegobah, notra
nje pa jo razredčeno uživajo pri driski, notranji krvavitvi, 
prehladnih obolenjih itd. 

Ce imamo težave s prebavo in imamo prebavila vneta, si 
lahko pripravimo mešanico iz enakih delov gabezovih ko
renin, preslice, sladkih koreninic, kamiličnega cvetja, kol-
meževih korenin, slezenočevih listov m od te mešanice 
vzamemo tri žlice ter jih poparimo s pol Utra vrele vode, 
pustimo da se popolnoma ohladi in pijemo čaj večkrat na 
dan po skodehco pred jedjo. 

BORIS JAGMDDIC 

C E S T N O P O D J E T J E C E L J E , 
n. sol. o. 
T O Z D V Z D R Ž E V A N J E C E S T , 
n. sol. o. 
Delavski svet TOZD Vzdrževanje cest 
razpisuje 
dela m naloge 

vodenje In organiziranje del v T O Z D 
Za razpisana dela in naloge se lahko prijavijo kandi
dati, ki so s svojim delom dokazali, da imajo dober 
posluti za uresničevanje načel naše samoupravne 
družbe ter izpolnjujejo poleg splošnih pogojev, še 
naslednje: 

- da imajo visoko ali višjo izobrazbo ustrezne smeri, 
- najmanj 3 oz. 5 let delovnih izkušenj na ustreznih 
delih, 
- da izpolnjujejo pogoje, določene z zakonom in 
družt)enim dogovorom o temeljih kadrovske politike 
- da imajo ustrezne moralnopolitične lastnosti 
- da imajo sposobnost organiziranja in vodenja dela 
v TOZD. 

Mandat traja 4 leta. 

Pismene prijave z dokazili sprejema kadrovska služ
ba delovne organizacije Celje, Lava 42, v 15 dneh po 
objavi razpisa. 

»LIKO« 
Industrija kovinske opreme 
L I B O J E 

razpisuje 
na podlagi sklepa komisije za delovna razmerja 
prosta dela in naloge 

1. V A R I L C A 
Pogoji: 
- končana osnovna šola in opravljen varilski tečaj in 
6 mesecev delovnih izkušenj 

2. N E K V A L I F I C I R A N E G A D E L A V C A 
Pogoji: 
- končana osnovna šola 

Delo bo sklenjeno za nedoločen čas z dvomesečnim 
poskusnim delom. 

Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili v 8 
dneh po objavi v NT na naslov »LIKO« Industrija 
kovinske opreme Liboje, 63301 Petrovče. 

Kandidati bodo obveščeni o izbiri v 15 dneh po 
končanem prejemu vlog. 

Komisija za delovna razmerja DO Hmezad export-
import je na seji dne 24. 6. 1983 sprejela sklep, da 
se objavijo naslednja 
dela in naloge: 

za nedoločen čas 

1. zahtevna komercialna dela 
v Z T I. 

za določen čas 

2. saldakontiranje 
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjeva
ti naslednje pogoje: 
K 1. 
- da imajo visokošolsko izobrazbo ekonomske ali 
komercialne smeri 
- da imajo 2 leti ustreznih delovnih izkušenj 
- da imajo zunanjetrgovinski izpit 
- da aktivno obvladajo angleški ali nemški jezik, ter 
pasivno francoski ali italijanski jezik 

K 2. 
- da imajo srednješolsko izobrazbo ekonomske 
smeri 
- da imajo 2 leti ustreznih delovnih izkušenj 

Od vseh prijavljenih kandidatov pričakujemo moral
no politične kvalitete in primerno družbenopolitično 
aktivnost. 

Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o iz
polnjevanju razpisnih pogojev v roku 15 dni od drie-
va objave na naslov; DO Hmezad export-import Ža
lec (za komisijo za delovna razmerja), Vrečarjeva 14, 
63310 Žalec. 

O izbiri bodo kandidati obveščeni v roku 15 dni od 
dneva obravnave prijav. 



Enakopravno konkurirati 
na zunanjem tržišču 
To Je osnovni cllj, ki ga želi LIK Savinja doseči na tujem 

Les postaja izredno iskana 
surovina in kar je bilo včeraj, 
moramo pozabiti ko smo z 
njim še razmetavali - saj je po
stal strateška surovina eno
stavno zato, ker ga ni dovolj. 
Čimprej bomo to spoznali in se 
ravnali po tej resnici, hitreje 
bomo šli naprej. Les, ta preču
dovita živa materija, je edin
stven spremljevalec človeka 
od rojstva do smrti in še po 
njej - tisoč je oblik v katerih 
živi les s človekom. 

Delovna organizacija L I K Sa
vinja iz Celja je ena izmed števil
nih slovenskih delovnih organi
zacij, katere osnovni izdelavni 
material je - les. Široko paleto 
lesnih proizvodov odlikuje ka
kovost, sodobne obl ike in bar
ve , različnost materialov in pro
gramov. 

V delovni organizaciji se zave
dajo \ T e d n o s t i materiala, ki ga 
obdelujejo že blizu 30 let. Zave-
(;iajo pa se, da morajo z njim rav
nati gospodarno, če naj še poz
nejši rodovi uživajo lepoto, ki jo 
nudijo gozdovi in z lesom 
opremljen umetni ambijent. Za
to je osnovno vodi lo pri predela
vi te dragocene naravne surovi
ne njena maksimalna izkorišče
nost z višjo stopnjo obdelave. 
Vsa leta nazaj so vlagali v proi
zvodnjo, tako da bodo lahko 
uresničili zastavljeni cilj. 

Sedem temeljnih organizacij 
L I K Savinja predstavlja celoto 
od primarne proi2rvodnje lesa 
do izdelave finalnih izdelkov ter 
do njihove prodaje na domače 
in tuje tržišče. 

Prelomno trideseto leto 
Ravno v letu, ko delovna or

ganizacija L I K Savinja praznuje 
30. letnico nastanka in razvoja, 
so si zadali zahtevne naloge za 
prodajo na domačem in zuna
njem tržišču. 

Celotni prihodek delovne or
ganizacije bodo realizirali v viši
ni 2 milijardi 200 milijonov di
narjev. Dobršen del tega bodo 
zaslužili s prodajo na zunanje 
tržišče. Računajo, da bodo do 
konca leta izvozili na konverti-

T O Z D Ž A G A Celje - proizva
ja žagan les iglavcev in listav
cev ter eksotičnih drevesnih 
vrst, stropne in stenske obloge, 
ladijski pod in lamelni parket. 

T Q Z D F U R N I R N I C A Celje -
proizvodni program obsega 
proizvodnjo plemenitih in sle
pih furnirjev in eksotičnih in 
domačih drevesnih vrst. 

T O Z D P O H I Š T V O Celje -
proizvaja različne vrste kvali
tetnega pohištva za opremo 
najrazličnejših prostorov. 

T O Z D P O H I Š T V O Šempeter 
- proizvaja kvalitetno barvno 
pohištvo ter pohištvo iz masiv
nega lesa, žagan les ter stropne 
in stenske obloge. 

T O Z D E N E R G E T I K A I N 
V Z D R Ž E V A N J E Celje - oprav
lja vsa tekoča in investicijska 
vzdrževalna dela, proizvaja te
hnološko in ogrevalno paro in 
skrbi za nemoten potek dela. 

T O Z D L E S N A I N D U S T R I J A 
Ptuj - proizvaja žagan les 
iglavcev in listavcev. 

T O Z D T R G O V I N A L E S Ptuj 
- preko svoje trgovske mreže, 
ki je razvejana po vsej Jugosla
viji, prodaja različne materia
le in izdelke. 

bilno tržišče pohištvo v znesku 
6 milijonov dolarjev, na klirin
ško področje pa bodo izvozili za 
2 milijona dolarjev. V primerja
vi s preteklim letom bi se izvoz 
tako podvojil . 

Številke so lepe in glede na 
dosežene rezultate ob polletju. 

realne. Vendar vse ne bo šlo 
brez težav. T e povzročajo predv
sem visoke cene osnovnih suro
vin. T e cene so se v zadnjem 
času povečale za 30 odstotkov 
in jih kljub večji produktivnosti 
ni mogoče nadomestiti. Neza
nesljiva je tudi bančna kreditna 
politika deviznega poslovanja 
in še kaj. Kljub temu menijo, da 
bodo cilj dosegli. Porok je tride
set let uspehov. Težave, ki so se 
kdaj pojavile, pa so bile le 
vzpodbuda za še bolj zagnano in 
uspešno delo. Vse to zahteva ve
liko naporov, zlasti še sedaj, ko 
so trdno odločeni, da osvojijo 
zunanji trg. Vod i lo pri tem pa je 
takšna prodaja zunaj, ki b o pri
našala dohodek in ki bo njihove 
izdelke postavila enakopravno 
ob izdelke zunanjih proizvajal
cev. 

AMuaini proizvodi 
Težko bi bilo tu predstaviti 

celo paleto izdelkov, ki jih izde
lujejo različni tozdi delovne or
ganizacije L I K Savinja. Zato 
predstavljamo le dva, v tem ča
su najbolj aktualna programa: . 

Program L I K L A K je sodob
no oblikovano pohištvo, ki ga 
odlikuje večje število elemen
tov, katere lahko kombiniramo 
na različne načine in so zlasti 
primerni za opremo otroške so
be. Program s svojo barvo pred
stavlja prijetno osvežitev v vsa
kem stanovanju, obogaten pa je 
z masivnimi bukovimi letvica
mi in ročaji. Primeren je za vsa
ko stanovanje, saj je z njim mož
no maksimalno in racionalno iz
koristiti še tako majhen prostor. 

Sistem M O N T A Ž N I H P O L I C 
je iz masivnega smrekovega le
sa. Skrbno izdelana merska za
snova in kvalitetna obdelava 
omogočata, da se približa vsake
mu razpoložljivemu prostoru. 
Za posamezne elemente so 
izbrane take mere, da so priroč
ni tudi za transport in preprosti 
za sestavljanje. Na mednaro
dnem sejmu pohištva, opreme 
in notranje dekoracije v Beogra-^ 
du je sistem prejel visoko priz
nanje Srebrni ključ za skupino 
proizvodov za opremo stanova
nja. 

Skladišče hlodovine in transporta 

Praktičen, mersko prilagojen sistem MONT.AŽMH POUC 

Kolonialno pohištvo je namenjeno za izvoz Atraktiven, zanimiv in vsestransko uporaben program LIK LAK 
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Boljša kvaliteta in oilnos do gostov 
je motto celjskih gostincev 

v sklopu SOZD Merx je tudi Delov
na organizacija GOSTINSKO Podjetje 
Celje, v kateri so štiri temeljne organi
zacije: 

TOZD MAJOLKA 
TOZD N A N A 
TOZD OJSTRICA 
TOZD SAVINJA V LAŠKEM 

V vsaki temeljni organizaciji je še po 
sedem do osem gostinskih obratov, v 
celotnem celjskem gostinskem podjet-

Jed, p i j a č a , s p a n j e , l j u b e z e n , v s e 

b o d i u m e r j e n o , j e r e k e l HIPOKRATI 

N i j e i s k r e n e j s e l j u b e z n i , k o t ljube

z e n d o j e d i , j e m e n i l S h a w ! 

S k r u h o m s o v s e ž a l o s t i m a n j š e j e 

b i l a u g o t o v i t e v C e r v a n t e s a l 

Ž e l o d e c , k i j e r e d k o p r a z e n , s o v r a ž i 

o b i č a j n o h r a n o j e s k l e n i l Horacijl 

ju pa je trenutno zaposlenih okoli 480 
delavcev. 

V zadnjih letih si v delovni organiza
ciji gostinsko podjetje Celje prizadeva
jo, da bi svoje lokale obnovili, posodo
bili, specializirali in tako čimbolj pri
bližali gostu. Za gosta ni dovolj samo 
dobra pijača in hrana, temveč tudi vse 

ostalo, od urejenega okolja, očiščenih 
miz in pribora, čistih sanitarij in ne 
nazadnje vljudnega nastopa z nasme
škom, nasvetom, hitrostjo in pošte
nostjo strežnega osebja. V prijeten lo
kal spada tudi cvetje, da o drugih, za 
prijetno počutje potrebnih elementih, 
sploh ne govorimo. 

In za vse to v delovni organizaciji 
Gostinsko podjetje Celje stalno skr
bijo! 

Zavedajo se, da brez gostov ne bodo 
obstojali. Danes pa prav gost ni več 
zadovoljen z majhnim, temveč zahteva 

več in bolje. Saj pregovor pravi, če 
plačam hočem za tisto biti pošteno po-
strežen, ne pa ogoljufan. 

Specializacija obrokov, boljša kvali
teta in čimboljši odnos do gostov, to je 
njihov motto! 

V zadnjili letih nova gostišča 
v zadnjih letih smo v Celju dobili 

nekaj novih ali obnovljenih gostišč, ta
ko Pri mostu pa hotel Turško mačko, 
Pod oboki, pivnico pri Starem pi-

skru... Vsa gostišča so preuredili ali 
na novo postavili s svojimi sredstvi! 

V Laškem 46 novih ležišč 
Edina večja investicija je trenutno 

nadomestna gradnja gostišča Hum v 
Laškem, kjer so z gradnjo začeh letos, 
v poslopju pa bodo poleg ostalega pri
dobili tudi 46 ležišč, kar bo kar lepa 
pridobitev za zdraviliško turistični 
kraj Laško. 

Razmišljajo o ureditvi dobre doma
če gostilne v Krevhovi bajti, kjer je 

Voda j e najboljša j e t r d i l P i n d a r ! 

K i t a j c i p r a v i j o , da v i n o n e opija 

č l o v e k a , a m p a k s e č l o v e k opija s a m i 

nekoč že bila dobra slovenska gostil
na. Ta stavba ima odlično lokacijo, sa 
je v centru mesta nasproti blagovnic 
Teko. V tej gostilni bi gostu ponudi 
samo domače specialitete. 

Seveda pa v DO Gostinsko podjetj 
Celje niso brez problemov. To je 
predvsem sobotno in nedeljsko delo, 
vožnja, osebni dohodki delavcev itd. 
Vsi bi bili radi ob koncu tedna prosti, 
to pa prav v gostinstvu ne gre. Razve
seljivo pa je, da se takšna oblika orga
niziranosti celjskega gostinstva dobro 
uveljavlja in že izpolnjuje tisto za kai 
je zadolžena. 

Lahko živimo brez 
lesa, ne moremo 
živeti brez gozda 
G o z d n o g o s p o d a r s t v o Celje s 370 z a p o s l e n i m i g o s p o d a r i z d r u ž b e n i m i 

g o z d o v i n a p o v r š i n i 50.710 h e k t a r o v , z z a s e b n i m i g o z d o v i n a p o v r š i n i 

119.390 h e k t a r o v , 5.360 h e k t a r o v j e g o z d n i h p o v r š i n o s t a l i h o r g a n i z a c i j 

z d r u ž e n e g a d e l a ; s k u p n o j e t o r e j z e l e n i h b a n k n a g o z d n o g o s p o d a r s k e m 

o b m o č j u Celje 175.460 h e k t a r o v . 

Program vlaganj v gozdove 
Obseg in struktura izkoriščanja sta pogojena z ustreznim obsegom in struktui-o del 

v biološke in tehnične naložbe, vključno gozdne prometnice. 
P o d dejavnostjo splošnega družbenega pomena sodijo: obnova in nega gozdov, 

varstvo gozdov, gozdno semenarstvo in drevesničarstvo, odkazovanje gozdnega 
drevja, urejanje gozdov, raziskovalna dejavnost, redčenje, melioracije gozdo\- in 
gradnja gozdnih prometnic. 

Planski cilji in naloge 
T e so opredeljene v samoupravnem sporazumu o temeljih plana samoupra\-ne 

interesne skupnosti za gozdarstvo celjskega gozdnogospodarskega območja za ob
dobje 1981-1985. Tako gi-e predvsem za naslednje naloge: raz\-ijanje dohodkovnih 
odnosov med proizvajalci in porabniki gozdnih sortimentov. smotrno in racionalno 
rabo gozdnega prostora, določanje obsega poseka lesa in blagovne proizrvodnje na 
podlagi gozdnogospodarskih načrtov in potreb po lesu, povečanje blagovne pioi-
zvodnje z izvajanjem redčenj v mladih in srednjedobnih sestojih in sočasno vlaganje 
v gozdove, zagotovitev stabilnega in kontinuiranega financiranja vlaganj v g o z d o \ e , 
vzpostavitev in vzdrževanje naravnega ravnovesja med rastlinskimi in živalskimi 
vTstami v gozdu, upoštevanje okolja varstvena načela. \-ečje vlaganje \- gozdove , ker je 
le tako mogoče doseči večjo blagovno proizvodnjo. Pi-av zato je potrebno še bolj 
podpirati vsa združevanja sredstev, zlasti za obno\ 'o in nego gozdov, melioracije 
gozdov in gradnjo gozdnih prometnic. 

Izkoriščanje gozdov 
v planu samoupravne interesne skupnosti celjskega gozdnogospodai-skega ob

močja za leto 1983 so upoštevani okviri, ki zavezujejo organizacije združenega dela v 
gozdarstvu Slovenije, da bodo letos zagotovile blagovno proizvodnjo najmanj 2.7 
milijona kubičnili metro\-. Tako je za letos predviden posek na območju G G Celje 
254.000 m^ bruto, od tega bo listavcev 139.330 in iglavcev 114.670 nr'. Deleži glede na 
lastništvo pa so naslednji: v zasebnem sektorju 197.300 m.̂  in v družbenem 56.700 m-V 
Vse to velja se\'''eda samo za območje Gozdnega gospodarstva Celje in lijegovili 
tozdov Boč, Pohorje, Preske. Gozdnih in temeljnih organizacij kooperanto\- Celjr 
Laško, Šentjur. Slovenske Konjice, Kozjansko ter Vransko. 

Struktura blagovne proizvodnje 
Ta je usklajena z bilanco lesa v Sloveniji, lazen pn celuloznem lesu bukve, tiiko da 

so sortimenti razdeljeni v pet skupin po namenu in \'rsti predela\-e oziroma porabe. 

Prostorsko planiranje 
Srednjeročni plan določa, da je treba sestaviti v tcir. obdobji ' prostorske elemente o 

razvrstitvi gozdnih površin po stopnjah prednostne rabe ter za opredelje\-anje in 
določanje prihodnje rabe gozdnega prostora. Neposredni nosilci te naloge so SIS za 
gozdarstvo in temeljne organizacije v gozdarstvu, ki morajo v sodelovanju s kmetij
skimi zeniljiškimi skupnostmi in ostalimi uporabniki prostora opredeliti najustrez
nejšo rabo prostora \- o k v i m prostorskiii delov družbenili plano\- družbenopolitičnih 
skupnosti. 



Še več starega papirja, železa, steklovine 
V celjskem tozdu Surovina poslujejo uspešno, a bi želeli še bolje 

Mariborska delovna organizacija Surovina, ki ima šest 
temeljnih organizacij, je za uspešno zbrane količine se
kundarnih surovin v lanskem letu prejela posebno poh
valo Janeza Zemljariča, ob čestitkah pa tudi želje, da bi 
letos uspeli pri nas zbrati 100 000 ton odpadnega papirja. 
Izmed treh mariborskih, ljubljanskega in radeljskega 
tozda je velik delež k poslovni uspešnosti prispeval tudi 
54 članski tozd Surovina iz Celja s svojimi poslovnimi 
enotami v Žalcu, Brestanici in Celju. 

Verjetno dobrih rezultatov 
ne gre pripisati le konku
renčnosti med dvema slo
venskima organizacijama. 
Surovino in Dinosom, saj bi 
s skupnim nastopom verjet
no lahko še bolje poslovali. 
Gospodarska situacija, pra
vočasna streznitev in dru

gačna miselnost so vplivali , 
da smo Slovenci po storilno
sti pri zbiranju starega papir
ja na prvem mestu v svetu. 
Skoda, da se tudi v drugih 
republikah ne morejo poh
valiti s takšnimi rezultati, saj 
bi bila verjetno današnja pa
pirna stiska mnogo milejša. 

V Celju, Žalcu in Brestani
ci dosegajo, kot smo rekli, 
dobre rezultate. P o oceni, 
kakor je dejal direktor tozda 
Franc Sevčnikar, bo doho
dek ob polletju za 40 odstot
kov višji kot v enakem ob
dobju lanskega leta. Največji 
dobavitelji tozda, kjer zbira
jo železo, pločevino, papir, 
plastiko, steklo, skratka vse 
še uporabne sekundarne su
rovine, so E M O iz Celja, S I P 
iz Šempetra, Metalna iz Se
novega ter še vrsta drugih 
delovnih organizacij, med 
njimi aero kot največji doba
vitelj papirja. Ze lo koristni 
in kar je vzpodbudno, vse 
več jih je, so individualni pri-

našalci odpadnih surovin. 
Po leg tega je stmktura zbira
nja papirja v celjskem tozdu 
med najbolje organiziranimi 
v delovni organizaciji, saj vo
dijo organizirane akcije 
skupno s socialistično zvezo, 
rdečim križem in šolami. 

V tozdu bi se radi še bolj 
približali vsem zbirateljem 
odpadnih surovin, radi bi 
očistili navlake*prav vse jar
ke, obrobja gozdov in po
dobno. Rezerv je še precej, 
pravijo, in že letos so pričeli 
z izgradnjo nove poslovne 
enote v Laškem. Ta bo do
grajena že v oktobru, razm.iš-
ha]o pa tudi o gradnji v 
Šmarju pri Jelšah. L e tako 
bodo lahko vsa področja pra
vilno pokrivali in izkoriščali. 
Tako bodo ustvarjaU tudi 
višji dohodek, omogočih ra
zvoj in višjo stopnjo predela
v e za nadalnjo industrijo. 
Upajo tudi, da bodo lahko ob 
primernih rezultatih povišali 
tudi osebne dohodke, kajti 
za to težko delo nagrajevanje 
ni preveč vzpodbudno. Vse 
manj se jih tudi odloča za 
poklic v njihovih enotah. Za
radi utesnjenosti na seda
njem prostoru ob Mariborski 
cesti računajo, da se bodo do 
konca leta sehli v industrij
sko cono. 

Leta nazaj se je torej po
svečalo premalo pozornosti 
razvoju in načrtovanju na 
področju zbiranja sekundar
nih surovin. Zdaj je že dru
gače, vendar je še vedno do
sti takšnih, ki do še koristnih 
odpadnih surovin nimajo 
pravilnega odnosa. 









Ko Marija še ni 
znala »cvirnati« 
z obiska pri Janžovnikovih na 
Dobrovliab 

Predice danes res ne sre
čaš na vsakem koraku. Tudi 
v vsaki naši vasi je ni. Prav
zaprav so redke slovenske 
domačije, kjer je ta prasta
ra domača obrt še ohra
njena. 

K o smo se potikali po šir
nih Dobrovljah, smo našli 
eno. Z glavne ceste smo zavi
li proti domačiji, ki je že ob 
prvem pogledu nanjo obeta
la, da tam živijo ljudje, ki bi 
nam utegnili kaj zanimivega 
povedati iz življenja na Do
brovljah, o sami kmetiji in o 
sebi. 

Na pragu nas je pozdravila 
gospodinja Marija Janživni-
kova. Naj prej nam je s prist
no jabolčno kapljico pogasi
la žejo, potem pa smo jo za
čeli obsipavati z vprašanji: o 
življenju tam na vasi, o pro
blemih, ki tarejo domačine, 
skratka, o utripu življenja 
tam gori na Dobrovljah, ki 
go tovo ni lahko. 

Kramljali smo o slabi cesti, 
ki iz doline vodi proti in sko
zi Dobrovl je , o vodovodu , ki 
ga ni in zato večkrat zmanjka 
vode , pa o ženitni ponudbi, 
ki je v teh krajih skopa. Fant
je in dekleta obračajo svojim 
domačijam hrbet, odhajajo v 
doUno, ki ponuja več kot le 
trdo delo. Ostajajo le tisti, ki 
jih je zemlja najbolj trdo pri
klenila nase. Marija je svoje 
glasno razmišljanje o teža
vah njihovih, za ženi te v go
dnih sinov in hčera, zaključi
la z besedami: >>Ko pride čas, 
se že poiščejo med sabo«. Na 
širnih Dobrovljah pa je že 
nekaj kmečkih domačij , ki 
so prcizne.. . 

K o smo odhajali, smo še 
m i m o grede pokukali v hlev. 
» K a j , ovce tudi imate?« In že 
se je nadaljeval pogovor z 
Marijo, predico. 

Pe t ovac imajo Janžovni-
kovi , za hrano in za volno. 
Marija se je presti naučila še 
kot otrok. Najprej je bila 
malce v zadregi, potem pa 
nam je s prešernim nasme
hom pričela pripovedovati , 
kako se je začelo to njeno 

učenje, preden je postala iz
kušena predica. 

Marija se je presti učila na 
skrivaj. Doma na podstrešju 
so imeli štiri vegaste kolo
vrate, s katerimi so se otroci 
igrali. Iz teh štirih, na pol po
lomljenih, je Marija sestavila 
enega, na katerem se je bilo 
mogoče učiti. Sprva ji nika
kor ni šlo od rok to zapleteno 
»cvirnanje« in nerodno ji je 
bilo, ko so jo opazovale izku
šene predice. Ta presneta 
preja se je kar naprej trgla. 
Po t em pa je Marija začela 
vstajati ponoči. K o so že vsi 
spali, je gonila kolo starega 
kolovrata. Prsti pa so posta
jali vse bolj spretni, nit vse 
daljša in daljša in njena 
upornost se je splačala. N i 
trajalo do lgo in že se je Mari
ja postavila.. »Zdaj znam pa 
tudi jaz presti!« 

Vaja dela mojstra in Marija 
je imela dela čez glavo. Pred
la je za domače potrebe, ho
dila po vasi in predla po na
ročilih. Skoraj vso z imo je bi
la zdoma. 

Prede še danes. Iz tople 
domače volne naplete obla
čila za vso družino. P rede in 
plete le pozimi, saj je od rane 
pomladi do pozne jeseni do
volj drugega dela. Petero 
Marijinih ovac pa veselo me-
keta. 

M A R J E L A A G R E Ž 

Torpedo 
marmorata 

v Jadranskem morju živi 
vel iko najrazličnejih živali. 
M e d njimi so tudi take, s ka
terimi srečanje ni ravno pri
jetno. Da niti ne omenjamo 
morskih psov, ki od časa do 
časa zaidejo v naše vode. Ne
varna je lahko tudi jegulja, ki 
lahko napravi iz vas invalida. 
Znan je, a na srečo zelo \e-
dek, skat, imenovan torpedo 
marmorata, ki s svojo elek
triko lahko človeka celo ubi
je. M o č njegovega udarca 
znaša 200 vol tov. 

AMADEUS POROČA 

Gobarke vesele, prišel je vaš čas! 
Lisičke in jurčki v grmovju so skriti! 
Ob pogledu na moj moški okras 
želji pohotni ne morete uiti. 

Obadji piki 
Prenekateri iz službenih poti ne prine

sejo niti spominov. 
Bolj z zakoni omejujemo službena po

tovanja in reprezentanco, več potujemo 
in tudi več zapravljamo. 

Mnogi potujejo tudi zato, ker se bojijo 
depozitov za odhod iz občine. 

Pravijo, da z dnevnicami težko shajajo, 
ne odpovedo pa se potovanjem. 

Kako uspešni bi bili če bi vsa »po
trebna« potovanja bila uspešna in po
trebna. 

Mnogi namesto potovanj želijo že kar 
kampiranja. Saj preživijo kar cele dneve 
v zanimivih krajih. 

Nekateri bi se regresu lahko odpove
dali. Saj na službenih potovanjih preživ
ljajo pravi dopust. 

Ne službene poti ne odhajajte posa
mezno. I>olgčas vas lahko uniči! 

Za mnoge je boljše, da službeno potu
jejo, saj v službi nimajo kaj delati. 

Uspel nastop tamburašev 
v petek popoldan so imeli celjski tamburaši uspel nastop na Tomšičevem trgu. Poslušal

cem, ki so. se zbrali v ve l ikem številu, so se predstavili s širokim spektrom glasbe od 
klasičnega Bacha pa do popularnih Beatlov in s tem še enkrat pozivih poletne dneve. 

T. R. 

NIČ nas ne sme presenetiti 
(Po novinarsko na Dobrovilah) 

Bolela me je glava. Nezno
sno. Marjela me je poslala že 
v 64. krog pekla, mene pa je 
še vedno bolela glava. 

Kozarček šnopsa je naredil 
svet privlačnejši, lepši in 
pregnal glavobol. Potem se 
je začelo. 

Sestradani novinarji so se 
mastili pri kmetu Francu 
Punčuhu na Čreti. V planin
ski koči pa je ostala petorica 
prepevajočih z našima dve
ma gostiteljema, ki sta kma
lu povedala: »Pripeljal je 
nek avto in v gozdu se sliši 
lamastenje.« Skočili smo k 
vratom, prisluškovali in ugi
bali, nato pa se samouprav
no odločili, da res pripravlja
jo napad na našo postojanko. 
In ko je Nataša vprašala, če 
nas bodo postrelili, me je 
prvič zbodlo pri srcu. V do-
mošljiji sem že videl, kako 
»deklica« Pajo s svojo avizo 
novih trupel napoveduje 
padle v junaški borbi s so
vražnikom. 

V najbolj temni noči smo 
slišali škljocanje zaklepov in 
previdno lomastenje, Id se je 
bližalo koči. Sledi strateški 
umik, v katerem je Nataša s 
svojo zvito nogo prehitela 
vse. Pri kmetu Punčuhu nas 
vesela druščina ni jemala 

preveč resno, dokler ni po
stalo vroče. Neverjetno, ka
ko smo lahko novinarji umi. 
Sredi napada smo se razkro
pili na vse strani. Imel sem 
srečo, da sem bežal skupaj s 
Frančeskom, Marjelo in Ja
nezom. Počutil sem se neka
ko bolj junaški, saj so bile to 
same dobre, stare korenine. 
Tako smo hitro prišli nazaj. 
Ranjenih in mrtvih ni bilo, 
zgubila se je le skupina zme
denih, ki so po pripovedova
nju sedeli na skednju in sti
skali zobe (baje jih je blazno 
tiščalo lulat). Zmagali smo 
rdeči. Posebej takrat, ko smo 
našim vrlim teritorijalcem 
zaplenili »šnelfajerce« in 
»ustrelili« komandanta. 

Sedmina je trajala celo 
noč. Bilo je veselo, dokler se 
ni Janez spomnil, da imam 
njegove ključe, (kakšne klju
če?) Jaz jih seveda nisem 
imel. Čeprav sem se tako 
previdno le spomnil, da mi 
jih je nekoč zaupal. Te pre
klete ključe smo iskali naj
manj 10 let in za požrtvoval
nost bi se zahvalil Mileni, ki 
jih sicer ni našla, me je pa 
čez nekaj časa neprijetno 
presenetila s predlogom, da 
bi danes igral na proslavi na 
Dobrovljah. To je bil tretji 

šok te noči. Ura se je počasi 
približevala 2.30, oči so po
stajale solzne, glasovi zahri-
pani in trdno odločeni, da 
bomo zaspali smo odšli v so
be, kjer smo še nekaj časa 
premlevali najbolj neverjet
ne stvari in poslušali Janezo
vo smrčanje iz sosednje so
be. In niti sam ne vem, kdaj 
me je zmanjkalo... 

TOMAŽ GUBENSEK 

Lepa 
konjeniška 
prireditev 

Konjeniški klub Gotovlje 
je pripravil konjeniško pri
reditev, ki si jo je ogledalo 
okoli pet tisoč obiskoval
cev. Nastopilo je 32 tekmo
valcev iz osmih slovenskih 
konjeniških klubov. Prire
ditev je lepo uspela, za kar 
si člani konjeniškega kluba 
zaslužijo vse priznanje. 

V galopski dirki za pol in 
polnokrvne konje je zmagal 
Po lde Pogačar s konjem Da-
glas iz zaščitne enote milice, 
v galopski dirki za šolske ko
nje in mlade jahače Damjan 
Ješovnik na konju Bistra iz 
zaščitne enote milice, drugi 
je bil Aleš Kučar na konju 
Olof iz K K Merx Celje in 
tretji Jože Sedminek na ko
nju Marjan iz K K Gotovl je . 
Pri kmečki galopski dirki pa 
je prvo mesto osvojil V inko 
Ajdnik s konjem Betalko iz 
Kamenč pri Braslovčah, dru
gi pa je bil Marjan Kovač s 
konjem Slavo iz Arclina pri 
Skofji vasi. Pri skakanju čez 
ovire za mlade konje in jaha
če je bil prvi domačin Dani 
Kopušar s konjem Marja
nom, drugi klubski tovariš 
Sandi Vasle s konjem Drago-
narjem, tretji Božo Remic s 
konjem Dobarjem iz Mozirja 
in četrti Tomaž Šeško 3 ko
njem Izi iz K K Merx Celje. 
Pri kmečki kasaški dirki na 
1000 m-dvovprega je zmagal 
Rafko Borenšek iz Babnega, 
v enovpregi pa Emil Hojnik 
iz Škofje vasi. 

T O N E T A V Č A R 


